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Αθήνα, σήµερα στις 29 Ιουλίου 1999, ηµέρα Πέµπτη και ώρα 10.19'
συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου το
Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Β' σύνθεση), για να
συνεδριάσει υπό την προεδρία του Προέδρου αυτής
κ.ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
αρχίζει η συνεδρίαση.
'Εχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα την επιστολή παραίτησης
από το Βουλευτικό αξίωµα της συναδέλφου κ. Μαριέτας Γιαννάκου-
Κουτσίκου.
"Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, µε την επιστολή µου σας γνωρίζω ότι δεν
θα διατηρήσω το αξίωµα της Βουλευτού της Βουλής των Ελλήνων
και θα παραµείνω µόνο Βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.
Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, επιβεβληµένη αυτήν την πράξη κατ' αρχήν
για λόγους πολιτικής αρχής και ηθικής τάξεως. Είναι προφανές ότι
οι σηµαντικές µου υποχρεώσεις τόσο ως Ευρωβουλευτού και
µάλιστα επικεφαλής της αντιπροσωπείας της Νέας ∆ηµοκρατίας,
όσο και ως Βουλευτού της Βουλής των Ελλήνων δεν ήταν δυνατόν
να υπηρετηθούν ταυτοχρόνως µε τον τρόπο που κατά τη γνώµη
µου αρµόζει στο ύψος των αξιωµάτων.
Επιτρέψτε µου µε την ευκαιρία αυτή, κύριε Πρόεδρε, να σας
ευχαριστήσω θερµά για την άψογη όσο και επωφελή συνεργασία
που είχα µαζί σας στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής διαδιακασίας.
Θέλω να σας ευχηθώ καλή συνέχεια στα δύσκολα καθήκοντά σας
επ' ωφελεία του δηµοκρατικού πολιτεύµατος και των συµφερόντων
του ελληνικού λαού.

Μετά τιµής,
Μαριέτα Γιαννάκου-Κουτσίκου"

Μετά την παραίτηση της κ. Μαριέτας Γιαννάκου-Κουτσίκου, τη θέση
της καταλαµβάνει η κ. Μάρω Κοντού, πρώτη αναπληρώτρια
Βουλευτής του ψηφοδελτίου της Νέας ∆ηµοκρατίας στην Α'
Περιφέρεια Αθηνών.
Καλείται η κ. Μάρω Κοντού να προσέλθει και να δώσει τον
νενοµισµένο όρκο ενώπιον του εκπροσώπου της Εκκλησίας.
(Στο σηµείο αυτό προσέρχεται η κ. Μάρω Κοντού και δίνει τον
παρακάτω όρκο)
"Ορκίζοµαι στο όνοµα της Αγίας και Οµοούσιας και Αδιαίρετης
Τριάδας να είµαι πιστή στην πατρίδα και το δηµοκρατικό πολίτευµα,
να υπακούω στο Σύνταγµα και τους νόµους και να εκπληρώνω
ευσυνείδητα τα καθήκοντά µου".
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Αξια, άξια.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 'Αξια, άξια.

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συγχαρητήρια και καλή
θητεία σας ευχόµεθα.
Υποθέτω ότι το βαφτιστικό σας είναι Μαρία, κυρία Κοντού;
ΜΑΡΩ ΚΟΝΤΟΥ: Μαριάνθη.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ρωτώ για το Πρακτικό
της ορκωµοσίας.
Κυρία Κοντού, στο ψηφοδέλτιο πώς αναφερόσασταν; Ως Μαριάνθη;
ΜΑΡΩ ΚΟΝΤΟΥ: Μου είπαν στη Γραµµατεία ότι και στο
Πρωτοδικείο είναι Κοντού Μάρω (Μαριάνθη).
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Ετσι θα γραφεί και στο
Πρακτικό.
ΜΑΡΩ ΚΟΝΤΟΥ: Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Να είστε καλά και καλή
θητεία.
Κύριοι συνάδελφοι εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου της
πρότασης νόµου του Υπουργείου Υγείας και Πρόνοιας: "Περί
κοινωνικής προστασίας των οικονοµικά αδυνάτων".
Κύριοι συνάδελφοι, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος ορίζει ως
ειδικό αγορητή στη συγκεκριµένη πρόταση νόµου τον κ. Σταύρο
Σκοπελίτη.
Επίσης, ο Συνασπισµός της Αριστεράς και της Προόδου ορίζει ως
ειδική αγορήτρια την κ. Στυλιανή Αλφιέρη.
Ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεώργιος Σούρλας έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισηγούµαι
την ψήφιση πρότασης νόµου για την κοινωνική προστασία των
οικονοµικά αδυνάτων που κατέθεσαν στη Βουλή δεκαπέντε
συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Θέλω να εκφράσω την ικανοποίησή µου για το ενδιαφέρον που
έδειξε ο Πρόεδρος της Βουλής, για την ευαισθησία του για το
ζήτηµα αυτό, όπως προκύπτει από απαντητική επιστολή του
Υπουργείου Υγείας και Πρόνοιας.
Η πρόταση αυτή, κύριοι συνάδελφοι, απορρέει από το γεγονός ότι
πολλά άτοµα και οικογένειες στη χώρα µας αντιµετωπίζουν, όχι
µόνο πρόβληµα αξιοπρεπούς διαβίωσης, αλλά επιβίωσης.
Απορρέει από τις νοµικές υποχρεώσεις που ανέλαβε η Ελλάδα
απέναντι στους διεθνείς οργανισµούς, το άρθρο 13 συγκεκριµένα
του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη του Συµβουλίου της Ευρώπης
που κυρώθηκε µε νόµο το 1984.
Πρέπει να θυµίσω εδώ στον κύριο Υφυπουργό και στους
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εισηγητές των άλλων κοµµάτων, ιδιαίτερα στον εισηγητή της
Πλειοψηφίας κ. Βλασσόπουλο ότι οµόφωνα κυρώθηκε ο
Eυρωπαϊκός Κοινωνικός Χάρτης.
Η πρόταση αυτή απορρέει από τους κανόνες της κοινωνικής
δικαιοσύνης, της αλληλεγγύης, του ανθρωπισµού, του δικαιώµατος
να ζει ο κάθε πολίτης αξιοπρεπώς.
Στη ∆ιαρκή Επιτροπή καταψηφίστηκε η πρόταση. Η Κυβέρνηση την
κατεψήφισε µε το αιτιολογικό ότι παραβιάζονται ανοικτές θύρες. Ο
εισηγητής της Πλειοψηφίας και ο κύριος Υφυπουργός είπαν ότι είναι
επαρκές το νοµοθετικό πλαίσιο και ότι είναι επαρκής η κοινωνική
προστασία που παρέχεται στους οικονοµικά αδύνατους.
Τα άλλα κόµµατα την κατεψήφισαν, γιατί δεν καλύπτει επαρκώς
όλες τις κοινωνικές οµάδες που αντιµετωπίζουν προβλήµατα
επιβίωσης.
Είναι προφανές ότι δεν έχει γίνει κατανοητή η επιδίωξη της
προτεινοµένης νοµοθετικής ρύθµισης και είναι ανεπαρκής η
ενηµέρωση πολλών συναδέλφων γενικώς για το ζήτηµα αυτό.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Επιβάλλεται εποµένως να δούµε το πρόβληµα σε όλη την έκταση,
να γίνουν σύντοµες ιστορικές αναδροµές για τις υποχρεώσεις της
χώρας µας, να γίνουν επισηµάνσεις, διευκρινίσεις και ειδικές
αναφορές µε συγκεκριµένα στοιχεία για να είναι και ουσιαστική η
συζήτηση, ανεξάρτητα από την έκβαση της υπόθεσης αυτής.
Κατ' αρχήν, πρέπει να συµφωνήσουµε ότι το πρόβληµα είναι
υπαρκτό και προσλαµβάνει µεγάλες, επικίνδυνες διαστάσεις.
Υπάρχουν άτοµα και οικογένειες που αντιµετωπίζουν πρόβληµα
επιβίωσης, άτοµα που ζουν στη φτώχεια, την οικονοµική εξαθλίωση
και τον προχωρηµένο κοινωνικό αποκλεισµό. Υπάρχουν άτοµα που
δεν µπορούν να καλύψουν εξ ιδίων τις βασικές ανθρώπινες
ανάγκες.
Η έκταση του προβλήµατος καταγράφεται στην έκθεση της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, που αναφέρει ότι το 20% των Ελλήνων ζουν
κάτω από το όριο της φτώχειας. Οι συνέπειες από αυτήν την
κατάσταση είναι συγκλονιστικές. Στα άτοµα αυτά επικρατεί
δυσφορία, απογοήτευση για τον αποκλεισµό από την οικονοµική
πρόοδο και την κοινωνική ευµοιρία. Επικρατεί αποδιοργάνωση και
αντικοινωνική συµπεριφορά. Παρατηρείται χρήση βίας, χρήση
ναρκωτικών, εγκληµατικές πράξεις.
Θα πρέπει να σηµειωθεί εδώ ότι το 70% των νεαρών εγκληµατιών
προέρχεται από φτωχές και διαλυµένες οικογένειες.
Τα µέλη αυτών των οικογενειών εκτίθενται σε µεγάλους φυσικούς
και ηθικούς κινδύνους. Απέναντι στους φτωχούς, τους οικονοµικά
αδύνατους ο πλούτος, η χλιδή, η σπατάλη, η πρόκληση. Η µεγάλη
κοινωνική ανισότητα είναι πρωτοφανής τα τελευταία χρόνια στη
χώρα µας. Είµαστε οι πρώτοι σε ανισότητα µεταξύ των ευρωπαϊκών
χωρών και συγκεκριµένα το 10% των πιο φτωχών Ελλήνων
απολαµβάνει το 2,6% του εθνικού προϊόντος και το 10% των
πλουσιοτέρων Ελλήνων απολαµβάνει το 26% του εθνικού
προϊόντος.
Παρατηρείται, δηλαδή, το φαινόµενο ορισµένοι να µην έχουν που
να διαθέσουν τα χρήµατά τους και άλλοι να αντιµετωπίζουν
πρόβληµα επιβίωσης. Να χτυπούν τις πόρτες για να διασφαλίσουν
είδη διατροφής για τα παιδιά τους και εµείς οι Βουλευτές όλο και
περισσότερο αντιµετωπίζουµε αυτό το θλιβερό φαινόµενο στα
γραφεία µας.
Επιβάλλεται για την πληρέστερη ενηµέρωση να γίνει µια σύντοµη
ιστορική αναδροµή σε ό,τι αφορά τις υποχρεώσεις που ανέλαβε η
χώρα µας απέναντι τους διεθνείς οργανισµούς για το ελάχιστο
εισόδηµα για την στήριξη των οικονοµικά αδυνάτων.
Το 1961 τα κράτη-µέλη του Συµβουλίου της Ευρώπης µεταξύ των
οποίων και η χώρα µας υπέγραψαν τον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό
Χάρτη. Αποδέχτηκε τον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη. Βάση του
άρθρου 13 τα συµβαλλόµενα µέλη αναλαµβάνουν την υποχρέωση
να µεριµνήσουν για τους οικονοµικά αδύνατους για κάθε πρόσωπο
που δεν διαθέτει επαρκείς πόρους και δεν είναι σε θέση να τους
εξασφαλίσει µε τα δικά του µέσα ή από άλλη πηγή.

Στην παράγραφο 2 του άρθρου 13 του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού
Χάρτη επισηµαίνεται ότι η χορήγηση αυτής της βοήθειας, κύριοι
εισηγητές της Πλειοψηφίας και των άλλων κοµµάτων, συνιστά
περιορισµό των πολιτικών και κοινωνικών δικαιωµάτων. 'Οταν,
δηλαδή, µια χώρα δεν παρέχει τα απαραίτητα προς το ζην, το
ελάχιστο εισόδηµα στους οικονοµικά αδυνάτους, τότε περιορίζουµε
τα πολιτικά τους και κοινωνικά τους δικαιώµατα, κύριε Υφυπουργέ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
∆ιαβάστε ακριβώς τι λέει;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Το διάβασα πάρα πολύ καλά και να µη µε
διακόπτετε παρακαλώ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
'Οχι κατά ερµηνεία δική σας, τι λέει αυτός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: ∆εν πρόκειται για ερµηνεία αλλά για πιστή
απόδοση.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Απευθυνθήκατε σε εµένα και µάλιστα µε την επίκληση "κύριε
Υφυπουργέ". Μου δίνετε το δικαίωµα να σας απαντήσω;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Απαντήστε µου, µόνο το χρόνο µου να
κρατήσετε κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Σούρλα, δεν
µπορεί να κρατά το χρόνο το Προεδρείο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Τι να κάνουµε, να απαντήσει ο κύριος
Υφυπουργός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Θα σας απαντήσει στο
τέλος ο κύριος Υπουργός. Μην προκαλείτε, όµως.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Ακριβώς αυτό λέει: 'Οταν δεν χορηγούνται
αυτά τα επιδόµατα, περιορίζονται τα πολιτικά και κοινωνικά
δικαιώµατα.
Το 1965 ο Ευρωπαϊκός Κοινωνικός Χάρτης άρχισε να τίθεται σε
εφαρµογή από τα µέλη-κράτη του Συµβουλίου της Ευρώπης και το
1984, κύριε Υφυπουργέ, µε το ν.1426 κυρώσαµε εδώ στη Βουλή
τον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη και το άρθρο 13 µε κυβέρνηση
ΠΑΣΟΚ και µε οµοφωνία όλων των κοµµάτων. 'Εχει σηµασία αυτό
όταν έρχονται τα κόµµατα και καταψηφίζουν την πρόταση στη
∆ιαρκή Επιτροπή. Οµόφωνα αναλάβαµε τη δέσµευση, αρνείσθε
αυτό το γεγονός; ∆εν µπορείτε να το αρνηθείτε.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
∆εν σας απαντώ για να µη σας διακόπτω. Θα σας απαντήσω
συνολικά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Αναλάβαµε, λοιπόν, αυτήν την υποχρέωση.
Μάλιστα το ΠΑΣΟΚ, που ήταν Κυβέρνηση κατά τη διάρκεια της
συζήτησης και της κύρωσης του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη,
τόνιζε µε έµφαση δια του εισηγητού του ότι είχε την πολιτική
βούληση να προχωρήσει γρήγορα σε βελτιώσεις του κοινωνικού και
οικονοµικού επιπέδου όλου του λαού. 'Ολα αυτά πριν από
δεκαπέντε χρόνια που προβάλατε ιδιαίτερα την κοινωνική σας
ευαισθησία και τη σοσιαλιστική σας προοπτική. Πέρασαν δεκαπέντε
χρόνια από τότε και παρά τις δεσµεύσεις, παρά τις υποχρεώσεις
που απορρέουν από εκείνες τις νοµοθετικές ρυθµίσεις και τις
κυρώσεις που προβλέπονται, δεν έγινε τίποτε προς αυτήν την
κατεύθυνση.
Το σύνολο σχεδόν όλων των κρατών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης έχει
θέσει σε εφαρµογή το άρθρο 13 του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού
Χάρτη και µόνη εξαίρεση αποτελεί η Ελλάδα. Στην Κύπρο το άρθρο
13 ετέθη σε εφαρµογή από το 1990 µε το νόµο για το δηµόσιο
βοήθηµα και χορηγείται σε περισσότερες από δώδεκα χιλιάδες
ατόµων ή οικογενειών. Κατά µέσο όρο η βοήθεια αυτή ανέρχεται σε
εκατόν τριάντα χιλιάδες (130.000) δραχµές το µήνα και µάλιστα έχει
καταστεί αγώγιµο το δικαίωµα να µπορεί να το διεκδικήσει ο
Κύπριος πολίτης όταν δεν του το χορηγεί η πολιτεία.
Πρέπει  να  γίνει  σαφές  και  κατανοητό  ότι  η  πρότασή  µας
αναφέρεται  στο  ελάχιστο  εισόδηµα  για  την  αξιοπρεπή  διαβίωση
των  οικονοµικά  αδυνάτων  και  όχι  στις  κατηγορίες  που
χορηγούνται  επιδόµατα.  Αναφέρεται  στην  εφαρµογή  των
διατάξεων  του  άρθρου  13  και  όχι  σε  εκείνα  τα  οποία  µας
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είπατε στη ∆ιαρκή Επιτροπή και τα οποία θα πείτε και προφανώς
και σήµερα εσείς, κύριοι του ΠΑΣΟΚ και της Κυβέρνησης,
αραδιάζοντάς µας εδώ για µια ακόµη φορά επιδόµατα τα οποία
χορηγούνται σε διάφορες κατηγορίες και κοινωνικές οµάδες.
Βεβαίως γίνεται αυτό. Αλλά εδώ µιλάµε για το ελάχιστο εισόδηµα, το
εισόδηµα επιβίωσης για τους οικονοµικά αδυνάτους. Συγκεκριµένα
σαφώς ρητώς και κατηγορηµατικώς.
∆ιατείνεται η Κυβέρνηση ότι είναι επαρκής η κοινωνική πολιτική όχι
µόνο µε την επιδοµατική, αλλά και µε τα ποικίλα προγράµµατα για
όλες τις κατηγορίες των πολιτών.
Είπε ο κ. Κοτσώνης στην κοινοβουλευτική επιτροπή και αναµένεται
να το επαναλάβει και σήµερα, ότι παραβιάζουµε ανοιχτές πόρτες,
ότι υπάρχει επαρκές νοµοθετικό πλαίσιο και ότι είναι επαρκής η
κοινωνική πολιτική η οποία ασκείται για τους οικονοµικά αδυνάτους.
'Η δε γνωρίζετε κύριοι εσείς που έχετε αυτήν την άποψη το
πρόβληµα σε όλη του την έκταση ή αποκρύπτετε την
πραγµατικότητα. Την πραγµατικότητα όµως την εµφανίζουν οι
ανεξάρτητοι εµπειρογνώµονες στο Συµβούλιο της Ευρώπης. Και
βεβαίως την αποκαλύπτουν, κύριε Υφυπουργέ, και τα δικά σας τα
κείµενα τα οποία καταθέσατε στη Βουλή απαντώντας σε σχετική
ερώτηση όπως θα πω παρακάτω.
Τι λέγει η επιτροπή ανεξαρτήτων εµπειρογνωµόνων του
Συµβουλίου της Ευρώπης στις εκθέσεις για την προστασία των
οικονοµικά αδυνάτων; 'Οτι στην Ελλάδα δεν υπάρχει ένα όριο
εισοδήµατος κάτω από το οποίο να κρίνεται αναγκαίο ότι
εντάσσεται ένα άτοµο στην κοινωνική προστασία. ∆εν παρέχεται η
δυνατότητα προσφυγής σε δικαστικά όργανα για τη διεκδίκηση του
βοηθήµατος, δεν έχει καταστεί αγώγιµο αυτό το δικαίωµα.
Αναφέρω µόνο δύο επισηµάνσεις-καταγγελίες που κάνει η επιτροπή
των ανεξαρτήτων εµπειρογνωµόνων. Αυτές οι επισηµάνσεις-
καταγγελίες υποχρέωσαν την Κυβέρνηση να συστήσει επιτροπή τον
Ιούνιο του 1997 για την επεξεργασία και διαµόρφωση προτάσεων
για την αναθεώρηση του υφιστάµενου νοµικού πλαισίου σχετικά µε
την κοινωνική προστασία των οικονοµικά αδυνάτων. ∆ηλαδή, να
προτείνει την εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας σε εκείνη του
Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη.
Ο κ. Κοτσώνης σε απάντηση που µου έδωσε το Μάρτιο του 1998
αναφέρει ότι η απογραφή ατόµων που βρίσκονται σε κατάσταση
ανάγκης δεν έχει γίνει. Eλάχιστο εισόδηµα για να ενταχθεί κάποιος
στην κοινωνική προστασία που προβλέπει το ν.δ. 57/73 δεν έχει
καθορισθεί.
Και τώρα το σηµαντικότερο απ' όλα για την ενίσχυση των
οικονοµικά αδυνάτων. Τι χορήγησε η ελληνική πολιτεία για τους
οικονοµικά αδυνάτους; Το 1995 είκοσι εκατοµµύρια διακόσιες
χιλιλάδες (20.200.000) δραχµές σε όλη την Ελλάδα. Το 1996 είκοσι
εκατοµµύρια (20.000.000) δραχµές ακριβώς σε όλη την Ελλάδα. Το
1997 δεκαοκτώ εκατοµµύρια (18.000.000) δραχµές ακριβώς σε όλη
την Ελλάδα. Στα τρία χρόνια σύµφωνα µε τα στοιχεία του
Υπουργείου δόθηκαν στους οικονοµικά αδυνάτους πενήντα οκτώ
εκατοµµύρια (58.000.000) δραχµές σε όλη την Ελλάδα. Αυτή είναι η
κοινωνική πολιτική που ασκείτε για τα άτοµα αυτά! Και αυτή είναι η
συνέπειά σας απέναντι σε εκείνο που κυρώσατε µε νόµο και
επαίρεσθε για την κοινωνική σας πολιτική, για τη σοσιαλιστική σας
και δηµοκρατική σας ευαισθησία.
Ελέχθη στην κοινοβουλευτική επιτροπή από τον εισηγητή του
ΠΑΣΟΚ και από τον κ. Κοτσώνη, ότι είναι επαρκής η νοµοθεσία
µετά την ψήφιση των δύο νόµων. Του Υπουργείου Εργασίας
"Μέριµνα για την απασχόληση προσώπων ειδικών κατηγοριών" και
του Υπουργείου Υγείας "Ανάπτυξη Εθνικού Συστήµατος Κοινωνικής
Φροντίδας".
Επειδή αναµένεται να επαναληφθούν αυτά τα επιχειρήµατα και από
τον κύριο Υφυπουργό και από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας, θα
παρακαλούσα να αναφέρετε συγκεκριµένα, κύριε Βλασσόπουλε,
ποια διάταξη από αυτά τα δύο νοµοθετήµατα που ψηφίζετε
αναφέρεται στο ελάχιστο εισόδηµα. Γιατί παραπλανάτε τη Βουλή
όπως κάνατε στη ∆ιαρκή Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων; 'Ισως
δεν είστε καλά ενηµερωµένοι.
Θα παρακαλούσα, λοιπόν, όταν θα έρθετε στο Βήµα να πείτε µία

διάταξη που να αναφέρεται στο ελάχιστο εισόδηµα, που αναλάβατε
δέσµευση. Και αν επικαλεστείτε το άρθρο της ανάπτυξης του
Εθνικού Συστήµατος Κοινωνικής Φροντίδας, έχω να σας
απαντήσω. Θα περιµένω όµως να δω πόσο το έχετε διαβάσει και
πώς το έχετε ερµηνεύσει.
Την απάντηση όµως τη δίνει η επιτροπή στην Κυβέρνηση για την
κοινωνική πολιτική για το νοµοθετικό πλαίσιο που υπάρχει. Είναι η
επιτροπή που διόρισε ο κ. Γείτονας τον Ιούνιο του 1997 και που
συστάθηκε µετά τις καταγγελίες και τις επισηµάνσεις των
ανεξαρτήτων εµπειρογνωµόνων του Συµβουλίου της Ευρώπης.
Τι διαπιστώνει η επιτροπή αυτή για τους οικονοµικά αδυνάτους; Η
κοινωνική πολιτική ασκείται µε το προεδρικό διάταγµα 57/73,
δηλαδή, της χούντας και του τότε Υπουργού Κοινωνικών
Υπηρεσιών Ιωάννη Λαδά.
Είναι απαραίτητη η υπογράµµιση αυτή για όσους εντάσσονται στις
λεγόµενες δηµοκρατικές και προοδευτικές δυνάµεις της χώρας. Από
το 1973 µέχρι σήµερα µε το προεδρικό διάταγµα Λαδά ασκείται η
κοινωνική πολιτική στην Ελλάδα.
∆εν υπάρχουν ειδικά προγράµµατα -επισηµαίνει η επιτροπή-
κοινωνικής προστασίας των οικονοµικά αδυνάτων. Το µόνο
πρόγραµµα εντοπίζεται σε µία υπουργική απόφαση του 1973 για
επείγουσες και για καθαρά οριακές καταστάσεις. Και αυτή η διάταξη
είναι χουντική, κύριοι των λεγόµενων δηµοκρατικών προοδευτικών
και λοιπών δυνάµεων.
Το υφιστάµενο σύστηµα δεν εξασφαλίζει επαρκείς προνοιακές
παροχές, τονίζει η επιτροπή, που εσείς, κύριε Υφυπουργέ,
συστήσατε. Το ελληνικό σύστηµα κοινωνικής ασφάλειας δεν
εξασφαλίζει επαρκείς πόρους συντήρησης για κάθε άτοµο που
βρίσκεται σε κατάσταση ανάγκης τονίζει η επιτροπή και προτείνει
ένα νέο θεσµικό πλαίσιο όπως χαρακτηριστικά αναφέρει "αυτοτελή
νόµο για την ενίσχυση των ατόµων των οικονοµικά αδυνάτων".
Από αυτά όµως δεν λάβατε τίποτα υπόψη σας, καµία πρόταση. Το
γυρίζετε ανάποδα το πόρισµα και έρχεστε µετά να µας πείτε εδώ
στη Βουλή ότι έχετε προβεί σε νοµοθετικές ρυθµίσεις που
αντιµετωπίζουν το πρόβληµα αυτό.
Αυτόν τον αυτοτελή νόµο που προτείνει η επιτροπή, κύριε
Υφυπουργέ, εισηγούµαστε για την ψήφισή του, εδώ στο Τµήµα για
τους οικονοµικά αδυνάτους. Είναι µία πρόταση νόµου που
εναρµονίζεται µε τις διατάξεις του άρθρου 13 του Ευρωπαϊκού
Κοινωνικού Χάρτη του Συµβουλίου της Ευρώπης, µια πρόταση που
έρχεται να θέσει σε εφαρµογή τις δεσµεύσεις που αναλάβαµε ως
χώρα, που αναλάβατε ως Κυβέρνηση, που αναλάβαµε ως κόµµατα
και εµείς της Νέας ∆ηµοκρατίας και εσείς του ΠΑΣΟΚ, αλλά και τα
άλλα κόµµατα που τότε συµµετείχαν και εκπροσωπούνταν στη
Βουλή των Ελλήνων.
Αναλάβαµε αυτήν την υποχρέωση πριν από δεκατέσσερα χρόνια
και έµεινε στο χρονοντούλαπο, µια πρόταση σύµφωνα µε το άρθρο
13, µια πρόταση για τους κοινωνικά αδυνάτους για να
αντιµετωπιστεί µια κατάσταση που προσβάλει το σύγχρονο
άνθρωπο. Προσβάλει κάθε έννοια σύγχρονης κοινωνίας και
ανθρώπινης αξιοπρέπειας.
Πού θα πάει αυτή η ιστορία; Πού θα πάει αυτή η ανισότητα; Πού θα
πάει αυτή η φτώχεια και εξαθλίωση για ένα µεγάλο µέρος του
πληθυσµού; ∆εν το βλέπει ο καθένας αυτό;
Είδατε σεις κανένα από µας να τυγχάνει φιλοξενίας ή να δέχεται να
διαµείνει σε κανένα από αυτά τα φτωχόσπιτα;
'Ολοι µας προστρέχουµε στις προσκλήσεις των πλουσίων των
βορείων προαστίων και των µελών της οικονοµικής ολιγαρχίας, για
να κάνουµε την εµφάνισή µας. Εγώ δεν είδα κανέναν µας να
προστρέχει σε κανένα φτωχόσπιτο, όπου αντιµετωπίζει πρόβληµα
επιβίωσης, ούτε να φάει µαζί του, ούτε φυσικά να διαµείνει. Μία
Ελλάδα που πορεύεται µε υψηλούς στόχους προς το 2000, δεν
επιτρέπεται να παραµείνει απαθής µπροστά σ' αυτό το θλιβερό
φαινόµενο. Ελπίζω, τόσο η Κυβέρνηση, όσο και τα άλλα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης, να αναθεωρήσουν τις απόψεις τους, τις θέσεις
τους, που διατύπωσαν στη ∆ιαρκή Επιτροπή των Κοινωνικών
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Υποθέσεων και να ψηφίσουν την πρόταση.
Εάν εκτιµάτε, κύριε Υφυπουργέ, ότι δεν είναι επαρκής ότι έχει
ατέλειες και αδυναµίες κι εσείς και το κόµµα σας και τα άλλα τα
κόµµατα, δεν έχετε παρά να κάνετε προσθήκες, βελτιώσεις,
τροποποιήσεις, αντικαταστάσεις άρθρων και αν στο σύνολό τους τα
απορρίπτετε, δεν έχετε παρά να προτείνετε µια άλλη πρόταση. Σε
κάθε άλλη περίπτωση, δικαιούται ο καθένας αντικειµενικός
παρατηρητής να σας κατηγορήσει για ασυνέπεια απέναντι στις
δεσµεύσεις, που αναλάβατε ως Κυβέρνηση, που αναλάβαµε ως
κόµµατα. ∆ικαιούται να σας κατηγορήσει ότι είναι στείρα η πολιτική
για ένα ζήτηµα εξόχως κοινωνικό και ανθρώπινο.
Εγώ έχω κάνει και άλλες προτάσεις νόµων. Και όχι µόνο εγώ, και
πολλοί άλλοι συνάδελφοι. Και έχουν γίνει πολλές προτάσεις και
σχέδια νόµου.
Η πρόταση όµως αυτή, κύριοι συνάδελφοι, έχει κάτι ξεχωριστό.
Φέρνει τον καθένα µας, το κάθε κόµµα, τον κάθε Βουλευτή ενώπιον
των ευθυνών του. Καλούµαστε να δείξουµε την ευαισθησία και τη
στήριξή µας στους φτωχούς, στους οικονοµικά αδυνάτους,
έµπρακτα και όχι µε φραστικά σχήµατα και ρητορικούς λόγους, άνευ
ουσίας, ως συνήθως. 'Ηρθε η ώρα να αποδείξουµε, κύριοι
συνάδελφοι, ότι νοµοθετούµε και για εκείνους που δεν είναι ισχυροί
εύποροι, δεν είναι ισχυροί οικονοµικοί παράγοντες. ∆εν µπορούν να
ασκήσουν πιέσεις σε µας τους πολιτικούς, δεν επηρεάζουν
εξελίξεις, δεν µπορούν να συνδικαλιστούν, δεν διαθέτουν
µηχανισµούς, όπως άλλες κοινωνικές τάξεις και οµάδες. Πιστεύουν
όµως ακόµη ότι έχουν εµάς τους Βουλευτές. Ας αποδείξουµε ότι
τους εκφράζουµε, τους εκπροσωπούµε, τους στηρίζουµε. Απ' αυτήν
την πρόταση και από την έκβαση αυτής της συζήτησης θα κριθεί η
ευαισθησία των Βουλευτών όλων των κοµµάτων απέναντι στους
οικονοµικά αδυνάτους, η κοινωνική αλληλεγγύη.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Βλασσόπουλος έχει
το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
συνάδελφοι, ο κ. Σούρλας, εισηγητής της Μειοψηφίας, άστραψε και
βρόντησε και πραγµατικά τσιµπιέµαι να δω µήπως είµαι κι εγώ
χουντικός. Αλλά όλες αυτές οι κοινωνικές παροχές που επιδιώκουν
να βοηθήσουν τους οικονοµικά αδύνατους αλήθεια, όλες αυτές οι
παροχές, που δίδονται από το κράτος µέσω ενός υπάρχοντος
νοµοθετικού πλαισίου δεν αποτελούν ένα ουσιαστικό επίδοµα ή
βοήθηµα επιβίωσης;
Κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση νόµου των δεκαπέντε Βουλευτών
συναδέλφων της Νέας ∆ηµοκρατίας περί κοινωνικής προστασίας
των οικονοµικά αδυνάτων, που σήµερα συζητούµε στην Ολοµέλεια
της Βουλής, παρουσιάζει, κατά την άποψη του οµιλούντος, δύο
αξιοπρόσεκτα στοιχεία. Το πρώτο είναι το στοιχείο της υπερβολής.
Το δεύτερο είναι το στοιχείο της αποσιώπησης.
Το πρώτο σχετίζεται µε τον υπερβολικό και δραµατικό τρόπο µε τον
οποίο παρουσιάζεται το πρόβληµα των οικονοµικά αδυνάτων, της
φτώχειας, του κοινωνικού αποκλεισµού και του περιθωρίου, που
πραγµατικά υπάρχουν στη χώρα µας. Τόσο υπερβολικό και
δραµατικό που νοµίζει κανείς πως ζει σε κάποια άλλη χώρα, πως η
Ελλάδα είναι τριτοκοσµική χώρα και πως η σηµερινή Ελλάδα είναι η
καθηµαγµένη Ελλάδα των δεκαετιών του '40 και του '50.
Αποκοµίζει επίσης την αίσθηση πως η πρόταση αφορά και
αναφέρεται σε κάποια άλλη βαλκανική χώρα που τώρα
πραγµατοποιεί τα πρώτα της δειλά, τα πρώτα νηπιακά βήµατα της
δηµοκρατικής, οικονοµικής και κοινωνικής της χειραφέτησης.
Το δεύτερο στοιχείο αφορά την αποσιώπηση των µεγάλων
κοινωνικών παρεµβάσεων της πολιτείας µε σειρά µέτρων και
ενεργειών για τη συνδροµή και ανακούφιση των οικονοµικά
αδύνατων, των οικονοµικά ασθενέστερων τάξεων και οµάδων του
πληθυσµού. Πράγµατι η πολιτεία µε σειρά µέτρων, ρυθµίσεων και
ενεργειών, έχει κατορθώσει να οικοδοµήσει ένα εθνικό σύστηµα
κοινωνικής προστασίας, που ενισχύει τους οικονοµικά αδύνατους

και εξασφαλίζει την αναγκαία κοινωνική συνοχή. Και µάλιστα σε µία
πράγµατι πολύ δύσκολη περίοδο για τη χώρα µας, µία περίοδο
σκληρών δηµοσιονοµικών µέτρων και, θα έλεγα, οδυνηρών θυσιών
για τον ελληνικό λαό. Σε µία περίοδο, τέλος, που στις ευρωπαϊκές
χώρες κάτω από την επέλαση του νεοφιλελευθερισµού και της
παγκοσµιοποίησης της οικονοµίας το κράτος-πρόνοιας υποχωρεί
και ξεθεµελιώνεται.
Και εδώ αξίζει να θυµίσω στους αξιότιµους κυρίους συναδέλφους
και κυρίως στο λάβρο εισηγητή της Μειοψηφίας, πως το κράτος-
πρόνοιας θεµελιώθηκε κυρίως µετά το 1981, πως το κράτος-
πρόνοιας είναι έργο του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την περίοδο που συνεζητείτο η
πρόταση νόµου των συναδέλφων της Νέας ∆ηµοκρατίας στη
∆ιαρκή Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων της Βουλής, στις 3
Σεπτεµβρίου 1998, τελείωνε η επεξεργασία δύο σπουδαίων
νοµοθετηµάτων στο Εθνικό Κοινοβούλιο. Του ν.2643/1998
"Μέριµνα για την απασχόληση προσώπων ειδικών κατηγοριών" και
κυρίως του ν.2646/1998 "Ανάπτυξη του εθνικού συστήµατος
κοινωνικής φροντίδας". ∆ύο ουσιαστικών νοµοθετηµάτων, δύο
ουσιαστικών νοµοθετικών τοµών στον τοµέα της κοινωνικής
φροντίδας στη χώρα µας.
'Εκτοτε ακολούθησαν και άλλες νοµοθετικές παρεµβάσεις.(Νόµος
για τις εργασιακές σχέσεις, µίνι ασφαλιστικό, νόµος για τον Ο.Ε.Κ,
κλπ.) που µαζί µε το νοµοθετικό πλαίσιο που υπήρχε έχουν
εξασφαλίσει ένα άρτιο νοµοθετικό οικοδόµηµα που εγγυάται
κοινωνική προστασία και φροντίδα σε άτοµα και οµάδες του
πληθυσµού, που το επίπεδο διαβίωσης τους υπολείπεται και
χρειάζονται τη στήριξη της πολιτείας για να συµµετάσχουν ενεργά
και ισότιµα στην οικονοµική και κοινωνική ζωή της χώρας. 'Ενα
νοµοθετικό πλαίσιο µε εξασφαλισµένη, εγγυηµένη και αυξανοµένη,
κάθε χρόνο, χρηµατοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξ' αιτίας αυτής της συµπτώσεως είχα
πει τότε πως η πρόταση νόµου των κυρίων συναδέλφων της Νέας
∆ηµοκρατίας, των εκλεκτών συναδέλφων της Νέας ∆ηµοκρατίας,
ακυρώνεται εκ των πραγµάτων. Σε καµιά, όµως, περίπτωση δεν
απαξιώνεται η προσπάθεια γιατί η συζητουµένη πρόταση νόµου
εκφράζει την ανθρώπινη ευαισθησία, αλλά και την ανθρώπινη
ευαισθησία όλων µας, απέναντι σε ειδικές κατηγορίες πολιτών,
καθώς και σε ευπαθείς, ευαίσθητες και µειονεκτικές οµάδες του
πληθυσµού. Οµάδες και κατηγορίες που ζουν στο περιθώριο και
βιώνουν τον κοινωνικό αποκλεισµό.
Ας δούµε, όµως, πώς είναι διαµορφωµένο το νοµοθετικό και
προνοιακό πλαίσιο-οπλοστάσιο µετά την ψήφιση του προνοιακού
νόµου-τοµή του 2646 της 20.10.1998, "Ανάπτυξη του εθνικού
συστήµατος της κοινωνικής φροντίδας", ενός νόµου που τώρα
βρίσκεται στο στάδιο της εφαρµογής, που τώρα εφαρµόζεται.
Ενός νόµου µε τον οποίο επιχειρείται -και είναι βέβαιο πως θα
επιτευχθεί- ο εκσυχρονισµός, η αναδιάρθρωση και ο
εξορθολογισµός του συστήµατος. Ενός νόµου που, κατά τη γνώµη
του οµιλούντος, δίνει απάντηση στα ερωτήµατα και στις προτάσεις,
της προτάσεως νόµου που συζητούµε.
Κύριoς άξονας του προνοιακού και νοµοθετικού πλαισίου είναι το
Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας.
Αναλαµβάνει ρόλο επιτελικό σε θέµατα πρόνοιας. Μεταφέρει
αρµοδιότητες στην περιφέρεια, µε σκοπό την αποκέντρωση του
συστήµατος. Κινητοποιεί την κοινωνία και θέτει το σύστηµα υπό
κοινωνικό έλεγχο. Αποδέχεται την αρχή πως η παροχή κοινωνικών
φροντίδων αποτελεί για την πολιτεία συνταγµατικό χρέος.
Αναγνωρίζει το σεβασµό των ανθρώπινων δικαιωµάτων, όπως
αυτά προσδιορίζονται και κατοχυρώνονται και των κοινωνικών
δικαιωµάτων, όπως αυτά απορρέουν από τον Ευρωπαϊκό
Κοινωνικό Χάρτη. Κατανοεί και αναγνωρίζει πως η κοινωνική
προστασία συνυπάρχει µε την κοινωνική δικαιοσύνη και την
ανθρώπινη αλληλεγγύη, γιατί έτσι διασφαλίζεται η κοινωνική
συνοχή.
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Ενδιαφέρεται κατ' εξοχήν για την οικογένεια, το παιδί, τη νεότητα.
Εξασφαλίζει κοινωνικές υπηρεσίες και κοινωνική φροντίδα, παροχές
σε είδος, παροχές σε χρήµα, εκπαίδευση και κατάρτιση,
ψυχοκινητική στήριξη, κοινωνική ένταξη και επανένταξη σε άτοµα
και οµάδες ειδικών κατηγοριών.
Ενισχύει µοναχικά άτοµα, που δεν έχουν δυνατότητα αυτοβοήθειας.
∆είχνει ξεχωριστή ευαισθησία και δίνει ιδιαίτερο ειδικό βάρος για τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες: κατάρτιση, εκπαίδευση, κοινωνική ένταξη
κλπ.
Καλύπτει και µεριµνά για τους παλιννοστούντες οµογενείς, τους
επαναπατριζόµενους, τους οικονοµικούς πρόσφυγες, τους
οικονοµικά αδύνατους.
Καλύπτει µε εισοδηµατικές ενισχύσεις την οικογένεια, τη µητρότητα,
το παιδί.
Ενδιαφέρεται για τη στέγαση, αποκατάσταση και κοινωνική ένταξη
των τσιγγάνων.
Μεριµνά για τους ανήλικους παραβατικούς, τα ορφανά, τους
ανήλικους µε οικογενειακά προβλήµατα.
Αναπτύσσει ειδικές δράσεις για τους ηλικιωµένους.
Εκπονεί καινοτόµα προγράµµατα και δράσεις και δηµιουργεί ειδικά
κέντρα, Κέντρο 'Αµεσης Κοινωνικής Βοήθειας, Κέντρο Στήριξης
Αυτιστικών, δίκτυο κέντρων εκπαιδεύσεως κατάρτισης και
κοινωνικής υποστήριξης ατόµων µε ειδικές ανάγκες.
Το σύνολο αυτών των υπηρεσιών, δράσεων και φροντίδων προς
τους έχοντες χρεία, τους αναξιοπαθούντες και αυτούς που ζουν στο
περιθώριο και τον αποκλεισµό, 'Ελληνες και ξένους, παρέχεται
µέσω ενός ολοκληρωµένου, αποκεντρωµένου, αποτελεσµατικού και
επαρκώς χρηµατοδοτουµένου δικτύου κοινωνικών υπηρεσιών και
φροντίδων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας δούµε τώρα τι διαλαµβάνει η
πρόταση νόµου των δεκαπέντε συναδέλφων της Νέας
∆ηµοκρατίας, που αρθρώνεται και αποτελείται από δεκατρία άρθρα.
Η πρόταση, αφού διαπιστώνει πως έχουν ανατραπεί οι κοινωνικές
και οικονοµικές συνθήκες και οι παραδοσιακές κοινωνικές δοµές -
αστικοποίηση, γήρανση του πληθυσµού, ανατροπή και αναστροφή
της ηλικιακής πυραµίδας, κοινωνικός αποκλεισµός και περιθώριο, οι
σύγχρονες κοινωνικές µάστιγες, ναρκωτικά και AIDS,
λαθροµετανάστες, οικονοµικοί µετανάστες κλπ.- αναφέρεται και
απαριθµεί τις κοινωνικές νεοπλασίες, τα κοινωνικά προβλήµατα
που χρειάζονται θεραπεία, παραβιάζοντας όµως έτσι ανοιχτές
θύρες, κύριε Σούρλα.
Η πρόταση αναφέρεται στην ανεργία κυρίως των νέων, στη
φτώχεια, στους οικονοµικούς πρόσφυγες και παλιννοστήσαντες
οµογενείς, στους λαθροµετανάστες, στη µαύρη εργασία και στην
άγρια εκµετάλλευση των οικονοµικών προσφύγων, στην τρίτη ηλικία
στα µοναχικά άτοµα, στις άγαµες µητέρες, στις µονογονεϊκές
οικογένειες, στους συνταξιούχους, κυρίως τους
χαµηλοσυνταξιούχους, στην επετεία, στα παιδιά των φαναριών,
στους άστεγους, στις αυτοκτονίες, στην αύξηση της
παραβατικότητας και εγκληµατικότητας.
Στο σηµείο αυτό πρέπει να πω πως η πολιτεία µεριµνά και
αντιµετωπίζει πολλά, τα περισσότερα από αυτά τα κοινωνικά
προβλήµατα επιτυχώς. Και τα αντιµετωπίζει µε ευαισθησία και
ανθρωπιά.
Πρέπει επίσης να δεχθώ και να δεχθούµε όλοι µε ειλικρίνεια πως το
σύστηµα της ολοκληρωµένης κοινωνικής προστασίας που είναι
έργο του ΠΑΣΟΚ, και το θεµελίωσε το ΠΑΣΟΚ, το προχωρά τώρα
το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας µε το νόµο πλαίσιο, ο οποίος
βρίσκεται τώρα σε εφαρµογή. 'Οµως παρά τη νοµοθετική του
επάρκεια και τη γενναία και απρόσκοπτη χρηµατοδότησή του
υπολείπεται σε αποτελεσµατικότητα και στερείται ποιοτικών
χαρακτηριστικών.
Υπάρχουν βέβαια δύο µεγάλα προβλήµατα, τα οποία ταλανίζουν τα
οποία απασχολούν την ελληνική κοινωνία. Είναι το θέµα της
απασχόλησης, το θέµα της ανεργίας και το θέµα της φτώχειας, αλλά
στις πραγµατικές τους διαστάσεις.

Η ανεργία και η απασχόληση είναι αλήθεια πως για τη χώρα µας
αποτελεί ένα µεγάλο κοινωνικό πρόβληµα που αφορά κυρίως τους
νέους, τους νέους επιστήµονες και κυρίως επίσης, τις γυναίκες.
Είναι επίσης, αλήθεια πως βρισκόµαστε πολύ πίσω από ορισµένες
χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης την Ισπανία, την Ολλανδία, τη
Γαλλία. Ακόµα είναι αλήθεια πως αυτήν τη στιγµή το ποσοστό της
ανεργίας στην Ελλάδα έχει ξεπεράσει κατά τι το µέσο όρο της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Είναι αλήθεια επίσης -και αυτό πρέπει να το δεχθείτε- πως η
Κυβέρνηση µε σύνολο πολιτικών και το Εθνικό Σύµφωνο
Απασχόλησης, προσπαθεί να αντιµετωπίσει το πρόβληµα αυτό και
το αντιµετωπίζει µε τρόπο λυσιτελή, µε τρόπο αποδίδοντα καρπούς.
Στο σηµείο αυτό θέλω να τονίσω τα µέτρα που πήρε η Κυβέρνηση
για την απασχόληση, µέτρα κόστους πεντακοσίων δισεκατοµµυρίων
(500.000.000.000) δραχµών, τα οποία βρίσκονται σε εξέλιξη και θα
περατωθούν το 2004. Είναι µέτρα που θα ανακουφίσουν διακόσιες
χιλιάδες ανέργους, κυρίως νέους ανέργους, µέσω προγραµµάτων
εκπαίδευσης, επαγγελµατικής κατάρτισης, αυτααπασχόλησης,
επιδότησης της ανεργίας κ.λπ.
Για τη φτώχεια επίσης, πρέπει να πω, πως πραγµατικά αγγίζει το
20% του πληθυσµού. Είναι το ποσοστό το οποίο παρατηρείται και
στις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Eνωσης. Η φτώχεια όµως είναι ένας
όρος που δεν µπορεί µονοδιάστατα να τον προσδιορίσει κανένας µε
οικονοµικά και µόνο χαρακτηριστικά.
Η Ευρωπαϊκή 'Ενωση αποδέχεται τον εξής ορισµό: Φτωχά είναι τα
άτοµα, οι οικογένειες και οι πληθυσµιακές οµάδες που οι πόροι
τους, υλικοί, κοινωνικοί, πολιτισµικοί, είναι τόσο περιορισµένοι,
ώστε να αποκλείονται από έναν ελάχιστα αποδεκτό τρόπο ζωής,
στη χώρα µέλος που ζουν. Ως κριτήριο οικονοµικής µέτρησης η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση δέχεται πως φτωχοί είναι αυτοί που έχουν
εισοδήµατα µικρότερα του ηµίσεως του µέσου όρου σε κάθε
κράτος-µέλος. Οι φτωχοί για την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, σύµφωνα µε
τις εκτιµήσεις του Eurostat, ανέρχονται σε εξήντα εκατοµµύρια και
για τη χώρα µας σε δύο εκατοµµύρια περίπου.
Η τάση για αύξηση της φτώχειας στις αστικές περιοχές αφορά κατά
σειρά νοικοκυριά µε άνεργο γονιό, µονογονεϊκές οικογένειες,
οικογένειες µεταναστών, προσφύγων, παλιννοστούντων,
πολύτεκνες οικογένειες, οικογένειες µε ηλικιωµένο αρχηγό του
νοικοκυριού, τσιγγάνους κλπ.
Με την ευκαιρία θέλω να θυµίσω στους συναδέλφους την επέκταση
και την αύξηση του ΕΚΑΣ, του Επιδόµατος Κοινωνικής
Αλληλεγγύης των Συνταξιούχων, τη µείωση της τιµής των
φαρµάκων και του πετρελαίου θέρµανσης, τη µείωση του ποσοστού
από (25% σε 10%), συµµετοχής στη φαρµακευτική δαπάνη των
συνταξιούχων, την αύξηση του αφορολογήτου εισοδήµατος. Και
βεβαίως µπορώ να θυµίσω και άλλα πολλά. Να θυµίσω επίσης,
τους ξενώνες φιλοξενίας για τους πάσχοντες από AIDS και να
τονίσω πως η χώρα µας είναι από τις ελάχιστες, ίσως η µόνη χώρα,
ίσως η εξαίρεση, που καλύπτει εξ ολοκλήρου τη φαρµακευτική
δαπάνη για τους πάσχοντες από AIDS. Να θυµίσω τους ξενώνες
για τα παιδιά των φαναριών και τα νέα παραβατικά άτοµα, ξενώνες
που είναι έργο του παρισταµένου Υφυπουργού Υγείας και Πρόνοιας
κ. Κοτσώνη.
Θα θυµίσω τέλος ότι η χώρα µας έχει το µικρότερο αριθµό
αυτοκτονιών και τη µικρότερη εγκληµατικότητα. Ενώ έχει
παρατηρηθεί αύξηση της εγκληµατικότητας στην Ευρώπη και τον
κόσµο εξακολουθούµε να έχουµε το µικρότερο ποσοστό από όλες
τις χώρες της Ευρώπης.
Τελειώνω µε δύο παρατηρήσεις-επισηµάνσεις. Η µία αφορά το
επίδοµα-βοήθηµα επιβίωσης, για το οποίο θέλω να επισηµάνω ότι
πράγµατι αποτελεί αναφαίρετο δικαίωµα για κάθε 'Ελληνα και χρέος
της πολιτείας, απορρέει δε από το Σύνταγµα. Θέλω, όµως, να
τονίσω ότι η πολιτεία πρέπει πρώτα και κυρίως να φροντίσει να
χτυπηθούν, να παταχθούν οι αιτίες που προκαλούν την ανέχεια, τη
φτώχεια, τον αποκλεισµό και το περιθώριο.
Να  τονίσω  επίσης  ότι  µε  το  υπάρχον  επαρκέστατο  νοµοθετικό
πλαίσιο,  την  υπάρχουσα  δηµοσιονοµική  πραγµατικότητα  και  την
ορθολογική  διαχείριση  των  πόρων,  η  πολιτεία  προ-
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σπαθεί και συνδράµει ουσιαστικά και ενισχύει αυτούς που έχουν
ανάγκη, τους αναξιοπαθούντες, άτοµα ή οµάδες.
Θέλω τέλος να προβληµατίσω και να προβληµατισθώ. Μήπως το
επίδοµα επιβίωσης οδηγήσει σε άλλα αποτελέσµατα,
καλλιεργώντας την κοινωνική οκνηρία, την αδιαφορία, την τεµπελιά;
'Εχουµε παραδείγµατα από άλλες χώρες που εδόθησαν τέτοιου
είδους επιδόµατα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Πείτε τα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θα σας το πω µετά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Πείτε τα τώρα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αναφέροµαι στις πρώην
σοσιαλιστικές χώρες.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: ∆εν µιλάµε γι' αυτές τις χώρες, αλλά µιλάµε
για χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Εσείς είσαστε σοβαρός
άνθρωπος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαι πολύ σοβαρός και το
ξέρετε. Είχα αντίδραση εξ αριστερών, όπως είδατε!
Η δεύτερη παρατήρηση-επισήµανση αφορά τη διατύπωση του
άρθρου 2 της προτάσεώς σας, κύριε Σούρλα. ∆ικαιούχοι
προστασίας είναι µόνο οι 'Ελληνες πολίτες που µένουν µόνιµα στη
χώρα µας και δεν τους έχει αφαιρεθεί η ελληνική ιθαγένεια. Με τη
διατύπωση αυτή, κύριοι συνάδελφοι, αναιρείτε τους εαυτούς σας.
Ενώ από την πρόταση νόµου αναβλύζει πραγµατικά ανθρωπιά,
ενώ από τη διαµόρφωση και τη φιλοσοφία της φαίνεται ότι οι
συντάκτες της διαθέτουν αυξηµένη κοινωνική ευαισθησία, µε τη
διατύπωση αυτή υπάρχει κίνδυνος να θεωρηθούν αυτοί που
υπέγραψαν την πρόταση ρατσιστές.
Οι 'Ελληνες, όµως, κύριοι συνάδελφοι, διακρίνονται για την
ανθρωπιά, για την κοινωνική τους ευαισθησία, την αλληλεγγύη τους
προς όλους τους ανθρώπους, ανεξάρτητα από φυλή, φύλο,
θρησκεία και χρώµα δέρµατος. Οι 'Ελληνες ποτέ δεν υπήρξαν
ρατσιστές.
Τελειώνοντας και µέσα στα χρονικά όρια οµιλίας που µου επιτρέπει
ο Κανονισµός θέλω να καλέσω τους συναδέλφους που συνέταξαν
την πρόταση να την αποσύρουν, γιατί, κύριε Σούρλα και κύριοι
συνάδελφοι, που την έχετε υπογράψει, θα αναγκαστώ µε µεγάλη
µου λύπη να την καταψηφίσω. Θα αναγκαστώ επίσης να καλέσω
τους συναδέλφους των άλλων πτερύγων να πράξουν το ίδιο µε
µένα. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Εχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Τµήµα ότι εκ µέρους του ∆ηµοκρατικού
Κοινωνικού Κινήµατος ορίζεται ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
ο κ. Γεώργιος Τσαφούλιας.
Επίσης έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα ότι η ∆ιαρκής
Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων:
"Κρατικό Πιστοποιητικό Γλωσσοµάθειας και άλλες διατάξεις".
Ο κ. Σκοπελίτης έχει το λόγο. Αν δεν απατώµαι είναι και ο
παρθενικός σας λόγος.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Βεβαίως είναι ο παρθενικός µου λόγος,
κύριε Πρόεδρε, και γι' αυτό ζητώ την ανοχή και την κατανόησή σας
και απ' όλους τους συναδέλφους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Αυτό είναι αυτονόητο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, είναι
γεγονός ότι ζούµε σε έναν κόσµο που τα προβλήµατα της φτώχειας
και της µιζέριας έχουν πάρει τεράστιες, εκρηκτικές θα έλεγα
διαστάσεις και αγκαλιάζουν καθηµερινά όλο και µεγαλύτερες µάζες
του εργαζόµενου λαού.
Κάθε µέρα όλο και περισσότεροι συνάνθρωποί µας έρχονται
αντιµέτωποι µε το φάσµα της πείνας και της εξαθλίωσης. 'Οχι µόνο
έρχονται αντιµέτωποι, αλλά και βιώνουν δραµατικά τις συνέπειές
τους.
Πρόσφατα όπως γνωρίζετε και συγκεκριµένα πριν δέκα µέρες είδε
το φως της δηµοσιότητας µια έκθεση µιας αρµόδιας επιτροπής του
ΟΗΕ για το θέµα αυτό και πράγµατι τα στοιχεία που δίνονται σ'

αυτήν την έκθεση είναι συνταρακτικά, τροµακτικά, εφιαλτικά θα
έλεγα για το µέλλον της ανθρωπότητας αν αυτή βέβαια
εξακολουθήσει να βαδίζει στα ίδια τα χνάρια.
Συγκεκριµένα λέει η έκθεση ότι σήµερα παραµονές της νέας
χιλιετηρίδας εκατοµµύρια άνθρωποι στον πλανήτη µας ζουν σε
τέτοιες συνθήκες, συνθήκες απαράδεκτες για το ανθρώπινο είδος.
Πιο συγκεκριµένα λένε τα στοιχεία αυτά ότι στις αρχές του 21ου
αιώνα δεκάδες παιδιά πεθαίνουν το κάθε λεπτό στον πλανήτη µας
γιατί δεν έχουν τα στοιχειώδη για τη διατροφή τους αγαθά. Λένε
επίσης ότι εκατοµµύρια άνθρωποι στον κόσµο ακόµη και στις ίδιες
τις ανεπτυγµένες καπιταλιστικές χώρες δεν έχουν πού την κεφαλήν
κλίναι και κοιµούνται οπουδήποτε όπως τα αδέσποτα σκυλιά στην
πατρίδα µου.
Στα ίδια χνάρια βέβαια βαδίζει και η κατάσταση στη χώρα µας.
Πάνω από το 20% του πληθυσµού -το αναγνωρίζουµε όλοι- που
αντιστοιχεί περίπου στα δυόµισι εκατοµµύρια (2.500.000) ζουν
κάτω από τα όρια της φτώχειας, εκατοντάδες χιλιάδες είναι οι
άστεγοι και οι αριθµοί και τα ποσοστά αυτά αυξάνονται και
διευρύνονται όλο και περισσότερο. Και διευρύνονται βέβαια µε τις
στρατιές των ανέργων που διογκώνονται καθηµερινά και πιο πολύ.
∆ιευρύνονται επίσης από την καταστροφή της µικροµεσαίας
αγροτιάς µας που το τελευταίο χρονικό διάστηµα έχει πάρει όλο και
πιο εντατικούς ρυθµούς.
Και αυτή η κατάσταση διογκώνεται -πρέπει να το τονίσω εδώ- σε
ορισµένες περιοχές που θέλουµε, και έτσι είναι, να τις ονοµάζουµε
εθνικά ευαίσθητες όπως η ιδιαίτερή µου πατρίδα που σ' αυτές τις
περιοχές η εξεύρεση εργασίας έγινε το πρόβληµα ιδιαίτερα για τους
νέους ανθρώπους και είναι σίγουρο ότι αν δεν υπήρχαν τα
προβλήµατα που υπάρχουν, όπως το πρόβληµα της ανεργίας κλπ.
στα µεγάλα αστικά κέντρα, τότε πραγµατικά θα ήταν δύσκολο να
παραµείνουν σ' αυτές τις περιοχές αυτοί οι νέοι άνθρωποι.
Και το ερώτηµα, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι γιατί βιώνει η
εργαζόµενη ανθρωπότητα αυτά τα προβλήµατα. Γιατί βιώνει αυτήν
την κατάσταση την ολέθρια για το σήµερα και το αύριό της και
µάλιστα σε µια εποχή που η παραγωγή των αγαθών δεν είναι
εκείνο που λείπει από την ανθρωπότητα. Είναι άραγε αυτή η
κατάσταση που υπάρχει σύµφυτη µε τη µοίρα του εργαζόµενου
ανθρώπου ή οφείλεται στην ανικανότητά του να αξιοποιήσει τις
ευκαιρίες που του παρουσιάζονται όπως θέλουν να ισχυρίζονται
ορισµένοι και να βγουν απ' αυτήν την κατάσταση που σήµερα
βρίσκονται;
Ούτε το ένα ούτε το άλλο, κύριοι συνάδελφοι, γιατί η αιτία, η ρίζα
του κακού, η γενεσιουργός αιτία των προβληµάτων που
αντιµετωπίζουν οι εργαζόµενοι, των προβληµάτων που
αναφέρθηκαν και αναφέρονται εδώ σήµερα βρίσκεται στον κόσµο
που οικοδοµεί και στη χώρα µας και γενικότερα το µεγάλο
κεφάλαιο. 'Εναν κόσµο που βασίζεται στην υπερεκµετάλλευση των
εργαζόµενων και στην καταλήστευση του ιδρώτα τους απ' τη µια
µεριά και από την άλλη στη συγκέντρωση υπέρογκων κερδών και
αµύθητου πλούτου στα χέρια και στις τσέπες καθηµερινά και πιο
λίγων ανθρώπων.
Αποκαλυπτική γι' αυτήν την εξέλιξη τη δραµατική θα έλεγα για την
ανθρωπότητα είναι και η έκθεση που προανέφερα του ΟΗΕ. Λέει
συγκεκριµένα η έκθεση αυτή ότι σήµερα το 20% των πιο πλούσιων
ανθρώπων του πλανήτη ελέγχει το 86% του παγκόσµιου πλούτου
ενώ το αντίστοιχο 20% των φτωχότερων ανθρώπων του πλανήτη
µας ελέγχει µονάχα το 1% του παγκόσµιου πλούτου.
Επίσης, λέει η έκθεση του ΟΕΗ ότι οι τρεις πιο πλούσιοι άνθρωποι
του κόσµου έχουν περιουσία όσο είναι το ακκαθάριστο εισόδηµα
των τριάντα πέντε φτωχότερων κρατών, που σ' αυτά κατοικούν
εξακόσια εκατοµµύρια άνθρωποι. Ναι, αγαπητοί συνάδελφοι,
εξακόσια εκατοµµύρια άνθρωποι έχουν περιουσιακά στοιχεία
αθροιστικά λιγότερα απ' ότι έχουν τρεις άνθρωποι σ' αυτήν τη γη.
Αλλά  και  στη  χώρα  µας  τα  πράγµατα  δεν  είναι  καλύτερα,  δεν
είναι  διαφορετικά  και  δεν  µπορούσε  να  είναι  διαφορετικά,  αφού
την  ίδια  στιγµή  που  διογκώνονται  τα  προβλήµατα  για  τα  οποία
συζητάµε  και  αναφερθήκαµε,  τα  προβλήµατα,  δηλαδή,  που
αφορούν  τη  φτώχεια,  την  εξαθλίωση,  τη  µιζέρια,  την
περιθωριοποίηση  κλπ.,  την  ίδια  στιγµή  µία  χούφτα  ανθρώπων
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έχει τόσα χρήµατα που δεν ξέρει πώς να τα ξοδέψει.
Αυτή η ληστρική, ανθρωποκτόνα θα έλεγα, επίθεση των µεγάλων
κεφαλαίων γίνεται βέβαια σε ένα κατάλληλο έδαφος και τη φροντίδα
γι' αυτήν τη δουλειά την έχουν αναλάβει οι πολιτικοί εκφραστές της
πολιτικής τους είτε αυτοί λέγονται συντηρητικοί είτε λέγονται
νεοφιλελεύθεροι είτε κεντροαριστεροί.
Μία τέτοια φροντίδα για την απρόσκοπτη δράση του µεγάλου
κεφαλαίου αποτελούν και οι συνθήκες του Μάαστριχτ, η Λευκή
Βίβλος και όλες οι άλλες πολιτικές που χαράσσονται από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και που απαρέγκλητα ακολουθούν και το
κυβερνητικό κόµµα και η Νέα ∆ηµοκρατία, αλλά και άλλα κόµµατα
που θέλουν να εµφανίζονται και να λέγονται αριστερά.
Αυτήν τη φροντίδα εκφράζει και η πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων,
του ξεπουλήµατος, δηλαδή, της κρατικής περιουσίας, µέσα από την
παράδοση του εργαζόµενου λαού στην κερδοσκοπική µανία του
ιδιωτικού κεφαλαίου.
Αυτή η φροντίδα, επίσης, εκφράζεται µε την επίθεση ενάντια στα
εργασιακά και άλλα δικαιώµατα των εργαζοµένων που καθηµερινά
παίρνει όλο και µεγαλύτερες διαστάσεις και απειλεί να σαρώσει ότι
µε πολύχρονους αγώνες και µε πολύ αίµα κατέκτησαν.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν θέλουµε να µιλάµε για την
καταπολέµηση αυτών των φαινοµένων που αποτελούν όνυδος,
ντροπή για την ανθρωπότητα στις παραµονές της νέας χιλιετηρίδας,
ένας τρόπος υπάρχει να αλλάξει η πολιτική που ακολουθείται, η
πολιτική που γεννά, τρέφει και διογκώνει αυτά τα προβλήµατα.
Εµείς βέβαια, σαν Κ.Κ.Ε., δεν έχουµε καµία αυταπάτη ότι µπορεί να
γίνει κάτι τέτοιο ούτε από τη σηµερινή Κυβέρνηση ούτε από τη Νέα
∆ηµοκρατία, αλλά ούτε από κανένα άλλο κόµµα που δένει την τύχη
και το αύριο της χώρας µας µε εκείνο του Μάαστριχτ και της ΟΝΕ,
της Ευρώπης, δηλαδή, που οικοδοµείται πάνω στα συντρίµια των
ονείρων και των πόθων των λαών τους για µια ζωή απαλλαγµένη
από το άγχος και την ανασφάλεια.
'Οσον αφορά τώρα την πρόταση νόµου που κατέθεσε η Νέα
∆ηµοκρατία και την οποία συζητάµε σήµερα, έχουµε τονίσει ήδη στη
∆ιαρκή Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων ότι την καταψηφίζουµε
και είχαµε αναλύσει εκεί τους λόγους για τους οποίους το κάνουµε
αυτό.
Είχαµε τονίσει ότι δεν το κάνουµε γιατί είµαστε αντίθετοι µε τη
λογική της πρόνοιας, ούτε µε τα µέτρα πρόνοιας που πρέπει να
παίρνουµε για να προφυλάξουµε ευαίσθητες κατηγορίες του
πληθυσµού της χώρας µας ούτε και γιατί γνωρίζουµε την πολιτική
της Νέας ∆ηµοκρατίας και άρα θα µπορούσαµε να τη λογίσουµε
σαν δηµαγωγική αυτήν την πρόταση νόµου και υπηρετούσα άλλους
λόγους και άλλους σκοπούς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ:....(δεν ακούστηκε)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Την καταψηφίζουµε, κύριε Σούρλα, γιατί
ενώ στέκεται στα φαινόµενα, τα περιγράφει και τα δίνει σωστά, τα
φαινόµενα της φτώχειας, της µιζέριας κλπ., δεν εµβαθύνει στις αιτίες
που τα δηµιουργούν και στα µέτρα που θα πρέπει να παρθούν για
την αντιµετώπισή τους.
Τα δε µέτρα που προτείνει, ανεξάρτητα από την πρόθεση των
συναδέλφων που υπογράφουν την πρόταση νόµου, είναι γενικά και
αόριστα, κατά τη δική µας άποψη, στην ουσία τους δεν λένε τίποτα
και δεν προτείνουν τίποτα, αφού τα παραπέµπουν σε προεδρικά
διατάγµατα, τα οποία προτείνουν να φέρει η Κυβέρνηση σ' αυτόν το
χρόνο.
Eµείς, κύριοι συνάδελφοι, δεν αρνούµαστε την λογική της πρόνοιας
και ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι και στην καλύτερη περίπτωση θα
υπάρχουν συµπολίτες µας οι οποίοι θα βρίσκονται σε τέτοια
κατάσταση που θα έχουν την ανάγκη µιας στοιχειώδους
προστασίας, µιας στοιχειώδους έκφρασης αλληλεγγύης για ένα
µικρότερο ή µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα. Εµείς είµαστε υπέρ της
άποψης ότι τα επιδόµατα, τα βοηθήµατα που πρέπει να δίνονται,
πρέπει να καλύπτουν ένα υποφερτό επίπεδο επιβίωσης.
'Οµως άλλη είναι η λογική µε την οποία εξασκεί την προνοµιακή της
πολιτική η Κυβέρνηση. Και περισσότερο αυτή η λογική κινείται στην
κατεύθυνση εξυπηρέτησης άλλων συµφερόντων και άλλων

προβληµάτων παρά µε εκείνη που έχει σχέση µε τους
εργαζόµενους. 'Ερχεται,δηλαδή, σαν αρωγός όχι στον εργαζόµενο,
αλλά κύρια στο µεγάλο κεφάλαιο και έχει σαν στόχο όχι να απαλύνει
τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο άνεργος, ο άστεγος, ο φτωχός,
αλλά να τον αποπροσανατολίσει από τις αιτίες που γεννούν, που
δηµιουργούν, που εκτρέφουν αυτά τα προβλήµατα και από τον
αγώνα που πρέπει να κάνει για την αντιµετώπισή τους.
Είναι γεγονός ότι αρκετοί εργαζόµενοι που έχουν χαµηλό επίπεδο
ταξικής συνείδησης παρασύρονται από αυτήν την πολιτική, από τα
δάκρυα που τη συνοδεύουν, από τις µεγαλόστοµες διακηρύξεις που
ακούγονται κατά καιρούς και χειροκροτούν εκείνους που κανονικά
έπρεπε να κάνουν το αντίθετο µια και είναι τεράστια η ευθύνη τους
για την κατάσταση που αντιµετωπίζουν οι εργαζόµενοι.
'Οµως η µεγάλη πλειψηφία, η µεγάλη µάζα των εργαζόµενων
γνωρίζει ότι η αντιµετώπιση και η λύση των φαινοµένων της
φτώχειας, της εξαθλίωσης και της µιζέριας δεν βρίσκεται στη
µετατροπή τους σε πελάτες των γραφείων πρόνοιας και των
γραφείων των διάφορων κοµµαταρχών για τα ρουσφέτια κλπ., αλλά
στην πάλη και στον αγώνα ενάντια στη Βουλή που τα γεννά, στην
πάλη για το δικαίωµα στη δουλειά κλπ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τους λόγους αυτούς που
προανέφερα, εµείς καταψηφίζουµε την πρόταση νόµου.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.
Η κ. Αλφιέρη έχει το λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα µια
πρόταση των συναδέλφων της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά πριν
προχωρήσουµε στη συζήτηση της πρότασης θα ήθελα να πω στον
κ. Σούρλα ότι σαν Συνασπισµός δεν προστρέχουµε στις πιέσεις της
ολιγαρχίας και προσωπικά και σαν σύνολο...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Βλέπω και το δικό σας Αρχηγό ότι δεν
υστερεί.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Γνωρίζετε πολύ καλά ότι βρισκόµαστε
καθηµερινά στο δρόµο κοντά στα προβλήµατα των ανέργων, των
νεόπτωχων ...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Εσείς προσωπικά;
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Το "προσωπικά" εκπροσωπεί και το σύνολο
του Συνασπισµού. Είµαι Βουλευτής του Συνασπισµού...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Και οι τέως Αρχηγοί και οι νυν τα πάνε
καλά.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κύριε Σούρλα, είµαι Βουλευτής του
Συνασπισµού και εκπροσωπώ το Κόµµα µου, δεν εκπροσωπώ µια
άλλη πολιτική δύναµη.
Πιστεύω ότι είµαστε κοντά στους άνεργους, στους νεόπτωχους,
στους εξαρτηµένους, αλλά και στον καθηµερινό πολίτη που
αντιµετωπίζει πολλά και µεγάλα προβλήµατα.
Είναι µια πρόταση, κύριε Σούρλα, που στην εισηγητική έκθεση έχει
ενδιαφέρον, γιατί περιγράφετε τα πραγµατικά προβλήµατα που
απασχολούν την ελληνική κοινωνία. Πρέπει να πούµε ότι τα
πραγµατικά προβλήµατα που απασχολούν την ελληνική κοινωνία
είναι πολλά.
'Ηδη σήµερα -και έχει καταγραφεί και το ξέρει και ο κ. Κοτσώνης-
κάτω από το όριο της φτώχειας ζουν τρία εκατοµµύρια 'Ελληνες και
τριακόσιες ογδόντα χιλιάδες µεταξύ αυτών είναι παιδιά. Μέσα στην
ελληνική κοινωνία υπάρχουν οικονοµικοί µετανάστες που βλέπουµε
πώς τους αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση. Βλέπουµε ότι αυτήν την
πολιτική την προσυπογράφει και η Νέα ∆ηµοκρατία και την
υποστηρίζει. Εφαρµόζει πολιτικές "σκούπας" και πρέπει να σας πω
ότι εφαρµόζει πολιτικές εξόντωσης.
Κύριε  Βλασσόπουλε,  οι  'Ελληνες  δεν  είναι  ρατσιστές.  Αυτό  δεν
είναι  δόγµα,  δεν  είναι  αξίωµα.  Ο  ρατσισµός  σε  µια  χώρα
καλλιεργείται  και  αναπτύσσεται  από  τις  πολιτικές,  που
εκπέµπουν  τα  κεντρικά  πολιτικά  όργανα.  ∆υστυχώς  στις  µέρες
µας,  οι  πολιτικές  που  εκπέµπει  η  Κυβέρνηση  Σηµίτη  φοβάµαι
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ότι έχουν αρκετά στοιχεία -για να µην είµαι ολοκληρωτική-
ξενοφοβίας και ρατσισµού.
Το ζήτηµα, κύριε Σούρλα, όπως το βάζετε στη δική σας πρόταση
νόµου -που θα µπορούσε να είναι µία πρόταση, που να έχει
συζητηθεί και µε τα άλλα κόµµατα και να γίνει πιο συγκεκριµένη, πιο
τεκµηριωµένη- έχει δύο αρνητικά στοιχεία για το Συνασπισµό.
Το ένα στοιχείο είναι ότι προωθείτε ή αν θέλετε, γκετοποιείτε τις
µεγάλες οµάδες των Ελλήνων, που έχουν σοβαρά κοινωνικά
προβλήµατα. Το άλλο θέµα είναι ότι αναπτύσσεται µονοµερώς η
επιδοµατική πολιτική.
Ο Συνασπισµός πιστεύει, κύριε Σούρλα, ότι δεν µπορούν να
χαραχτούν πολιτικές, που βγάζουν από το κοινωνικό και πολιτικό
επίπεδο εκατοντάδες χιλιάδες νέους και νέες. Πιστεύουµε, λοιπόν,
ότι η πρότασή σας έχει αυτό το µειονέκτηµα. Βάζει οριακές γραµµές
µεταξύ των µέσων και των νεόπτωχων Ελλήνων. Εµείς δεν θα
µπορέσουµε να ψηφίσουµε αυτήν την πρόταση.
Μια που ήρθε όµως το θέµα στο eλληνικό Κοινοβούλιο, θα ήθελα
για µια ακόµη φορά ο Συνασπισµός να καταθέσεις τις προτάσεις
του, για το πώς αντιµετωπίζει τα µεγάλα κοινωνικά προβλήµατα.
Πρέπει να επισηµάνουµε -και είναι αλήθεια αυτό- ότι η σηµερινή
Κυβέρνηση υπερασπίζεται την κοινωνία των δύο τρίτων και
συρρικνώνει µε τις πολιτικές της αποφάσεις το κοινωνικό κράτος.
Σίγουρα µε το άνοιγµα των συνόρων και λόγω του ότι δεν ζούµε πια
σε κλειστές κοινωνίες, θα πρέπει να επανεξετάσουµε το ζήτηµα του
κοινωνικού κράτους, όχι όµως µε στόχο να το εξοντώσουµε και να
αφαιρέσουµε από το κοινωνικό κράτος και από τις υπηρεσίες του
µεγάλες οµάδες πολιτών.
Στη σηµερινή Ελλάδα έχουµε πολλά και µεγάλα προβλήµατα, τα
οποία δυστυχώς, ούτε ο προϋπολογισµός που κατατέθηκε το 1999
τα άγγιξε, αλλά ούτε τα διάφορα νοµοσχέδια που ήρθαν στην
πορεία -τα οποία ο κ. Βλασσόπουλος περιέγραψε µε πολύ µεγάλη
άνεση και είχαµε την αίσθηση ότι ζούσαµε σε µια χώρα ευδαιµονίας,
ευτυχίας και ευηµερίας- άγγιξαν καν το θέµα.
Σίγουρα η αλήθεια είναι ότι δεν υπάρχουν κοινωνικές υπηρεσίες, η
αλήθεια είναι ότι οι πολίτες γύρω µας δεν µπορούν να
εξυπηρετηθούν και να προσεγγίσουν τις κοινωνικές υπηρεσίες, δεν
υπάρχουν ειδικοί και εκπαιδευµένοι υπάλληλοι, που θα
προστρέξουν στην καθηµερινή ζωή των πολιτών.
Ας δούµε τώρα τις µεγάλες κατηγορίες των οικονοµικά αδυνάτων
και πώς τα αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση. Ας πάµε στους άνεργους
και στους νεόπτωχους. Πιστεύω ότι το επίδοµα δεν θα λύσει το
πρόβληµα, αντίθετα θα το οξύνει. Χρειάζεται να σχεδιαστούν
πολιτικές απασχόλησης για τους άνεργους και τους νεόπτωχους.
Πρέπει να οµολογήσουµε όλοι στο ελληνικό Κοινοβούλιο ότι
πραγµατικά και το ελληνικό Κοινοβούλιο και η Κυβέρνηση δεν
έχουν ασχοληθεί µε το συνδυασµό πολιτικών απασχόλησης. 'Εχουν
ασχοληθεί µε την πολιτική επιδοµάτων και µε την πολιτική
εκπαίδευσης, κατάρτισης, που πρέπει να παραδεχτούµε ότι δεν
έχουν κανένα πραγµατικό όφελος, τη στιγµή που και τα
προγράµµατα εκπαίδευσης και κατάρτισης γίνονται µε έναν τρόπο
ιδιόµορφο.
Υπάρχει, λοιπόν, ένα σοβαρό πρόβληµα µε την ανεργία. ∆εν
υπάρχουν πολιτικές σχεδιασµού απασχόλησης και αντιµετώπισης
του προβλήµατος. Σήµερα η χώρα µας έχει ανεργία 12,5%, έχει
υπερβεί τα άλλα ευρωπαϊκά κράτη, δεν υπάρχει πολιτική, για να
αντικρούσει αυτήν την κατάσταση και το πιο τραγικό απ' όλα είναι
ότι κατά 60% είναι άνεργες οι νέες γυναίκες και κατά 41% είναι
άνεργοι οι νέοι επιστήµονες.
Σ' αυτό δεν θα απαντήσει αυτή η πρόταση νόµου, κύριε Σούρλα,
αλλά ούτε και οι πολιτικές της Κυβέρνησης.
'Εχουµε ακόµα ένα σοβαρό θέµα και φαινόµενο, δηλαδή, τους
εξαρτηµένους και τους απεξαρτηµένους. Σε όλα τα νοµοσχέδια που
πέρασαν, και ο κ. Βλασσόπουλος τα υπερασπίστηκε, θα πρέπει να
δούµε ότι οι εξαρτηµένοι και απεξαρτηµένοι έχουν σβηστεί µε

κόκκινη γραµµή από τις πολιτικές επιλογές της Κυβέρνησης. Αυτές
τις µέρες το είδαµε έντονα, µε το νεαρό χρήστη Λεµπέση.
Τι τους επιφυλάσσει η Κυβέρνηση; Τους επιφυλάσσει την
καταστολή και την τιµωρία, όταν υπό την επήρεια των ναρκωτικών
έχουν κάνει κάποια αξιόποινη πράξη, είτε αυτή είναι κλοπή χιλίων
πεντακοσίων δραχµών ή ενός µπουφάν.
Θεωρώ ότι σε µία ευνοµούµενη κοινωνία δεν µπορούµε να
δεχθούµε αυτές τις πολιτικές επιλογές. Η πρότασή σας, κύριε
Σούρλα, δεν εντάσσει και δεν δίνει προοπτική σ'αυτά τα φαινόµενα.
Ας πάµε στους αποφυλακισµένους και την κατάσταση που
επικρατεί στις φυλακές. Γιατί πιστεύω ότι όλοι αυτοί οι πυρήνες
δηµιουργούν προϋποθέσεις για µια ευνοµούµενη κοινωνία ή δίνουν
την εικόνα για µια κοινωνία που δεν είναι ευνοµούµενη και που έχει
σοβαρά προβλήµατα φτώχειας, ανεργίας, ξενοφοβίας, ρατσισµού.
Η κατάσταση που επικρατεί στις φυλακές είναι γνωστή. Τα
στοιχειώδη εκπαιδευτικά προγράµµατα έχουν καταργηθεί. Παρ'όλες
τις αναφορές µας και τις πιέσεις µας στον Υπουργό κ. Γιαννόπουλο
η απάντηση που παίρνουµε ότι δεν υπάρχουν χρήµατα, η
απάντηση που παίρνουµε είναι η πολιτική µας. Σίγουρα, σε µια
ευνοµούµενη κοινωνία δεν µπορούµε να µιλάµε για φυλακές χωρίς
τη στοιχειώδη εκπαίδευση, χωρίς το στοιχειώδη χώρο -να µην
ξεχνάµε ότι κάνουµε σωφρονιστική πολιτική- για να
αντιµετωπίσουµε αυτό το φαινόµενο. 'Αρα, και σ'αυτόν τον τοµέα
δεν υπάρχει αν θέλετε ένα παραθυράκι που θα δώσει λύση.
Υπάρχουν τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Κύριε Βλασσόπουλε,
µιλήσατε πολύ για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Ξέρετε πολύ καλά
ότι τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες πέρα από ορισµένα επιδόµατα που
αυτό το Κοινοβούλιο εδώ πρέπει να πούµε ότι τα έχει
υπερασπισθεί, δεν υπάρχει καµιά πολιτική ένταξης και στην
κοινωνία. Ξέρετε πολύ καλά ότι στον Πειραιά υπάρχει ένα ειδικό
σχολείο, το οποίο υπολειτουργεί και ξέρετε πολύ καλά ότι πάνω
από δύο χιλιάδες παιδιά µε ειδικές ανάγκες είναι εκτεθειµένα στο
δρόµο. Γιατί; ∆ιότι δεν έχουν τη δυνατότητα να βρουν δουλειά και
να πάνε σε ένα σχολείο πέρα από τη στοιχειώδη εκπαίδευση, το
δηµοτικό. ∆εν έχουν τη δυνατότητα να ενταχθούν στην κοινωνία.
Και ξέρετε πολύ καλά, κύριε Βλασσόπουλε, επειδή το ζείτε και το
βιώνετε και εσείς αυτό το θέµα ότι οι οικογένειες βρίσκονται σε
απόγνωση και ιδιαίτερα οι µητέρες διότι πρώτον δεν εργάζονται και
δεύτερον ζουν µε το πρόβληµα γιατί δεν υπάρχει δυνατότητα
προέκτασης του προβλήµατος, ειδική εκπαίδευση. Ζουν µε το
πρόβληµα µέσα στο σπίτι µε αποτέλεσµα να έχει σοβαρό αντίκτυπο
στο σύνολο της οικογένειας και στο σύνολο της κοινωνίας στη
γειτονιά της περιοχής.
Μιλήσαµε για τους οικονοµικούς µετανάστες. Η Κυβέρνηση πρέπει
να καταλάβει ότι µε πολιτικές καταστολής αυτά τα προβλήµατα δεν
αντιµετωπίζονται. Πρέπει να καταλάβει η Κυβέρνηση ότι το DNA, η
θρησκεία και το χρώµα δεν είναι στοιχεία εγκληµατικότητος. Κύριε
Βλασσόπουλε, επειδή το είπατε προηγούµενα, δεν είναι δόγµα ότι
οι 'Ελληνες δεν είναι ρατσιστές. ∆ιαµορφώνουµε πολιτικές που
καµιά φορά τις οδηγούµε σε πράξεις ρατσισµού. Είµαστε µάρτυρες
στο να φθάσει να κτυπηθεί νεαρός οικονοµικός µετανάστης µέχρι
δεκαπέντε ετών επειδή πήρε ένα κοµµάτι ή ξέρω εγώ τόλµησε να
φάει µια ντοµάτα. Είναι στοιχεία επικίνδυνα για τη δηµοκρατία µας.
Και θεωρώ ότι αυτά τα στοιχεία τα αναπαραγάγει η κεντρική
πολιτική της Κυβέρνησης.
Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι η Κυβέρνηση και η Νέα ∆ηµοκρατία
πρέπει να κατανοήσει ότι τα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας
δεν αντιµετωπίζονται ούτε λύνονται µε πολιτικές επιδοµάτων. Η νέα
πολιτική που θα αντιµετωπίσουµε όλοι εδώ σ'αυτό το ελληνικό
Κοινοβούλιο είναι να συµφωνήσουµε όλοι σε ένα minimum
πρόγραµµα σε πολιτικές σχεδιασµού της απασχόλησης. Σε
πολιτικές στήριξης του κοινωνικού κράτους, δεν υπάρχει σήµερα. Σε
πολιτικές περιφερειακής ανάπτυξης των κοινωνικών υπηρεσιών
που δεν υπάρχει σήµερα. Σε πολιτικές που στόχο δεν θα έχουν την
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καταστολή αλλά θα έχουν το πρόβληµα της ένταξης όλων αυτών
των ατόµων στην ελληνική κοινωνία.
Πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πέρα από το πρόβληµα
της πολιτικής των επιδοµάτων χρειάζονται πολιτικές στεγαστικής
πολιτικής, πολιτικής απασχόλησης, κοινωνικής ασφάλισης,
υγειονοµικής περίθαλψης και κοινωνικής προστασίας.
Να πάµε και σε ένα θέµα που είναι πολύ σηµαντικό και έχουµε και
τα αποτελέσµατα της περίφηµης εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης.
'Ολα τα παιδιά αυτά που έχουν µείνει σε οκτώ, δέκα, είκοσι
µαθήµατα τι θα γίνουν; Θα είναι οι µελλοντικοί νεόπτωχοι, οι
µελλοντικοί άνεργοι; Και αυτοί θα έχουν ανάγκη από ένα επίδοµα
για να επιβιώσουν;
'Οπως καταλαβαίνετε, κύριε Σούρλα, δεν αντιµετωπίζεται το
πρόβληµα µε τα επιδόµατα γιατί συνεχώς η κοινωνία είναι ζωντανή
και ρέει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: ∆εν µιλάµε για επίδοµα.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Το γράφετε µέσα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Μιλάµε για την εφαρµογή του Ευρωπαϊκού
Κοινωνικού Χάρτη που ψηφίσατε.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: ∆εν θα διαφωνήσουµε σε αυτό γιατί
πιστεύουµε ότι είναι ένα βήµα σχεδιασµού κοινωνικών πολιτικών, το
οποίο δε µεταφράζεται στην πρόταση νόµου που κατατίθεται εδώ.
Εσείς κάνατε αναφορά του Κοινωνικού Χάρτη και επισηµαίνετε και
τα προβλήµατα, αλλά από εκεί και πέρα για να εφαρµοσθεί αυτός ο
Κοινωνικός Χάρτης χρειάζεται η ανατροπή της υπάρχουσας
πολιτικής που υπηρετεί η Κυβέρνηση και που βάζει το λιθαράκι και
η Νέα ∆ηµοκρατία για να τη στηρίζει.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Στο ίδιο τσουβάλι όλους;
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κύριε Βλασσόπουλε, µη µε προκαλείτε να
σας πω εάν είσαστε στο ίδιο τσουβάλι. Εσείς ξέρετε πολύ καλά.
Εγώ κρίνω πολιτικές. Και δεν µιλώ συναισθηµατικά αν είναι στο ίδιο
τσουβάλι ή όχι. Θα σας πω κάτι πολύ απλό σε σχέση µε τους
οικονοµικούς µετανάστες. Ποιες είναι οι διαφορές στις πολιτικές σ'
αυτό το θέµα ανάµεσα στον κ. Καραµανλή και στον κ. Σηµίτη. ∆εν
υπάρχει διαφορά. Αντίθετα, η πίεση της Νέας ∆ηµοκρατίας εντείνει
τις πολιτικές καταστολής ενάντια στους οικονοµικούς µετανάστες.
Και αυτό πρέπει να το δούµε.
Πιστεύω ότι η πολιτική που υπερασπίζει η Κυβέρνηση δεν
ανταποκρίνεται στις ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας. Νοµίζω ότι
πρέπει να επανεξετάσει τις θέσεις της, να σχεδιάσει µια πολιτική
που να έχει σχέση µε την απασχόληση. ∆εν µπορεί το 40% του
εργατικού δυναµικού να απέχει από τα πολιτικά και κοινωνικά
πράγµατα. ∆εν µπορεί το 40% του οικονοµικού δυναµικού να µην
έχει λόγο στα πολιτικά δρώµενα.
Πιστεύω ότι η πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας βάζει για µια ακόµη
φορά τα πράγµατα στο τραπέζι και από τη δικιά της σκοπιά.
'Οµως, κύριε Σούρλα, πιστεύω ότι και οι προτάσεις, που έρχονται
πολλές φορές από την Αντιπολίτευση, πρέπει να έχουν και κάποιο
καινούριο στοιχείο και αυτό είναι το στοιχείο της συνεργασίας. Θα
µπορούσαµε και πριν από την πρόταση νόµου να συνεργαστούµε,
να κατατεθούν οι διαφορετικές απόψεις, γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι
υπάρχουν και διαφορετικές απόψεις µέσα σ' αυτό το Κοινοβούλιο
και αυτό είναι ευνόητο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Κυρία Αλφιέρη, αν µου επιτρέπετε και µε
την άδεια του Προεδρείου...
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Εγώ σας επιτρέπω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Σούρλα, θα σας
δώσω το λόγο, αλλά δεν πρέπει να λαµβάνετε το λόγο αυθαίρετα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Εγώ, κυρία Αλφιέρη, δέχοµαι να
αποσύρουµε την πρόταση αυτή και να συµφωνήσουµε ότι θα
συντάξουµε όλοι µαζί µία άλλη, που να εναρµονίζεται µε το άρθρο
13 του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη και να σταµατήσουµε τη
συζήτηση εδώ.
Συµφωνείτε µ' αυτήν την πρόταση;
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Συµφωνώ απόλυτα. ∆εν διαφωνώ µε την

πρότασή σας. Πιστεύω ότι είναι µία πρόταση πάνω στην οποία
µπορεί να συνεργαστεί ο Συνασπισµός. ∆εν ξέρω τι λέει η
Κυβέρνηση πάνω σ' αυτό. Είµαστε έτοιµοι από την πλευρά του
Συνασπισµού να συνεργαστούµε πάνω σε έναν άξονα
αντιµετώπισης των προβληµάτων, λαµβάνοντας υπόψη
οπωσδήποτε και το άρθρο 13 του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη.
Από την πλευρά µας, από τη στιγµή που µια πρόταση αποσύρεται,
δεν υπάρχει λόγος να καταψηφιστεί. Πιστεύουµε όµως ότι το
µεγάλο πρόβληµα που αντιµετωπίζει η κοινωνία, θα πρέπει να το
αντιµετωπίσει η Κυβέρνηση. Με µονοµερή αντιµετώπιση, κύριε
Υφυπουργέ, εξυπηρετώντας µόνο µεγάλα συµφέροντα, δεν
µπορούν να αντιµετωπισθούν αυτά τα µεγάλα προβλήµατα.
Τελειώνοντας θα πρέπει να πω και κάτι άλλο. Η φτώχεια, η ανεργία
δηµιουργούν και γεννούν εγκληµατικές πράξεις. Οι εγκληµατικές
όµως πράξεις δεν έχουν σχέση µόνο µε τους οικονοµικούς
µετανάστες, έχουν σχέση µε το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. Γι'
αυτό η ελληνική Κυβέρνηση πρέπει να είναι προσεκτική.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Από πλευράς της Νέας
∆ηµοκρατίας ορίζεται Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο
συνάδελφος κ. Επαµεινώνδας Ζαφειρόπουλος.
Το λόγο έχει ο κ. Τσαφούλιας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Το βάλσαµο της λειτουργίας και των
δύο µεγάλων Κοµµάτων, όσον αφορά το κεφάλαιο της κοινωνικής
πολιτικής, είναι η λειτουργία της κοινωνικής αδικίας. Και η αδυναµία
εξάλειψης της κοινωνικής αδικίας είναι ο φυσικός νόµος. Και είναι
φυσικός νόµος και εκ των πραγµάτων και εκ των πεπραγµένων και
εκ της ασκήσεως της πολιτικής τους.
∆εν είναι δυνατόν µέσα από ευχολόγια να γίνεται πραγµατικότητα η
απόδειξη του ενδιαφέροντος για κοινωνική πολιτική. Και είναι
ευχολόγιο και αποτελεί περιεχόµενο ευχολογίου η πρόταση, διότι
στο άρθρο 5 αναφέρει ότι "Οι απαραίτητες, για τη χορήγηση του
βοηθήµατος επιβίωσης, πιστώσεις εγγράφονται κατ' έτος στον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας και ειδικότερα στο
λογαριασµό Α' Κοινωνικών Βοηθειών του ν.δ. 57/73, στον οποίο
περιέρχονται και όλα τα έσοδα από την τυχόν καθιέρωση
κοινωνικού πόρου, που προβλέπεται από τις διατάξεις του
προηγουµένου άρθρου".
Πόσοι είναι αυτοί; Είναι δυόµισι εκατοµµύρια, είναι τρία
εκατοµµύρια; Και τα δύο Κόµµατα, µετά το 1974 κατέγραψαν
αυτούς οι οποίοι έχουν ανάγκη; Τι απαιτείται σε ποσόν για να
λειτουργήσει αυτή η πρότασή σας; 'Εχετε ελέγξει, για να δείτε ότι θα
χρειαστούν τόσα εκατοµµύρια ή τόσα δισεκατοµµύρια;
∆εν υπάρχει απλούστατα στη συγκεκριµένη περίπτωση µια βαθιά
µελέτη του προβλήµατος. Αλλά, οποιαδήποτε βαθειά µελέτη του
προβλήµατος και για τα ποσά και για τον αριθµό των ατόµων που
πρέπει κοινωνικώς να προστατευθούν, δεν υπάρχει η
πραγµατικότητα που µπορεί να οδηγήσει στην αληθινή βοήθειά
τους.
Με αυτό το ευχολόγιο δεν γίνεται κοινωνική πολιτική ούτε
προστασία. Κανένας από τα δυόµισι εκατοµµύρια που είναι κάτω
από τα όρια της φτώχειας, γνωρίζει σήµερα ότι εδώ στη Βουλή
συζητείται πρόταση αόριστη, πρόταση που έχει σχέση µε την
προστασία τους και το ενδιαφέρον που πρέπει να επιδείξουµε γι'
αυτούς.
Εποµένως, δεν είναι δυνατόν µε τέτοιους υπολογισµούς και µε
τέτοιες προτάσεις νόµου να ασκείται κοινωνική πολιτική ή να γίνεται
προσπάθεια άσκησης κοινωνικής πολιτικής.
Σε  όλες  τις  φτωχογειτονιές  της  Ελλάδος,  στην  Αγία  Αικατερίνη
των  Πατρών,  στο  Πέραµα  κλπ.,  υπάρχουν  άνθρωποι  οι  οποίοι
έχουν  εργασθεί  και  οι  οποίοι  δεν  έχουν  τα  απαραίτητα  ένσηµα,
για  να  µπορέσουν  να  αποκτήσουν  στέγη.  Από  το  1974  µέχρι
σήµερα  και  η  Νέα  ∆ηµοκρατία  και  το  ΠΑ.ΣΟ.Κ.  κατέγραψαν
αυτούς  τους  ανθρώπους  που  ζουν  σε  άθλιες  συνθήκες,  σε
εξαθλιωµένες  περιοχές,  χωρίς  νερό,  χωρίς  φως,  που  δεν
έχουν  τις  απαραίτητες  προϋποθέσεις  και  ασκήθηκε
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κοινωνική πολιτική και ανεγράφη στο νόµο περί εργατικής κατοικίας
και ψηφίστηκε ένα άρθρο στο οποίο αναφέρονται οι προϋποθέσεις
αποκτήσεως στέγης για τους οικονοµικά αδυνάτους, οι οποίοι
µένουν έξω, δεν έχουν πού να κοιµηθούν, δεν έχουν να
συντηρηθούν!
Και ανέφερε τότε ο Γεώργιος Παπανδρέου ότι όταν υπάρχουν
άνθρωποι στερούµενοι στέγης και άρτου, ουδείς δύναται να είναι
πλούσιος. Εξ αυτού όµως, καίτοι το έλεγε µέχρι σήµερα δεν
µπόρεσε να γίνει τίποτα. Υπάρχουν άνθρωποι στερούµενοι στέγης
και άρτου και κανένας δεν ενδιαφέρεται.
Η άσκησης της κοινωνικής πολιτικής εκ µέρους της Κυβέρνησης
είναι τόσο µηδαµινή και τόσο αντιφατική, είναι τόσο ανύπαρκτη,
διότι από τη µια µεριά λειτουργεί το χρηµατιστηριακό και τραπεζικό
κεφάλαιο, λειτουργεί ο χρηµατιστηριακός και τραπεζικός
σοσιαλισµός και από την άλλη µιλάει για κοινωνική πολιτική.
Ποια κοινωνική πολιτική όταν καλείται ο ελληνικός λαός να παίξει
στο Χρηµατιστήριο τα λεφτά του χωρίς να δουλεύει; Και υπάρχουν
άνεργοι 10,8 και πάνω. Στην Πάτρα η ανεργία στους νέους είναι
30% µε 40% και 25% η γενική ανεργία στο Νοµό Αχαίας.
Ενδιαφέρθηκε ποτέ καµιά κυβέρνηση να αντιµετωπίσει το
πρόβληµα στην πραγµατικότητα, να ενσκύψει στα προβλήµατα των
φτωχοτέρων περιοχών της χώρας µας, να καταγραφούν οι
αδυναµίες, να καταγραφεί ο πληθυσµός εκείνος που δεν µπορεί να
ζήσει και είναι κάτω από τα όρια της φτώχειας; 'Εγινε καµία τέτοια
προσπάθεια; 'Εγινε προσπάθεια µέσα από τη Βουλή, µέσα από τα
πολιτικά κόµµατα να ζητήσουµε σύσταση, λειτουργία, κοινωνικών
κινήσεων των αδυνάτων και των φτωχών του περιθωρίου και των
παραµερισµένων ανθρώπων και να τους πούµε προχωρείτε;
'Εγιναν σεµινάρια στη χώρα, ώστε να καταστεί δυνατή η
αντιµετώπιση του προβλήµατος µέσα από τη συνειδητοποίηση ότι
και αυτοί οι άνθρωποι πρέπει να ζήσουν; Κανένας δεν το έκανε,
κανένα κόµµα και καµιά κυβέρνηση. Ποτέ δεν είδε κανείς τον
ανήµπορο, εκείνον που αντιµετωπίζει το θάνατο.
Τα επιδόµατα αυτά της πρόνοιας, είναι επιδόµατα εµπαιγµού, είναι
επιδόµατα εξευτελιστικά, είναι επιδόµατα ντροπής, όταν υπάρχουν
άνθρωποι που µε τριάντα χιλιάδες (30.000) δραχµές το δίµηνο
προσπαθούν να αντιµετωπίσουν τη ζωή.
Οι δηµόσιες υπηρεσίες κοινωνικής προνοίας στις επαρχίες,
διώχνουν τους ανθρώπους που έχουν πραγµατικές ανάγκες. ∆εν
ενδιαφέρονται. Οι υπάλληλοι που είναι στο κεφάλαιο της απονοµής
των επιδοµάτων και της προστασίας των αδυνάτων δεν κάνουν
καλά τη δουλειά τους και δεν σέβονται τους ανθρώπους που έχουν
πείνα και δυστυχία και τους ζητάνε χαρτιά επί χαρτιών, χωρίς να
έχουν τη δυνατότητα οι άνθρωποι αυτοί που είναι αγράµµατοι να
αντιµετωπίσουν τις περιπτώσεις τους.
'Επρεπε οι ίδιοι οι υπάλληλοι της κάθε πρόνοιας και του κάθε
νοµού, όταν πηγαίνει εκεί ο φτωχός και αγράµµατος άνθρωπος, ο
οποίος δεν έχει καµιά σχέση µε την πραγµατικότητα και µε τη
λειτουργία των νόµων, να φροντίσουν αυτεπαγγέλτως να τους
βοηθήσουν να συµπληρώσουν τα χαρτιά τα απαραίτητα δεδοµένου
ότι αυτοί είναι εντεταλµένοι στην εξυπηρέτηση των φτωχών και των
αδυνάτων.
Και να φροντίσει ο ίδιος να συµπληρώσει τα χαρτιά που είναι
εντεταλµένος στην εξυπηρέτηση των φτωχών και των αδυνάτων.
Παρά ταύτα τον πετάει σαν σκυλί έξω από τα γραφεία της πρόνοιας
σε όλο τον Νοµό Αχαϊας.∆εν του δίνει καµµία σηµασία. Υπάρχουν
αθίγγανοι, υπάρχουν άνθρωποι που δεν ξέρουν γράµµατα.
Υπάρχουν άλλοι που τους ζητούν χαρτιά κατά γραφειοκρατικό
τρόπο προκειµένου να προσπαθήσουν να τους αποφύγουν να µην
καταβάλλουν το επίδοµα. ∆εν υπάρχει έλεγχος στα γραφεία της
πρόνοιας των νοµαρχιών, δεν υπάρχει κανένας έλεγχος και καµία
επιτήρηση ώστε αυτοί οι άνθρωποι που υπηρετούν εκεί να δούµε,
κάνουν το σκοπό τους ή αποφεύγουν τους πραγµατικούς
αδυνάτους να τους δώσουν τα επιδόµατα; 'Ενα µπάχαλο είναι η
υπόθεση. ∆εν λειτουργεί η πρόνοια. ∆εν κάνατε εσείς κύριε
Υπουργέ κανέναν έλεγχο. Κατεβήκατε εσείς στα γραφεία της

πρόνοιας στις Νοµαρχίες, είσαστε δεν είσαστε αρµόδιος έστω και
αν υπάγονται στις Νοµαρχίες; Στείλατε ελεγκτές; Στείλατε
επιθεωρητές δικούς σας που τους δίνετε εκατοµµύρια. Είδατε ο
ίδιος µε τα µάτια σας αν οι άνθρωποι εκδιώκονται κατά τον
χειρότερο τρόπο και αποφεύγεται η καταβολή του επιδόµατος;
Είδατε ανθρώπους αδυνάτους, φτωχούς και αγράµµατους να µην
έχουν τη δύναµη να συγκεντρώσουν τα δικαιλογητικά και να µην
µπορούν να πάρουν το επίδοµα; Και άλλοι οι οποίοι έχουν τη
δυνατότητα να συγκεντρώσουν έστω και ψεύτικα δικαιολογητικά να
παίρνουν επιδόµατα; Κάνατε αυτούς τους ελέγχους; ∆ώσατε
απολογισµό στην κοινωνία σαν κράτος που λέτε ότι είστε
κοινωνικής πρόνοιας; 'Η ενδιαφέρεσθε καθηµερινώς για την άνοδο
του Χρηµατιστηρίου και την άνοδο των µετοχών των τραπεζών;
'Ενας τραπεζικός και χρηµατιστηριακός σοσιαλισµός. Εδώ οι ίδιοι
εσείς συνεργήσατε να βλέπουµε οικοδοµικές εταιρείες που είναι
εισηγµένες στο Χρηµατιστήριο και φτιάχουν εργατικές
πολυκατοικίες, να βλέπουν πόση µεγαλύτερη καταστροφή θα γίνει
στη Γιουγκοσλαβία και πόσο περισσότερο αίµα θα χυθεί για να
αυξήσουν τις µετοχές τους ψεύτικα και αγιοβασιλιάτικα µε το
πρόσχηµα ότι εκεί πλέον θα αναλάβουν την ανοικοδόµηση της
Γιουγκοσλαβίας; Και εσείς βλέπετε τα φαινόµενα αυτά της
αισχροκέρδειας µέσα στο Χρηµατιστήριο. Τα φαινόµενα της
λειτουργίας µιας ανήθικης συναλλακτικής πρακτικής, ενάντια στον
κόσµο των φτωχών και των αδίκων. Και δεν πήρατε καµµία θέση
προκειµένου να ανεβαίνει το Χρηµατιστήριο.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Αυτό είναι το περιεχόµενο της λειτουργίας της ηθικής αντίστασης
µιας σοσιαλιστικής κυβέρνησης απέναντι σε εκείνο το µεγάλο
πείραµα που έχετε τώρα κάνει, να δηµιουργήσετε µια κοινωνία
χρηµατιστηριακά, σοσιαλιστική δήθεν και κεφαλαιοκρατικά και
τραπεζιτικά σοσιαλιστική δήθεν. Είναι αντίφαση ότι µπορεί να γίνετε
εσείς προστάτες της κοινωνικής προστασίας των αδυνάτων όταν το
µυαλό σας επι 24ώρου βάσεως είναι πώς θα λειτουργήσει το
Χρηµατιστήριο καθ' οιονδήποτε τρόπο ώστε να υπάρχουν οι δείκτες
αριθµητικά ώστε να µπούµε στην ΟΝΕ.
Αυτή την άσκηση της πολιτικής κοινωνικής, αυτο το έκτρωµα της
λειτουργίας των προϋποθέσεων επιδιώκουν το φτωχό και επαινούν
τον κοµπιναδόρο, επαινούν τον άνθρωπο του ποδαριού, τους
παπατζήδες, τους αεριτζήδες. 'Ολους εκείνους τους έχετε µαζέψει
για να λειτουργήσετε αυτό το σοσιαλιστικό χρηµατιστηριακό και
τραπεζιτικό κράτος. 'Εχετε κάνει µεταµοσχευτικό µεταβολισµό της
υφής και της λειτουργίας της κοινωνίας µε αυτά τα χαρακτηριστικά
που είπα. Και εποµένως για σας δεν υπάρχει κοινωνική προστασία,
δεν υπάρχει κράτος κοινωνικό για να αποδώσει δίκαιο στους
φτωχούς και τους αδυνάτους. Οι φτωχοί και οι αδύνατοι πρέπει να
αντιληφθούν ότι µόνο µε δικές τους κινητοποιήσεις θα πετύχουν
κάτι.Χίλιες φορές κύριε Σούρλα να έκανες έξω από τα κόµµατα µια
προσπάθεια λειτουργίας κοινωνικής κίνησης υπέρ των αδυνάτων
και να κληθεί όλος ο ελληνικός λαός και τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης να συµπαρασταθούν βοηθητικά σε έναν τέτοιο
αγώνα για να ακούσει η Ελλάδα -γιατί µε τη πρότασή σας σήµερα
δεν ακούει τίποτε η Ελλάδα ούτε και ξέρει κανένας τίποτα- µε ένα
ειρηνικό συλλαλητήριο που τα κόµµατα θα πήγαιναν πίσω από µία
µεγάλη κοινωνική κίνηση των αδυνάτων των φτωχών και των
ανθρώπων του περιθωρίου. Και να βροντοφωνήσουµε σε όλη την
Ελλάδα ότι το κοινωνικό κράτος είναι ο εχθρός της σοσιαλιστικής
χρηµατιστηριακής και τραπεζικής κυβέρνησης των Αθηνών και της
Ελλάδας. Αυτό έπρεπε να κάνεις και να παραλείψεις την πρότασή
σου. Η πρόταση είναι κενή περιεχοµένου και σε αντίκρισµα λαϊκών
αισθηµάτων και σε πρακτική.. Και ως εκ τούτου παρά την
προσπάθειά σου είµαι διατεθειµένος να πω ότι δεν την ψηφίζω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εξαντλήθηκε το
στάδιο των εισηγητών και των ειδικών αγορητών. Ο Υφυπουργός
Υγείας και Πρόνοιας κ. Θεόδωρος Κοτσώνης, εκ Κορινθίας
ορµώµενος έχει το λόγο.
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ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Σούρλας είναι ένας καλός συνάδελφος,
αλλά πολλές φορές το λόγο του τον διακρίνει µία υπερβολή. Και
βέβαια, ήταν υπερβολικός σε αρκετά σηµεία της τοποθετήσεώς του,
ιδιαίτερα, όµως, υπερβολικός όταν προσπάθησε να υποβάλει
αισθήµατα ενοχής σε όλα τα δηµοκρατικά και προοδευτικά κόµµατα
γιατί εξακολουθεί να ισχύει ένα προεδρικό διάταγµα που
θεσµοθετήθηκε επί εποχής Λαδά.
Κύριε Σούρλα, εγώ δεν είµαι νοµικός. ∆εν ξέρω, όµως, µε ποια
διαδικασία -και πώς δεν το κάνατε και εσείς που ήσαστε η πρώτη
κυβέρνηση µετά τη δικτατορία- θα µπορούσε να καταργηθεί η
πληθώρα των βασιλικών διαταγµάτων και νόµων της χούντας κλπ.,
δηλαδή, ένα νοµικό κεκτηµένο το οποίο αποτελεί εκ των
πραγµάτων συνέχεια της ιστορίας του νοµοθετικού έργου της
Ελλάδας.
Κύριε Σούρλα, όταν µιλάµε για ευαισθησίες, όσον αφορά το
δηµοκρατικό πολίτευµα, θα πρέπει να πω ότι κανένας αρχηγός,
κανενός κόµµατος από τα δηµοκρατικά και προοδευτικά, δεν
αναγκάστηκε ούτε να πάρει µέτρα, ούτε να διαγράψει στέλεχός του
γιατί παρευρέθη στην κηδεία του Γεωργίου Παπαδόπουλου.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ατυχέστατο το
παράδειγµα...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Και σε τελική ανάλυση τη δηµοκρατική ευαισθησία τη δείξαµε τον
καιρό που έπρεπε και όταν είχε και κόστος.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό είναι δηµοκρατία ...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Εσείς θα το κρίνετε.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Πείτε, κύριε Υπουργέ, αν
καλά ...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
∆εν άνοιξα εγώ αυτήν τη συζήτηση, κύριε Ζαφειρόπουλε. Τη
συζήτηση την άνοιξε ο κ. Σούρλας. Και βέβαια την πρόκληση δεν θα
την άφηνα να περάσει έτσι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Λειτουργείτε µε το διάταγµα Λαδά της
χούντας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ όχι
διακοπές, κύριοι συνάδελφοι. Σας παρακαλώ! Ακουστήκατε χωρίς
διακοπές.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Πριν από εµάς λειτουργήσατε εσείς µε την Κυβέρνηση
Κωνσταντίνου Καραµανλή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Εµείς δεν είµαστε προοδευτικοί όπως εσείς!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Σούρλα. 'Εχετε την υποµονή να ακούσετε τον κύριο Υπουργό.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Και δεν το καταργήσατε, όπως δεν καταργήσατε σειρά βασιλικών
διαταγµάτων και νόµων της χούντας. Να µην τα επαναλαµβάνω. Τα
είπα και είναι αρκετά. Και εµείς δεν χρειάζεται να λαµβάνουµε µέτρα
για να µην πηγαίνουν τα στελέχη µας και οι Βουλευτές µας στους
βασιλικούς γάµους ή στις κηδείες των δικτατόρων. Επιτέλους λίγο
ντροπή! Τις διαδροµές τις ξέρουµε πάρα πολύ καλά σε αυτόν τον
τόπο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: ∆εν είµαστε ευαίσθητοι δηµοκρατικά όπως
εσείς!
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας): Ο
τόπος είναι µικρός και όλοι γνωρίζουµε τις διαδροµές µας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ χαµηλότερους τόνους.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: ... τις δολοφονίες.
(Θόρυβος και διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας
∆ηµοκρατίας)
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Ποιες δολοφονίες; Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Ζαφειρόπουλος...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Ζαφειρόπουλε,
πώς διακόπτετε; ∆εν έχετε το λόγο.

Παρακαλώ να µη γίνεται καµιά καταχώρηση αυτών των αυθαίρετων
διακοπών.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Επιτέλους ας έχουµε κάποιο µέτρο! Ας έχουµε κάποιο µέτρο γιατί
προκαλείτε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ,
κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει Κανονισµός και διαδικασία η οποία
τηρείται και πρέπει να τη σεβόµαστε όλοι.
(Θόρυβος και διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας
∆ηµοκρατίας)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΚΑΝ∆ΑΛΑΚΗΣ: ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ να µην
καταγράφεται στα Πρακτικά καµιά αυθαίρετη διακοπή άνευ της
αδείας του Προεδρείου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Σούρλα, µιλήσατε και δεν σας διέκοψε κανένας. Αφήστε και τον
κύριο Υπουργό. ∆ικαιούται και εκείνος στο όνοµα αυτού του θεσµού
και της δηµοκρατίας να µιλήσει. 'Η µήπως δεν δικαιούται; Να το
ξέρουµε. Σας παρακαλώ!
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Ασφαλώς η κοινωνία µας -και µάλλον καµιά ανθρώπινη κοινωνία-
δεν µπορεί να περηφανευθεί ότι κατέκτησε τον παράδεισο. Ο
κοινωνικός ανταγωνισµός των ανθρώπων οδηγεί κάποιους σε
απλησίαστες, για τους πολλούς, κορυφές και άλλους πολλούς στα
κοινωνικά υπόγεια. Και αντικείµενο µιας ανθρώπινης προοδευτικής
πολιτικής, δεν µπορεί παρά να είναι η προσπάθεια για την
παραµονή όλων των συµπολιτών, που σπρώχνονται στο περιθώριο
της κοινωνίας, µέσα στον κοινωνικό ιστό. Μια κοινωνία συνοχής
είναι το ζητούµενο, είναι ο στόχος, είναι ο σκοπός της πολιτικής µας
στην κοινωνική φροντίδα.
Η κοινωνία, όµως, της συνοχής δεν επιτυγχάνεται µε την καθιέρωση
επί µονίµου βάσεως µισθού στους φτωχούς, αλλά µε δυναµικές
πολιτικές οικονοµικής ανάπτυξης, δηµιουργίας θέσεων εργασίας,
πλεγµάτων κοινωνικής προστασίας στην υγεία, την πρόνοια, την
παιδεία, την ασφάλιση.
Η κοινωνική προστασία των οικονοµικά αδυνάτων αντιµετωπίζεται
στη χώρα µας µέσα από ένα σύνθετο πλέγµα κοινωνικών
παροχών, οι οποίες απευθύνονται βέβαια σε συγκεκριµένες
κοινωνικές οµάδες.
'Ολα τα επιδοµατικά προγράµµατα του Υπουργείου Υγείας και
Πρόνοιας, πολύτεκνες οικογένειες, προστασία µητρότητας, παιδιά,
καθώς και οι άλλοι φορείς του δηµοσίου παραδείγµατος χάριν,
επιδοµατική προστασία των ηλικιωµένων, σύνταξη ανασφαλίστων
ηλικιωµένων, ΕΚΑΣ κλπ., στοχεύουν στην παροχή κοινωνικής
προστασίας στα οικονοµικά αδύνατα στρώµατα και οµάδες
πληθυσµού.
Επιπλέον, το ν.δ. 57/1973 στοχεύει στην κάλυψη µε εξατοµικευµένο
τρόπο όλων των ατόµων που περιέρχονται σε κατάσταση ανάγκης
εξαιτίας τυχαίων γεγονότων, παραδείγµατος χάριν, φυσικές
καταστροφές, ασθένεια, γήρας, αλλά και γενικότερα όλων των
οικονοµικά αδυνάτων ατόµων.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ:...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Σούρλα, δεν
καταχωρίζονται οι διακοπές σας. Θα παρακαλέσω να ακούσετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ:...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Αυτό επικαλούµεθα, κύριε Σούρλα. Αλλά εσείς δεν καταλάβατε
ακόµη τι επικαλεσθήκατε και τι σας απάντησα. Σας παρακαλώ. Αντί
να µε διακόπτετε, σκεφθείτε εκείνα τα οποία σας είπα και θα βρείτε
την άκρη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ:...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριε
Σούρλα.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας): Η
συγκεκριµένη πρόταση νόµου αγνοεί το υφιστάµενο πλαίσιο
κοινωνικής προστασίας. 'Ενα εθνικό πρόγραµµα αντι-
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µετώπισης της φτώχειας προϋποθέτει, όπως είναι προφανές, µια
επαναξιολόγηση του υφιστάµενου συστήµατος σε σχέση µε τη
σύγχρονη κοινωνική πραγµατικότητα και µια νέα ρύθµιση του
συνόλου των προγραµµάτων. Σε διαφορετική περίπτωση η
υλοποίηση της συγκεκριµένης πρότασης θα προκαλέσει µεγάλες
αντιδράσεις και παρενέργειες στο σύστηµα της κοινωνικής
προστασίας.
Το συγκεκριµένο θέµα απασχολεί εντόνως το Υπουργείο Υγείας και
Πρόνοιας. Γι'αυτό έχει αναθέσει σε πανεπιστηµιακά ερευνητικά
κέντρα τη µελέτη του.
Ταυτόχρονα στο ίδιο Υπουργείο λειτουργούν επιτροπές µελέτης µε
στόχο την αναβάθµιση της υφιστάµενης κοινωνικής προστασίας.
Η πρόταση νόµου ατυχώς αναπαράγει την προστασία που παρέχει
το ν.δ. 57/1973, προσθέτοντας όµως πολλά παράδοξα και
αντιφάσεις και σε πολλά σηµεία οπισθοδροµώντας την υφιστάµενη
προστασία.
Στο άρθρο 2 αναφέρεται ότι το βοήθηµα επιβίωσης -που βέβαια και
άκοµψος και αδόκιµος είναι ο όρος- θα χορηγείται µόνο σε 'Ελληνες
πολίτες. Η συγκεκριµένη αντίληψη δεν λαµβάνει υπόψη το διεθνές
περιβάλλον στο οποίο είναι ενταγµένη η χώρα µας και τις
υποχρεώσεις που δηµιουργούνται µέσα σε αυτό: Ευρωπαϊκή
'Ενωση, διεθνείς συµβάσεις.
Ταυτόχρονα δεν λαµβάνει υπόψη και ουσιαστικά καταργεί την
κάλυψη των υπολοίπων κοινωνικών οµάδων που προστατεύονται
ήδη µέσω του ν.δ. 57/1973.
Επίσης αναπαράγει τα τρωτά σηµεία του προαναφερθέντος
διατάγµατος, τα οποία απασχολούν εντόνως το Υπουργείο Υγείας
και Πρόνοιας, όπως η καθαρά υποκειµενική και διακριτική ευχέρεια
του αρµόδιου οργάνου να κρίνει την οικονοµική ανεπάρκεια των
ατόµων.
Η άποψη ότι οι δικαιούχοι της κοινωνικής προστασίας µπορεί να
είναι µόνον 'Ελληνες πολίτες δεν µπορεί να υιοθετείται στις
σύγχρονες κοινωνίες, οι οποίες χαρακτηρίζονται από
πολυπολιτισµικότητα και πολυεθνικότητα. Επισηµαίνουµε δε ότι
ανάλογες θέσεις δηµιούργησαν προβλήµατα στη χώρα µας και την
έσυραν σε διεθνή δικαστήρια, όπως στην περίπτωση των
πολυτεκνικών επιδοµάτων.
Εµπεριέχει πολλές ασάφειες αντιφάσεις και αυταρχικού τύπου
προσέγγιση, άρση του τραπεζικού απορρήτου κλπ. και ταυτόχρονα
αυξάνει το διοικητικό και γραφειοκρατικό κόστος, έλεγχος
περιουσιακών στοιχείων κλπ.
Μετά το νόµο για τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, δεν υφίστανται
πλέον νοµαρχιακές υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας και Πρόνοιας
στο άρθρο 4 του σχετικού νόµου, πράγµα που το αγνοούν βέβαια οι
συνάδελφοι, οι οποίοι κάνουν συγκεκριµένη πρόταση. Και, µάλιστα,
πολλοί από αυτούς έχουν χρηµατίσει και Υπουργοί.
Επισηµαίνουµε ότι το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας έχει
συνείδηση του γεγονότος ότι η επιδοµατική πολιτική δεν αρκεί από
µόνη της για να αντιµετωπίσει ένα τόσο σύνθετο πρόβληµα. Γι' αυτό
εφαρµόζουµε πολιτικές που ενεργοποιούν τον πολίτη και τον
διευκολύνουν προς την αξιοπρεπή επίλυση των προβληµάτων.
Είµαι υποχρεωµένος να µη δεχθώ τη συζητούµενη πρόταση νόµου.
Γιατί η πολιτική δεν είναι µόνο θέµα και πρόβληµα καλών
προθέσεων αλλά και των αντικειµενικών δυνατοτήτων.
'Οταν θέλουµε να είµαστε συνεπείς προς τα αιτήµατα και την
επίλυσή τους, πρέπει να εξετάζουµε κατ' αρχήν τις οικονοµικές
δυνατότητες και πρέπει να υπολογίζουµε τι πραγµατικά µπορούµε
να δώσουµε. ∆ιαφορετικά απλώς κάνουµε δηµοκοπία και
κοροϊδεύουµε εκείνο το τµήµα του λαού που λόγω έλλειψης
µόρφωσης δεν έχει αναπτύξει την κριτική του ικανότητα. Σε αυτό το
παιγνίδι δεν είµαστε διατεθειµένοι να µπούµε.
Εδώ και χρόνια στην Ευρώπη υπάρχει ένας προβληµατισµός
σχετικά µε τις πολιτικές των επιδοµάτων. Βλέπουµε ότι
εφαρµοσµένες πολιτικές και από κυβερνήσεις φιλελεύθερου
χαρακτήρα ή νεοφιλελεύθερου αλλά και σοσιαλιστικού χαρακτήρα
κυβερνήσεις στην Ευρώπη έχουν οδηγηθεί σε αδιέξοδα. Βγαίνει το
συµπέρασµα ότι µε το να δίνεις επιδόµατα, και µόνο επιδόµατα δεν
επιλύεις τα προβλήµατα. Τα επιδόµατα πρέπει να δίνονται και θα

δίνονται εκεί που υπάρχει πραγµατική ανάγκη. Υπάρχουν, όµως,
περιπτώσεις που είναι καλύτερο αντί να δίνεις ένα επίδοµα, τα
χρήµατα αυτά να τα χρησιµοποιείς για την κατάρτιση, την ένταξη
στην αγορά εργασίας, για την ανάπτυξη θέσεων εργασίας, γιατί τότε
θα έχεις πολύ καλύτερα αποτελέσµατα. Αντί να δίνεις, δηλαδή, κατά
κάποιον τρόπο ένα βοήθηµα, το οποίο δεν νοµίζω ότι συµβάλλει
στην ανάπτυξη µιας αξιοπρεπούς προσωπικότητας του πολίτη,
είναι καλύτερα να κάνεις πολιτικές ανάπτυξης, που θα εντάσσουν
τον πολίτη µέσα στην αγορά εργασίας. Αυτό είναι το ζητούµενο και
αυτό προσπαθούµε να κάνουµε.
Ωστόσο µου έκαναν εντύπωση τα νούµερα τα οποία αναφέρατε, τα
οποία εδόθησαν ως βοήθηµατα σε αδύναµους οικονοµικά, είκοσι
εκατοµµύρια (20.000.000) το 1996, είκοσι εκατοµµύρια (20.000.000)
το 1997, κάτι τέτοια.
Κύριε Σούρλα, δεν ξέρω σε τι αναφέρεστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Σε σας.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Για ποια επιδόµατα αναφέρεστε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εάν συναινεί ο
οµιλητής, βεβαίως.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Σας διαβάζω λοιπόν. "Κοτσώνης".
Ηµεροµηνία απάντησης 23.3.98, οικονοµικό έτος 1995. Τα
βοηθήµατα σε οικονοµικά αδυνάτους που εδόθησαν µετά από
κοινωνική έρευνα ήταν είκοσι εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες
(20.200.000) δραχµές στις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις Κέρκυρας,
Πέλλας, Ηµαθίας, Ηρακλείου, Ροδόπης, Μαγνησίας, Πειραιά. Για το
οικονοµικό έτος 1996 εδόθησαν είκοσι ένα εκατοµµύρια
(21.000.000) για τις Νοµαρχίες ∆ωδεκανήσου, Ροδόπης, Ξάνθης,
'Εβρου. Για το οικονοµικό έτος 1997 εδόθησαν δεκαοκτώ
εκατοµµύρια (18.000.000) για τους Νοµούς Ροδόπης, Μαγνησίας,
Εύβοιας, 'Αρτας". 'Ηταν βοηθήµατα για οικοµικά αδυνάτους. Είναι
δική σας απάντηση, κύριε Υφυπουργέ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Σούρλα, νοµίζω ότι κάνετε προσπάθεια παραπλάνησης του
Κοινοβουλίου και δηµιουργίας εντυπώσεων.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Σούρλα,
ολοκληρώσατε την παρέµβασή σας. Να µη γίνει άλλος διάλογος.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Αναφέρατε τα χρήµατα που εδόθησαν σε ορισµένους νοµούς.
Ακούστε πόσα ξοδεύτηκαν ...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Τίθεται προσωπικό θέµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι άλλος διάλογος,
κύριε Σούρλα. Κάνατε την αναφορά σας και σας απαντά ο κύριος
Υπουργός.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Ακούστε πόσα ξόδεψε το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας ...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Να το διαβάσει ο Πρόεδρος.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
... από τα χρήµατα των φορολογουµένων Ελλήνων, για την
ενίσχυση των οικονοµικά αδυνάτων.
Για το 1996 ξόδεψε εννιακόσια εβδοµήντα εκατοµµύρια
(970.000.000) δραχµές στο σύνολο της χώρας, όχι σε ορισµένους
νοµούς. Για το 1997 στο σύνολο της χώρας ξόδεψε εννιακόσια
τριάντα οκτώ εκατοµµύρια εξακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες
(938.670.000) δραχµές. Για το 1998 ξόδεψε οκτακόσια τριάντα ένα
εκατοµµύρια πεντακόσιες χιλιάδες δραχµές (831.500.000) δραχµές.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Μειώνονται δηλαδή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, θα
απαντήσετε στη δευτερολογία σας, κυρία Αλφιέρη.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ  ΚΟΤΣΩΝΗΣ  (Υφυπουργός  Υγείας  και
Πρόνοιας):  Αυτό  εξαρτάται  και  από  ορισµένες  φυσικές
καταστροφές, οι οποίες επισυµβαίνουν και δηµιουργούν µια άνοδο
ή κάθοδο των διατεθειµένων χρηµάτων. Παραδείγµατος χάρη το
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1998 δεν είχαµε καµία µεγάλη φυσική καταστροφή, που να
δηµιουργήσει ενδεείς ανθρώπους που έχουν ανάγκη ...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΗΝΑΣ: 'Αρα, δεν είναι για τους
οικονοµικά αδυνάτους.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, δεν
µπορεί να γίνει συζήτηση κατ'αυτόν τον τρόπο, ούτε κάνουµε
κοινοβουλευτικό έλεγχο εδώ. Πρόταση νόµου συζητάµε. Σας
παρακαλώ!
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Τέλος, για να µην κουράζω τη Βουλή, έχω να πω το εξής: Για τους
οικονοµικά αδυνάτους 'Ελληνες και αλλοδαπούς ξέρετε πόσα
δαπάνησε το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας για την υγειονοµική
και φαρµακευτική τους περίθαλψη; Ξόδεψε είκοσι δύο εκατοµµύρια
(22.000.000) δραχµές.
∆εν µπορείτε λοιπόν να αρνείσθε µια πολιτική, η οποία χωρίς να
έχω την έλλειψη µέτρου και να υποστηρίζω ότι είναι η ιδανική και ότι
έχουµε αντιµετωπίσει όλα τα προβλήµατα του ελληνικού λαού και
ότι έχουµε δώσει θετικές απαντήσεις σε όλα τα προβλήµατα του
ελληνικού λαού, πιστεύω όµως ότι ο 'Ελληνας πολίτης αισθάνεται το
πνεύµα προστασίας που του έχει εξασφαλίσει η διακυβέρνηση της
χώρας από το ΠΑΣΟΚ τα τελευταία είκοσι χρόνια. Επίσης γνωρίζει
πάρα πολύ καλά πως ό,τι και αν συµβεί, ακόµα και φυσικές
καταστροφές, υπάρχει ένα ευαίσθητο χέρι, ένα χέρι ασφαλές, που
θα του απλωθεί για να τον κρατήσει µέσα στην κοινωνία η οποία,
όπως προείπα, πρέπει να είναι κοινωνία της συνοχής. Γι' αυτήν
παλεύουµε, γι' αυτήν προγραµµατίζουµε, γι' αυτήν εφαρµόζουµε
πολιτικές.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ζαφειρόπουλος έχει το
λόγο.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ.
Σούρλας και οι συνάδελφοι που κατέθεσαν αυτήν την πρόταση
νόµου την τιτλοφορούν "περί κοινωνικής προστασίας των
οικονοµικά αδυνάτων". Υπάρχουν, υπήρχαν και θα υπάρχουν
οικονοµικά αδύνατοι. Το κράτος µέχρι σήµερα έχει αντιµετωπίσει το
πρόβληµα µε την επιδοµατική πολιτική. 'Αλλο είναι η επιδοµατική
πολιτική, κύριε Υπουργέ, και άλλο το τακτικό µηνιαία βοήθηµα το
οποίο δίνεται, όπως ορίζει το π.δ. 57/73, το οποίο το βρίσκετε πάρα
πολύ δηµοκρατικό και πάρα πολύ σωστό, το χρησιµοποιείτε και δεν
κοιτάξατε στα είκοσι χρόνια της έξαρσης των δηµοκρατικών σας
συναισθηµάτων έναντι του ελληνικού λαού και προπαντός της
σοσιαλιστικής σας προσφοράς να το ανασκευάσετε, να το
τροποποιήσετε και να εκδώσετε ένα άλλο προεδρικό διάταγµα, που
θα ήταν σύµφωνο µε τις αρχές της αλλαγής, της ανθρωπιάς, του
σεβασµού στην ανθρώπινη αξιοπρέπεια, αλλά και να καταδικάσετε
πολιτικές του παρελθόντος, όπως της εποχής της επταετίας της
χούντας, την οποία καταδικάζετε και στην οποία πάρα πολλές
φορές έχετε προσφύγει ζητώντας ψήφους και έχετε κάποιες σχέσεις
µε πρόσωπα που υπηρέτησαν εκείνη την περίοδο κατά κάποιον
τρόπο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
"Θα πέσει το ταβάνι να µας πλακώσει".
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μην επικαλείσθε το ταβάνι,
γιατί µπορεί να πέσει. Επειδή είµαστε και άλλοι εδώ µέσα που δεν
έχουµε σχέση µε αυτό, ας πέσει σε εκείνους οι οποίοι είχαν σχέση.
Εκείνο που µου κάνει εντύπωση είναι ότι ενώ εσείς είσαστε ένας
αξιοπρεπής συνάδελφος και Υπουργός, εκνευριστήκατε και είπατε
ότι εµείς διαγράψαµε κάποιον συνάδελφό µας στην πολιτική, ο
οποίος πήγε στην κηδεία του Γεωργίου Παπαδοπούλου. Αυτό είναι
επιχείρηµα; Μήπως έπρεπε να το πείτε αλλού αυτό;
'Οσον αφορά τους βασιλικούς γάµους, εσείς δεν ανανεώσατε το
διαβατήριο των βασιλέων; Εσείς νοµίζω το ανανεώσατε, την πρώτη
περίοδο των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ. 'Εχετε την εντύπωση ότι µε
τις ψευδεπίγραφες πολιτικές σας θα πείσετε τον ελληνικό λαό; Εγώ
είχα εκφραστεί ελεύθερα και ξαναλέω ότι οι τέως βασιλείς και την

ελληνική ιθαγένεια έχουν και τα περιουσιακά στοιχεία τα οποία
έχουν τους ανήκουν. 'Οποιοι νοµίζουν ότι δεν τους ανήκουν, ας
προσφύγουν στα δικαστήρια.
Φέρνετε νόµους ψευδεπίγραφους και θέλετε να πείτε το άλφα ή το
βήτα για να δείξετε ότι είσαστε δηµοκρατικοί. Πάρτε το απόφαση, τη
δηµοκρατία τη στερέωσε ο ελληνικός λαός και ο Κωνσταντίνος
Καραµανλής το 1975. Είναι τιµή µας που την εδραιώσαµε, τιµή µας
που οι κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας την εδραίωσαν
περισσότερο, τιµή µας που ως Αντιπολίτευση την υποστηρίζουµε.
∆εν νοµίζω ότι είναι τόσο πολύ τιµή σας η ολιγαρχία την οποία έχετε
δηµιουργήσει και ο νεοπλουτισµός που έχετε δηµιουργήσει. Αυτά
είναι εις βάρος της φτώχειας που υπήρχε και των νεόπτωχων. ∆ιότι
δηµιουργήσατε άλλες κατηγορίες πολιτών εκτός των φτωχών, τους
νεόπτωχους σήµερα και τη νέα νοµενκλατούρα, η οποία κάνει ό,τι
θέλει και από αυτούς υπάρχουν δυστυχώς τα αφεντικά σας στα
οποία, καµία φορά, το κόµµα σας υποκύπτει.
Εποµένως, κύριε Υπουργέ, στο σπίτι του κρεµασµένου δεν θα
πρέπει να µιλάτε για σκοινί.
∆εύτερον, η πρόταση των συναδέλφων σας λέει αυτό το οποίο
αντικρούετε, αυτό που ήταν πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας,
πολιτική που έλεγε ότι χωρίς οικονοµική ανάπτυξη κάνετε
ψευδεπίγραφη κοινωνική πολιτική. Εσείς απλώς δηµιουργήσατε τη
φτώχεια και την ελπίδα ότι µπορεί κάτι να συµβεί µε την αγορά
ψήφων στην πρώτη οκταετία σας. Τότε καταβαραθρώσατε
οικονοµικά την Ελλάδα αντί να την αναπτύξετε.
Και ήρθατε µετά το 1994 για να συνεχίσετε την ίδια πολιτική. Και
αυτό γιατί στόχος σας είναι µόνο να µπούµε στην ΟΝΕ. Ονοµαστικά
µπορεί να µπούµε. Υποφέρει όµως ο ελληνικός λαός και ο φτωχός
καθίσταται ακόµη φτωχότερος. Ποτέ στο παρελθόν ο 'Ελληνας δεν
είχε καταστεί φτωχότερος, όπως έγινε από το 1981 και µετά. Από το
1975 µέχρι το 1981 υπήρξε πράγµατι οικονοµική ανάπτυξη και
κοινωνική ευαισθησία από τον τότε Πρωθυπουργό Κωνσταντίνο
Καραµανλή. Πρέπει να γνωρίζουµε την ιστορία.
'Ηρθατε και δανειστήκατε τη δική µας πολιτική. 'Οµως, δεν ξέρετε να
την ασκήσετε. Σας έχουµε κάνει προτάσεις, για τα θέµατα της
εθνικής ασφάλειας, για τα θέµατα της εξωτερικής πολιτικής. Σας
είπαµε να κάνουµε κοινές συσκέψεις. Εµείς έχουµε την ειλικρίνεια
να σας λέµε και να δεσµευόµαστε µέσα στη Βουλή µε διάφορες
προτάσεις όπως αυτή που κατέθεσε ο κ. Σούρλας, πως όταν
γίνουµε κυβέρνηση την επόµενη χρονιά θα υλοποιήσουµε όσα
έχουµε προτείνει διά του Προέδρου µας Κώστα Καραµανλή.
Πρέπει να καταλάβετε, κύριε Υφυπουργέ, ότι άλλο είναι η
επιδοµατική πολιτική και άλλο είναι η πολιτική στην οποία
αναφέρεται αυτή η πρόταση νόµου. Εσείς την απορρίπτετε όχι γιατί
δεν τη θεωρείτε σωστή, αλλά γιατί θέλετε να πείτε ότι µεριµνάτε µε
την επιδοµατική πολιτική, για να δίδετε βοηθήµατα. Αυτά όµως είναι
σαν ασφαλιστικά µέτρα, σαν αυτόφωρα µέτρα, για να στηρίξετε
κάποιους σήµερα.
Εµείς όµως µιλάµε για την Κοινωνική Σύµβαση που την έχει
υπογράψει και η Ελλάδα από το 1984. Η πολιτική αυτή έχει
αναπτυχθεί σε όλες τις πολιτισµένες χώρες, σε όλες τις χώρες που
πιστεύουν στη δηµοκρατία και στην κοινωνική δικαιοσύνη.
Αναπτυσσόµενες, κατ' αρχήν, αυτές οι χώρες έχουν την ευκαιρία να
ασκήσουν µια κοινωνική πολιτική αυτού του µεγέθους. Γι' αυτόν το
λόγο χρειάζονται χρήµατα. ∆εν µπορούµε να λέµε στα λόγια ότι
σεβόµεθα την κοινωνική δικαιοσύνη και ότι θα ενεργούµε προς την
κατεύθυνση της κοινωνικής πολιτικής, χωρίς να γνωρίζουµε από
πού θα βρούµε τα χρήµατα για να την ασκήσουµε.
'Εχετε καταντήσει το µικροσυνταξιούχο φτωχότερο όπως και άλλλες
κοινωνικές οµάδες µε τη φορολόγηση. Το επίτευγµά σας στην
Ευρώπη αυτή τη στιγµή το ξέρετε. Οτι ως φτωχή χώρα είµεθα
πρώτη σε εισαγωγές πολυτελών αυτοκινήτων και κινητών
τηλεφώνων.
Πτωχεύουν  οι  επιχειρήσεις  και  οι  άνθρωποι,  αλλά
αναπτύσσονται  οι  τράπεζες  µε  νέα  υποκαταστήµατα.  'Εχετε
βρει το σύστηµα της παραοικονοµίας, ώστε έτσι να διολισθαίνει η



502 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

σκέψη του ελληνικού λαού προς άλλες κατευθύνσεις, για να µην
ταράζονται τα νερά της δικής σας ηρεµίας. 'Ετσι λέει ο κύριος
Πρωθυπουργός ότι "όλα πάνε καλά".
'Οµως µε αριθµούς δεν µπορείτε να αποδείξετε στον 'Ελληνα
πολίτη τι πάει καλά και τι όχι, διότι ο 'Ελληνας πολίτης αντιµετωπίζει
την καθηµερινότητά του. Αυτή η καθηµερινότητα έχει γίνει πλέον
βίωµα στον 'Ελληνα πολίτη, ο οποίος βλέπει ότι δεν υπάρχουν
πολιτικές διαφορές που να χωρίζουν τον ελληνικό λαό. Βλέπει ότι
υπάρχει µόνο η πολιτική βούληση που πρέπει να έχει µία
κυβέρνηση. Σας το απέδειξε αυτό στις τελευταίες εκλογές, τόσο για
την Τοπική Αυτοδιοίκηση όσο και για την Ευρωβουλή.
Και θα σας το αποδείξει βεβαίως και µε τις εθνικές εκλογές, είτε
γίνουν το Μάρτιο είτε γίνουν τον Οκτώβριο είτε όποτε αποφασίσετε
ότι γίνονται εκλογές. Να είσαστε βέβαιοι για ένα πράγµα: Εάν το
1986 δεν είχε µεταρρυθµισθεί το Σύνταγµα, ώστε τη δυσαρµονία να
την καθορίζει ο ελληνικός λαός έναντι της κυβερνήσεως, θα είχατε
φύγει πολύ γρηγορότερα από τις θέσεις τις οποίες είχατε. Ηδη
υπάρχει δυσαρµονία µεταξύ λαού και κυβερνήσεως, µεταξύ λαού
και σηµερινής πολιτικής εξουσίας, η οποία υπάρχει.
Κύριε Υπουργέ, πρέπει να καταλάβετε το εξής: 'Ακουσα και τον
εισηγητή της Πλειοψηφίας, το συνάδελφο κ. Βλασσόπουλο, να λέει
στον κ. Σούρλα "εκτοξεύετε κεραυνούς και κραυγές". Γιατί, κύριε
Βλασσόπουλε; Εσείς τι εκτοξεύσατε; Φιλολογία και τίποτε άλλο. ∆εν
συγκράτησα κάτι απ' όσα είπατε, αλλά ούτε και από το κείµενο των
πρακτικών το οποίο διάβασα στη ∆ιαρκή Επιτροπή είδα να λέτε
κάποια πρόταση. Επαφίεσθε σε δύο πράγµατα µονάχα, ότι
προσπαθείτε κατά το δυνατόν να ικανοποιήσετε αυτούς οι οποίοι
έρχονται και παίρνουν κάποιο επίδοµα. Και σύµφωνα µε τους δύο
νόµους του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων
προσπαθήσατε να ικανοποιήσετε αυτούς που παίρνουν κάποιο
επίδοµα. ∆εν προσπαθήσατε όµως να κάνετε το νεοπαγές το οποίο
µας λέει ο κύριος Υπουργός σήµερα, ότι αντί αυτά τα επιδόµατα να
τα δίνουµε ως βοηθήµατα, καλύτερα είναι να τα αφοµοιώσουµε
µέσα στην οικονοµική ανάπτυξη. Ποια οικονοµική ανάπτυξη κάνατε
και από εκεί να έχετε κέρδη για να µπορέσετε να ικανοποιήσετε
κάποιες ανάγκες σύµφωνα µε τη σύµβαση την οποία υπογράψαµε
περί κοινωνικής προστασίας; Είναι διεθνής σύµβαση και µας
υποχρεώνει να καθιερώσουµε ένα µηνιαίο βοήθηµα µε τις
προϋποθέσεις που λέει και πολύ σωστά το λέει και µπράβο τους σ'
αυτούς αυτοί που το σκέφτηκαν το 1973 αυτό το προεδρικό
διάταγµα, το 57, και είναι καθιερωµένο. Και ευτυχώς που υπάρχει
αυτό, γιατί σκεφθείτε να µην υπήρχε. Μπορεί εµείς να µην το είχαµε
κάνει. Αλλά εσείς, η τόσο σοσιαλιστική Κυβέρνηση, µε αυτές τις
αγάπες προς το λαό και το σεβασµό προς το λαό και τη
δηµοκρατία, γιατί δεν το τροποποιήσατε, αν νοµίζατε ότι δεν ήταν
καλό και χουντικό; 'Η γιατί δεν προτείνατε ένα άλλο προεδρικό
διάταγµα ή µια διάταξη νόµου που να σας δίνει αυτήν την ευχέρεια
να καταθέσετε ένα άλλο προεδρικό διάταγµα, το οποίο να περάσει
και έτσι να είναι νόµος του κράτους και βάσει αυτού του νόµου,
βάσει των εξαγγελιών σας περί κοινωικής δικαιοσύνης να έχει
αναδειχθεί ο καλύτερος τρόπος της κοινωνικής προστασίας την
οποία είναι επιβεβληµένο το κράτος να δίνει σ' αυτούς τους
οικονοµικά ασθενέστερους; Και βεβαίως µε τις προϋποθέσεις οι
οποίες θα αναδεικνύονται από αυτό το προεδρικό διάταγµα, να µη
γίνεται µια απλή επιδοµατική πολιτική και να µη λέµε πώς θα
επιβιώσει σήµερα, αλλά πώς θα διαβιώσει, για να µπορεί και αυτός
να συµµετέχει στο κοινωνικό σύνολο µε µια αξιοπρεπή διαβίωση,
δηλαδή να µπορεί να τρώει ψωµί, λάδι και να πίνει και νερό, να
µπορεί να αντιµετωπίζει τον ήλιο και τον αέρα, να µπορεί να
φορέσει ένα παπούτσι και να µην έχετε δηµιουργήσει τα φανάρια,
τα οποία υπάρχουν δεξιά-αριστερά µε τα χέρια τα απλωµένα, να
µην έχετε δηµιουργήσει τους ρακοσυλλέκτες, να µη βλέπετε
γιαγιούλες να κυκλοφορούν µε καροτσάκια για να µαζέψουν τα
χαρτιά ή τα αποκόµµατα, ή ανθρώπους να πηγαίνουν και να
σκάβουν µέσα στα σκουπίδια είτε στους τενεκέδες των σκουπιδιών
είτε στους κάδους και να παίρνουν τρόφιµα µέσα από τα

απορρίµµατα, ή εάν πάτε σε οποιαδήποτε γειτονιά της Αθήνας,
µετά από τις λαϊκές αγορές, να πηγαίνουν να παίρνουν από κάτω
από τη λαϊκή αγορά, που είναι πεταµένα φύλλα, παλιοντοµάτες και
τέτοια, να τα βάζουν σε µια σακούλα, να πάνε σπίτι τους να τα
φάνε. Αυτήν την Ελλάδα οραµατιστήκατε; Αυτήν την Ελλάδα
προτείνατε στον ελληνικό λαό; Σας πίστεψε ο ελληνικός λαός;
Ξέρετε, σας ανέχθηκε ή µπορεί να σας πίστεψε για µια στιγµή ο
ελληνικός λαός για άλλους λόγους, αλλά σήµερα απλώς σας
ανέχεται. ∆εν του δώσατε την ευκαιρία µετά το 1996 να εκφρασθεί
εθνικά.
Του δώσατε την ευχέρεια µε τις δηµοτικές εκλογές και τις
ευρωεκλογές. Εκφράστηκε ο ελληνικός λαός. ∆εν πήρατε το µήνυµα
ούτε πρόκειται να το πάρετε, γιατί µένετε µακάριοι στις δάφνες σας
ότι όλα πάνε καλά. Ποια πάνε καλά; Κοιτάξτε τα σηµερινά
δηµοσιεύµατα του Τύπου, να δείτε τι λένε για τον Υπουργό των
Εξωτερικών και πώς αντιµετωπίζονται τα ενθικά θέµατα.
Αν θέλετε, κύριε Βλασσόπουλε, να εγκαταλείψετε την άποψη περί
ρατσισµού. Πολλή σαλάτα έχει γίνει το ρατσιστικό θέµα και δεν
ξέρω ποιος είναι ρατσιστής. Εµείς ή εσείς, που αποµονώνετε µία
µερίδα του ελληνικού λαού και την καταδικάζετε, γιατί θέλετε να
περάσετε µία µεσοβέζικη πολιτική; Μεσοβέζικη είναι η πολιτική σας
και στο θέµα των µεταναστών, που τους έχετε χωρίσει σε
κατηγορίες. Κι εγώ σας απήντησα προχθές ότι εµείς δεν µιλάµε γι'
αυτούς τους µετανάστες, που έρχονται φιλειρηνικά και σέβονται τη
χώρα που εργάζονται. Και µε την πρόταση για την εγκληµατικότητα,
που σας καταθέσαµε, τι σας είπαµε; Οφείλεται στην πολιτική τη δική
σας. Εσείς µε την πολιτική σας αναγκάζετε ανθρώπους να
εγκληµατούν. Το έχετε καταλάβει αυτό το πράγµα; Το καταγγέλλω
επίσηµα και το λέω και από τη θέση του δικηγόρου, που επί τριάντα
τρία χρόνια ασχολούµαι µε το ποινικό και από τη θέση του
δικηγόρου, που ήµουν και συνδικαλιστής, που είµαι και Βουλευτής,
που είµαι κοινωνικός άνθρωπος και βλέπω πώς διαµορφώνεται η
κοινωνία. Βλέπω πώς διαµορφώνετε τους εγκληµατίες. Βλέπω ότι
οργανώνονται στις φύλακες πολλές φορές αποδράσεις από τις
φυλακές, γιατί δεν έχετε πού να τους βάλετε, γιατί δεν κάνετε µία
σωστή σωφρονιστική πολιτική. Κάτι πάει να κάνει ο κ.
Γιαννόπουλος. Θα τον αφήσετε; ∆εν θα τον αφήσετε.
Λοιπόν, αφήστε αυτά τα ρατσιστικά που ξέρετε και ελάτε στην
πραγµατικότητα και στο ρεαλισµό που υπάρχει σήµερα στην
ελληνική κοινωνία. Σας λέω ότι εσείς τους έχετε δηµιουργήσει
αυτούς. Ποιοι έχουν δώσει τις πράσινες κάρτες; 'Εχετε δει τις
πράσινες κάρτες; Καθηµερινά δεν αναδεικνύονται φαινόµενα, όπου
εµπλέκονται αστυνοµικοί, δηµόσιοι υπάλληλοι, που πληρώνονται
για να δώσουν πράσινες κάρτες; Αυτόν τον επανέλεγχο σας ζητάµε.
Τολµήστε να τον κάνετε. Αυτό σας είπε ο Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Κώστας Καραµανλής, αυτήν την πρόταση σας είπε.
Ελάτε να ξαναβρούµε πώς έχετε δώσει βίζες, πώς έχετε δώσει
πράσινες κάρτες, πώς αφήνετε όλους αυτούς και κυκλοφορούν στη
χώρα µας, πώς έχετε αφήσει απροστάτευτα τα σύνορα. Και κατόπιν
των επιµόνων προτάσεών µας, εδέησε, τέλος πάντων, να πείτε ότι
θα προσλάβετε τους συνοριακούς φρουρούς. Γιατί διώξατε το
στρατό από τα σύνορα, κύριοι; Ο ελληνικός στρατός δεν φύλαγε τα
σύνορα; Γιατί τα κάνατε όλα αυτά; Γιατί τώρα τελευταία βγάζατε
κάποιους µαθητές της Σχολής της Αστυνοµίας να κυκλοφορούν
κατά δυάδες στην Αθήνα; Τα παιδιά είναι ανεκπαίδευτα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Είναι το αντικείµενό
µας αυτό, κύριε Ζαφειρόπουλε;
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, όταν, κύριε Πρόεδρε, ο
κύριος εισηγητής της πλειοψηφίας µας λέει ότι είµαστε ρατσιστές,
ότι βρυχάται ο δικός µας εισηγητής...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν είπε ο κύριος
συνάδελφος κάτι τέτοιο και δεν εννοούσε αυτό, απ' ό,τι εγώ
κατάλαβα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε συνάδελφε, δεν είπα τέτοιο
πράγµα.
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ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κύριος Υπουργός, τον
οποίο εγώ προσωπικά εκτιµώ, µας λέει ορισµένα άλλα πράγµατα
περί δηµοκρατίας. ∆εν είναι καλύτερα σ' αυτήν την Αίθουσα, κύριε
Πρόεδρε, να µη µιλάµε για πολλή δηµοκρατία, όταν εµείς είµαστε
αυτοί οι οποίοι και τη στηρίξαµε και τη στηρίζουµε και είµαστε δίπλα
στο λαό και του λέµε "περίµενε, η δηµοκρατία θα ζήσει, µη
φοβάσαι";
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Για ελάτε λίγο στο
θέµα, γιατί το αδικείτε. Αν µπορούσε να διαµαρτυρηθεί, θα
κραύγαζε!
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αν µου επιτρέψετε, κύριε
Πρόεδρε, θα τελειώσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας επιτρέπω, αλλά
κι εσείς να έρθετε στο θέµα που συζητάµε.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: ∆ικό µας θέµα ήταν ότι
πρέπει να αναπτυχθεί οικονοµικά η χώρα. Ευχαριστούµε πολύ που
το καταλάβατε, έστω και αργά. Ελάτε όµως να κάνουµε κάποια
βήµατα πάνω σ' αυτήν την πρόταση. Γιατί την απορρίπτετε και
θέλετε αυτήν την επιδοµατική πολιτική, που δεν ξέρω σήµερα αν θα
πάρω το επίδοµα, ή αν θα το πάρω αύριο και αύριο δεν θα έχω να
φάω. Οι άνθρωποι αυτοί που έχουν ανάγκη και εντάσσονται στο
άρθρο 2 και στο π.δ. 57/1973, θα ξέρουν ότι ναι µεν θα
προσπαθήσουν να βρουν µία εργασία, ναι µεν θα στηρίξουν την
οικονοµική ανάπτυξη της χώρας µε όποιες δυνάµεις έχουν, δηλαδή
µε τα κουρέλια που µαζεύουν, µε τα αποφάγια που τρώνε, αλλά να
έχουν κάτι σίγουρο και να ξέρουν ότι µπορούν να έχουν µία λάµπα
στα δωµάτια που µένουν, κάποια χρήµατα, γιατί αν δεν
πληρώσουν, θα µείνουν στο σκοτάδι. Να ξέρουν ότι θα ανοίξουν τη
βρύση και θα έχουν λίγο νερό να πιουν. Να ξέρουν ότι θα µπορούν
να πάνε στο φούρνο να αγοράσουν ένα καρβέλι ψωµί, να
χορτάσουν.
Αυτά σας λέει η πρόταση και αυτό σας λέει και το προεδρικό
διάταγµα. Εσείς δεν θέλετε να τα ακολουθήσετε. Θέλετε να
ακολουθήσετε τη δική σας πολιτική, η οποία όµως µέχρι σήµερα
δεν βλέπουµε να ελαττώνει τη φτώχεια ούτε τους νεόπτωχους να
τους κάνει ευτυχισµένους αλλά ούτε βλέπουµε, κύριε Υπουργέ, ότι
µέσω αυτών των επιδοµάτων, µέσω των προγραµµάτων τα οποία
αναπτύσσονται µε τους δύο νόµους, που ψηφίστηκαν στη Βουλή,
έχει καλυτερεύσει η κατάσταση αυτή.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Βλέπουµε τους φτωχούς φτωχότερους, να µαζεύουν τα
κουρασµένα τους βήµατα στο δρόµο, να µαζεύουν τα κουρέλια τους
και να µαζεύουν και τα αποφάγια από τα σκουπίδια για να φάνε
κάτι!
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Καραµηνάς έχει το
λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΗΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι
συνάδελφοι, κατ' αρχάς θα ήθελα να κάνω δύο παρατηρήσεις. Ο
κύριος Υπουργός απαντώντας στον εισηγητή µας κ. Σούρλα και
λέγοντας ότι είναι ανακριβή τα στοιχεία τα οποία έδωσε, ανέφερε ότι
δόθηκαν εννιακόσια εκατοµµύρια τη µια χρονιά, πάνω από
εννιακόσια την άλλη και οκτακόσια την επόµενη. Είπε όµως ότι αυτά
τα ποσά δόθηκαν για φυσικές καταστροφές, ενώ ο εισηγητής µας
µιλούσε για ποσά που δόθηκαν στους οικονοµικά αδυνάτους.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
∆εν είπα αυτό, κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΗΝΑΣ: Αυτό είπατε, κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Μα, δεν ξέρω τι είπα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΗΝΑΣ: Μπορείτε να ανατρέξετε στα
Πρακτικά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα δευτερολογήσετε,
κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):

∆εν µπορεί να γίνεται διαστρέβλωση των όσων λέω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΗΝΑΣ: Επίσης, κύριε Υπουργέ, είπατε
ότι ο ελληνικός λαός, επιτέλους, αισθάνεται το πλέγµα προστασίας.
Φαίνεται, κύριε Υπουργέ, ότι τόσο εσείς όσο και η Κυβέρνησή σας
δεν έχει πάρει κανένα µάθηµα από τα αλλεπάλληλα πλήγµατα τα
οποία σας έχει δώσει ο ελληνικός λαός και µιλάω για τις δηµοτικές -
νοµαρχιακές εκλογές και για τις πρόσφατες ευρωεκλογές.
Εµάς θα µας συνέφερε ακόµη να ζείτε στον κόσµο σας, δεν
µπορούµε όµως να µη βλέπουµε τι γίνεται γύρω µας. Και αυτό που
γίνεται γύρω µας είναι µία κατάσταση την οποία αντικρίζοντάς την
κανείς, θλίβεται. Και ένα ευαίσθητο άτοµο, όπως είναι πράγµατι ο
πολύ καλός συνάδελφος και φίλος κ. Βλασσόπουλος, πιστεύω ότι
βρέθηκε σε πολύ δύσκολη θέση σήµερα, να προσπαθεί να αµυνθεί,
γιατί δεν πρέπει να υπερψηφισθεί η πρόταση νόµου της Νέας
∆ηµοκρατίας, ενώ οι ευαισθησίες τις οποίες έχει, αν συζητήσεις κατ'
ιδίαν, θα τις διαπιστώσεις, γιατί θα σου πει ότι πράγµατι υπάρχει
ένα κοινωνικό χάλι σ' αυτήν τη χώρα, που λέγεται Ελλάδα.
Η δική µας πρόταση τι λέει; Μιλάει για ένα ελάχιστο εισόδηµα. Μας
είπατε και στη ∆ιαρκή Επιτροπή, µας το επαναλάβατε κατά κάποιον
τρόπο και σήµερα, κύριε Υπουργέ, ότι υπήρξαν κάποια νοµοσχέδια
τα οποία εισαγάγατε, ήταν το ένα για τη µέριµνα, για την
απασχόληση προσώπων ειδικών κατηγοριών και το άλλο για την
ανάπτυξη του Εθνικού Συστήµατος Κοινωνικής Φροντίδας, στα
οποία δεν υπάρχει όµως ούτε ένα άρθρο που να µιλάει γι' αυτό το
ελάχιστο εισόδηµα διαβίωσης του ελληνικού λαού. Αυτό λοιπόν
έρχεται η πρόταση η δική µας να καταθέσει, αυτό έρχεται να φέρει
στη Βουλή, µήπως και βγει από το τέλµα -όσο µπορέσει να βγει- ο
ελληνικός λαός.
'Ολοι οµολογούµε, όλες οι πτέρυγες, ότι ο λαός ο οποίος βρίσκεται
κάτω από το όριο της φτώχειας υπερβαίνει το 20%. ∆εν νοµίζω να
είναι κανείς που δεν το οµολόγησε. 'Ολοι ξέρουµε για τα παιδιά των
φαναριών, όλοι γνωρίζουµε για τους πολύτεκνους, όλοι γνωρίζουµε
για την εγκληµατικότητα. Βέβαια ο συνάδελφος κ. Βλασσόπουλος
είπε ότι παραµένουµε ακόµα η τελευταία χώρα όσον αφορά το
ποσοστό εγκληµατικότητας. ∆εν είναι το ζητούµενο αν
παραµένουµε τελευταίοι, το ζητούµενο είναι τι τάση έχουµε. Και
δυστυχώς για την Ελλάδα η τάση η δική µας είναι ανοδική. Αυτό
είναι που πρέπει να µας προβληµατίσει. Ούτε οι ξενώνες για τα
παιδιά των φαναριών. Σήµερα, ερχόµενος από το σπίτι µου στη
Βουλή, σε δέκα φανάρια είδα παιδιά. Μπορούµε να το
παραγνωρίσουµε αυτό και να κλείσουµε τα µάτια µας σ' αυτήν την
κατάσταση;
'Οµως εκείνο που είναι αξιοπερίεργο είναι ότι, ενώ όλοι
συµφωνούµε για την ταµπακιέρα, όλοι πιστεύουµε ότι πράγµατι
υπάρχει ανάγκη, αρνούµαστε πεισµατικά να ψηφίσουµε αυτήν την
πρόταση, µία πρόταση που, επαναλαµβάνω, εισάγει κάτι το
καινούριο. Και, εν πάση περιπτώσει, αν θέλετε, εισάγει αυτό το
οποίο µας επιβάλλει η Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Η επιτροπή, λοιπόν, ανεξάρτητων εµπειρογνωµόνων του
Συµβουλίου της Ευρώπης επανειληµµένα στις εκθέσεις για την
εφαρµογή του κοινωνικού χάρτη στη χώρα µας επισηµαίνει ότι δεν
υπάρχει ένα όριο εισοδήµατος κάτω από το οποίο να κρίνεται
αναγκαίο να εντάσσεται ένα άτοµο στην κοινωνική προστασία.
Επιτέλους, κύριε Υπουργέ, ας υπολογίσουµε αυτό το όριο
εισοδήµατος και να ξέρουµε ότι όποιος βρίσκεται από εκεί και κάτω
θα πρέπει να τον ενισχύσουµε.
Εµείς στο άρθρο 10 είµαστε σαφέστατοι. Λέµε το εξής: "Οι διατάξεις
του άρθρου παρέχουν την απαραίτητη ευελιξία στη διοίκηση να
εφαρµόζει όχι µόνο σταδιακά, χρονικά το νόµο, αλλά και κατά
περιοχές ή κατηγορίες ατόµων που βρίσκονται στον αµεσότερο
κίνδυνο, εάν οι οικονοµικοί της πόροι δεν της επιτρέπουν την άµεση
και καθολική εφαρµογή του νόµου".
Επίσης, δεν σας λέµε "εφαρµόστε το από αύριο". Στο άρθρο 13 σας
λέµε να έχει ισχύ µετά παρέλευση ενός έτους, ώστε να σας δωθεί η
ευκαιρία να µπορέσετε να προετοιµαστείτε, όσον αφορά τη
διοίκηση, για το νέο θεσµό.
Κάποιος συνάδελφος ρώτησε ποιες είναι οι πιστώσεις. Στο
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άρθρο 5 µιλάµε για τις πιστώσεις. Είµαστε σαφείς και ζητάµε τις
πιστώσεις που θα διατεθούν για το βοήθηµα επιβίωσης.
∆εν νοµίζουµε, εν πάση περιπτώσει, ότι κοµίζουµε γλαύκας εις
Αθήνας. ∆εν κοµίζουµε γλαύκας στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Είναι
κοινός τόπος, είναι κοινές διαπιστώσεις όλων όσοι ζούµε
καθηµερινά αυτό το οποίο γίνεται στα γραφεία µας. ∆εν νοµίζω ότι
υπάρχει κανένας συνάδελφος που να µη γίνεται µάρτυρας κάθε
µέρα τέτοιων ατόµων που έρχονται και εκλυπαρούν για µία θέση
εργασίας, όχι διευθυντική αλλά έστω σκουπιδιάρη. Εκεί φθάσαµε.
Αν αυτό είναι το όραµά µας, αν αυτή είναι η Ελλάδα την οποία όλοι
οραµατιζόµαστε, τότε νοµίζουµε ότι δεν έχουµε καµία θέση να λέµε
ότι υπηρετούµε τον ελληνικό λαό και τα συµφέροντά του.
'Ενας άλλος συνάδελφος είπε ότι ενώ συζητάµε εµείς αυτά τα
πράγµατα σήµερα, ο κόσµος έξω δεν το γνωρίζει. Μα, εµείς δεν
υποβάλαµε την πρόταση νόµου για να πάρουµε τα εύσηµα ή να
έχουµε κοµµατικά οφέλη. Σας είπαµε και στη ∆ιαρκή Επιτροπή, το
επαναλαµβάνουµε και σήµερα, ελάτε όλοι µαζί να το
συνυπογράψουµε, να το ψηφίσουµε και να φανεί ότι είναι µία
πρόταση την οποία εισάγει ολόκληρο το ελληνικό Κοινοβούλιο.
Εµείς δεν θέλουµε να δρέψουµε δάφνες, δεν θέλουµε να έχουµε
οφέλη από αυτήν την κατάσταση.
Εν πάση περιπτώσει, από εκεί και πέρα, ας µην πηγαίνουµε
πεισµατικά και αντιπολιτευτικά, επειδή κάποιος άλλος χώρος
εισάγει µία πρόταση να λέµε ότι µια και δεν την εµπνευστήκαµε
εµείς, πρέπει να την καταψηφίσουµε.
Εάν και εφόσον -και πιστεύω ότι το εάν και εφόσον υπάρχει- όλοι
συµφωνούµε για αυτά τα οποία συµβαίνουν γύρω µας, πιστεύω ότι
πρέπει όλοι να την ψηφίσουµε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς στη
συγκεκριµένη πρόταση νόµου δεν µιλάµε για τα επιδόµατα του ν.
57/1983. Αυτά πράγµατι είναι επιδόµατα ευκαιριακά, θα έλεγα και
εξευτελιστικά πολλές φορές. Μιλάµε για ένα επίδοµα το οποίο θα
καλύπτει τους ανθρώπους που βρίσκονται στο όριο της αντοχής,
στο όριο της επιβίωσης.
Γνωρίζουµε όλοι ότι το επίδοµα των ΧΑΝΣενιανών είναι πέντε
χιλιάδες επτακόσιες (5.700) δραχµές και έχουµε εκατόν ογδόντα
πάσχοντες, αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, στο Λοιµωδών και
καταγεγραµµένους σε όλη τη χώρα περί τους τέσσερις χιλιάδες.
Επίσης, γνωρίζετε όλοι ότι πολύ δύσκολα κάποιος επιχειρηµατίας
θα προσλάβει κάποιο ΧΑΝΣενιανό. Είναι λάθος, αλλά δυστυχώς
υπάρχει παντού αυτό.
Με τις πέντε χιλιάδες επτακόσιες (5.700) δραχµές, λοιπόν, καλείται
αυτός ο άνθρωπος να επιβιώσει και σε αυτόν τον άνθρωπο
αρνούµαστε να του παράσχουµε αυτήν τη βοήθεια, αυτό το
ελάχιστο το οποίο έχει υποχρέωση η πολιτεία και το κράτος να
δώσει.
Και να µη µιλήσουµε για τους πολύτεκνους. Να δείτε πολύτεκνο
στην πατρίδα µου -είχα υποβάλει και ερώτηση και απάντηση δεν
πήρα- µε επτά παιδιά να παίρνει επτά χιλιάδες (7.000) δραχµές το
µήνα και πολύτεκνος µε έντεκα παιδιά να παίρνει εξήντα επτά
χιλιάδες (67.000) δραχµές το µήνα και αυτά βέβαια µε καθυστέρηση
δύο-τριών και τεσσάρων µηνών.
Εµείς, εν πάση περιπτώσει, δεν µπαίνουµε σ'αυτήν τη λογική. ∆εν
θέλουµε να πούµε ότι οι κοινωνικές ευαισθησίες οι δικές µας είναι
περισσότερες και µεγαλύτερες από των υπολοίπων συναδέλφων.
Εµείς πιστεύουµε ότι όλοι µας έχουµε τις ίδιες ευαισθησίες. Αυτές
τις ευαισθησίες ζητούµε και καλούµε να τις υλοποιήσουµε µε την
υπερψήφιση της πρότασης νόµου, την οποία φέραµε σήµερα στο
ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Και να είστε βέβαιοι ότι εάν αυτό το
πράξουµε, θα έχουµε τη συνείδησή µας...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Περάσατε πολύ
γρήγορα από το ελληνικό Κοινοβούλιο στο ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.
Πρέπει να γίνετε πρώτα ευρωβουλευτής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΗΝΑΣ: Κάποιο lapsus µπορεί να έγινε,
κύριε Πρόεδρε. ∆εν νοµίζω ότι είναι λόγος παρατήρησης αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΗΝΑΣ: Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι

τότε θα έχουµε τη συνείδησή µας ήσυχη ότι επιτελέσαµε το χρέος
µας έναντι αυτών των ανθρώπων, οι οποίοι είναι πράγµατι
αναξιοπαθούντες και κατά γενική οµολογία τους έχουµε κατατάξει
σε αυτήν την κατηγορία. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σπυριούνης έχει
το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Θέλω να µιλώ πάντα και να είµαστε
αντικρινοί.
Αν, κύριε Σούρλα, δεν δηµιουργούσατε το επεισόδιο που
δηµιουργήσατε, θα ήµουν θετικός στην πρότασή σας. Αλλά δεν µας
αφήσατε να µιλήσουµε, παρεµβαίνατε συνέχεια. Ενώ είναι ιερός ο
χώρος της κοινωνικής αλληλεγγύης και θα έπρεπε µε αυτό το
µέτρο, µε αυτήν την ταπεινότητα να τον αντικρίζουµε, τον
µεταφέραµε στον ανταγωνισµό της δηµοκρατίας. Είναι λάθος.
Μάλιστα θα αναλάβω και την ευθύνη όσων λαθών διαπράχθηκαν
από τους οµιλητές της δικής µου πλευράς.
Τι πιστεύω γενικά. Η αξία ενός κράτους µετριέται από το µέτρο της
ευαισθησίας του στον άνθρωπο. Πράγµατι, σε αυτήν τη χώρα εκτός
από τις φιλοσοφικές ιδέες των πανανθρώπινων αξιών γεννήθηκε
και η έµµετρη αντίληψη για τον άνθρωπο. Μέσα στις σχετικές αξίες,
υλικές, ή ηθικές, η ευφυϊα του 'Ελληνα προσδιόρισε την υπεροχή
του ανθρώπινου όντος λέγοντας µάλιστα οι σοφιστές τον 5ο π.Χ.
αιώνα "µέτρο πάντων χρηµάτων εστί ο άνθρωπος". Το µέτρο,
λοιπόν, µιας πολιτείας δηµοκρατικής, ευνοµούµενης και ευαίσθητης
για τον άνθρωπο, το υπέρτατο όν είναι ακριβώς η ευαισθησία της
για τα προβλήµατά της, για τον πόνο της, για τις αξιοότητές της και
η δηµοκρατία προσλαµβάνει την ακεραία της υπόσταση και εικόνα,
όταν βοηθά στην πραγµάτωση αυτών των αξιών, εκείνων δηλαδή
των µεθοδεύσεων που καθιστούν την ανθρώπινη ζωή περισσότερη
ανθρώπινη.
'Ενα δεύτερο στοιχείο που θέλω να πώ είναι να δεχθούµε όλοι µας
ότι υπάρχουν ανθρώπινα προβλήµατα βαθιά, απάνθρωπα, τραγικά,
ακόµα στην ελληνική κοινωνία. Και θα δεχθούµε τρίτον, ότι έχουµε
χρέος όλοι µε ένα οµαδικό πνεύµα, έξω από ιδεολογικούς χώρους
και ιδεοληπτικές δεσµεύσεις να ενώσουµε τις προσπάθειές µας, για
να αµβλύνουµε αυτόν τον πόνο που υπάρχει και είναι διάχυτος και
ορατός παντού. Αυτή όµως η πραγµατικότητα θα πρέπει να
αντικριστεί µε ένα υψηλό πνεύµα ευθύνης, υψηλό πνεύµα
συνεργασίας και ταπεινότητας και υψηλό πνεύµα ευθύνης. Το
κράτος, µε τις εγγενείς οικονοµικές αδυναµίες που αντιµετωπίζει και
µε τους δικαιολογηµένα σε προτεραιότητα στόχους τους οποίους
αγωνίζεται να πραγµατώσει, είναι δυνατόν σήµερα µε τις
υφιστάµενες συνθήκες και µε την κλιµάκωση προτεραιοτήτων
αυτών των στόχων να επιτείνει τη µέθοδο της απονοµής της
υιοθέτησης επιδοµάτων;
Μπορεί σήµερα µε τις συνθήκες που υπάρχουν να καλλιεργήσουµε
µία τέτοια αντίληψη και αντί της εκπαίδευσης, της έµµεσης
βοήθειας, της αναπτυξιακής υποδοµής, των σχολείων, της υγείας
κλπ., που είναι έµµεσης µορφής, αλλά άµεσες παροχές, να
καθιερώσουµε επιδόµατα;
Πού θα βρούµε το µέτρο της δικαιοσύνης; Σε ποιους θα το
χορηγήσουµε το επίδοµα; Αυτές είναι δικλείδες που πρέπει να
απαντηθούν. Αν είναι δυνατόν, µε την εγγενή πραγµατικότητα και
τις αδυναµίες της, να βρει να δώσει πόρους, να βρει ποιοι τους
δικαιούνται, να συγκρίνει µέσα στο σχετικό πλαίσιο των στόχων που
έχει βάλει και τις προτεραιότητες, αν αυτές παρέχουν ευχέρεια και
περιθώρια και δυνατότητες για τις χορηγήσεις αυτών των
επιδοµάτων κλπ.
Πιστεύω ότι το κεφάλαιο είναι ιερό, συνδεόµενο, όµως, µε µια
πληθώρα παραγόντων που είµαστε όλοι υποχρεωµένοι να
αντικρίσουµε.
'Ενα µεγάλο κεφάλαιο επίσης είναι αυτό το αίσθηµα της κοινωνικής
αλληλεγγύης, που πρέπει να βελτιώνεται καθηµερινά σε µια
δηµοκρατική χώρα και να καλλιεργείται σαν ψυχικό µεγαλείο του
ανθρώπου που απαντά στη φιλαλληλία, στην ανθρώπινη
αλληλεγγύη, απαντά στο "ό συ µισείς, ετέρω µη ποιήσης" απαντά
στο "δώσε τον ένα χιτώνα, αν έχεις δύο".
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Ζούµε σε µια καταναλωτική κοινωνία, σε µια κοινωνία που
βυθίζεται, όπου από την κλιµάκωση των αξιών παραµερίστηκε το
ποιος είµαι, στο πόσα έχω. Αυτή η καταναλωτική βύθιση της
κοινωνίας, µε ό,τι συνεπάγεται, είναι ένα ευρύτερο θέµα, πλατύτερο
από τη συγκεκριµένη µεθόδευση χορήγησης µιας παροχής.
Είναι, λοιπόν, µέγιστο το θέµα της κοινωνικής βύθισης µέσα σε ένα
καταναλωτικό πνεύµα, που επιτείνει και διευρύνει τη διαφθορά,
διαµορφώνει τα διαπλεκόµενα που υπάρχουν παντού. Κανείς δεν
πρέπει να το αµφισβητεί αυτό. Θα θυµάστε ότι αναφέρθηκα
µιλώντας στον προϋπολογισµό και κατηγορήθηκα από συνάδελφο
του ΠΑ.ΣΟ.Κ. στην κοινοβουλευτική οµάδα του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Θα
πρέπει να δεχθούµε ότι η Κυβέρνηση κάνει ό,τι µπορεί. ∆εν πρέπει
να µηδενίζουµε. Είναι αντιδηµοκρατικό να µηδενίζουµε. Το ίδιο
κάναµε και εµείς. Μηδενίσαµε την προσφορά των προηγούµενων
κυβερνήσεων, µιλήσαµε για χρονοντούλαπα της ιστορίας. ∆εν είναι
έτσι η δηµοκρατία. Θα έλθει άλλο κόµµα, θα φύγει το παρόν, θα
έλθει το µέλλον, θα έλθουν άλλες παρατάξεις κλπ. Τότε η
δηµοκρατία καρποφορεί, αρδεύεται, ανθοβολεί.
Πρέπει, λοιπόν, να δεχθούµε µέσα σε αυτό το σχετικό πλαίσιο ότι
έχουµε υπέρτατο καθήκον να καλλιεργήσουµε, να ανασύρουµε την
πορεία από τη γενική βύθιση. Μέσα εκεί θα βρούµε
αναµφισβητήτως, κύριε Σούρλα, αυτό το ανώτερο πνεύµα
αλληλεγγύης που πρέπει να αποτελεί τη µέγιστη ευθύνη της
πολιτείας.
Το νοµοσχέδιο έχει µία διάρθρωση λογική, µε δεσµό µεταξύ των
άρθρων. 'Εχει δεκατρία άρθρα. Ξεκινά από έννοιες, προχωρά στον
επιµερισµό σχετικά µε το ποιος θα είναι ο δικαιούχος, προσδιορίζει
κάποιες αντίστοιχες έννοιες, έχει βασικές διατάξεις για το πώς θα
γίνει, ποιοι θα δικαιούνται, µε ποια διαδικασία, πού θα βρεθούν οι
πόροι, πού θα καταχωρηθούν κλπ. 'Εχει µία λογική διάρθρωση, ένα
λογικό δεσµό στην ανάπτυξη των άρθρων, µαζί µε µια ευαισθησία
που έχει, κύριε Σούρλα.
Εγώ σας λέω ότι θα ήταν άλλη η θέση µου, αν δεν διαταρασσόταν
το πνεύµα του Κοινοβουλίου. Και είναι λάθος να το κάνουµε αυτό.
Κύριε Υπουργέ, θα πω ότι είµαι και ήµουν πάντοτε του µέσου
δρόµου. Το "παν µέτρον άριστον", το "µηδέν άγαν", είναι το
καλύτερο. Είναι ένας ερεθισµός, κύριε Υπουργέ. Να µην κλείνουµε
και εµείς τα µάτια σ'όλα όσα προτείνονται από την Αντιπολίτευση.
Το είπατε και σας τιµά ιδιαίτερα που το είπατε. ∆εν ανακηρύσσουµε
τους εαυτούς µας ως αλάνθαστους. Καταβάλλουµε κάθε
προσπάθεια και ιδρώνουµε. Ιδρώνει η Κυβέρνηση -αλίµονο αν δεν
το έπραττε- για να ανταποκριθεί στο έργο της. Και στην οικονοµία
έχει πετύχει πολλά αναµφισβητήτως µετά από µία συντριπτική
λιτότητα. Και εγώ έχω το θάρρος να σας πω ότι πολλά από τα
σηµεία της δικής σας πολιτικής τα εφαρµόζει η δική µου
Κυβέρνηση. Γιατί, κύριοι, ντρεπόµαστε να δεχτούµε αυτό το
πράγµα; Μέχρι πότε αυτή η υποκρισία; Μέχρι πότε το
κοινοβουλευτικό σύστηµα θα νοθεύει τις ακέραιες αρχές της
δηµοκρατίας;
∆εχόµαστε, λοιπόν, ότι κάναµε και λάθη στην πορεία µας, ότι, αν
θέλετε, δεν ήµαστε ακαίρεοι σ' εκείνο που οφείλαµε στο λαό µας.
Αλλά ο µηδενισµός ενός κυβερνητικού έργου, που επαληθεύεται
από συγκεκριµένα αποτελέσµατα, όπως είναι η οικονοµική
κυβερνητική πολιτική, δεν είναι η καλύτερη προσφορά στο διάλογο,
η καλύτερη προσφορά στη διαλλεκτική γονιµοποίηση της
δηµοκρατίας.
Τελειώνοντας θέλω να πω ότι για µένα αποτελεί ένα γόνιµο
ερεθισµό το νοµοσχέδιο. Θα ήθελα δε να παρακαλέσω τον κύριο
Υπουργό να εκµεταλλευθεί αυτόν το γόνιµο ερεθισµό, ο οποίος
προκαλείται και στους συναδέλφους των άλλων κοµµάτων που
µίλησαν, ιδίως των δύο κοµµάτων -δεν θέλω να κάνω κλιµάκωση
κοµµάτων-που µίλησαν καλά. Το νοµοσχέδιο µπορεί να µην το
ψηφίσουµε, αλλά δεν το κατηγορούµε.
Να πάω, λοιπόν, στο µέσο δρόµο και να συµφωνήσουµε. Να
συγκροτήσουµε µια επιτροπή η οποία να µελετήσει το θέµα. Και αν
είναι δυνατόν "Μέτρον πάντων χρηµάτων εστί ο άνθρωπος". Και

αυτό δεν µπορούµε να το διεκδικούµε εµείς αποκλειστικά. Το
αναγνωρίζουµε σε όλα τα κόµµατα. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σούρλας έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πριν κάνω µία τελική
πρόταση, αισθάνοµαι την ανάγκη να κάνω ορισµένες παρατηρήσεις
και να δώσω απαντήσεις στους αξιότιµους συναδέλφους αλλά και
στον κύριο Υφυπουργό, βάσει των τοποθετήσεων που έχουν κάνει.
Κατ' αρχήν να πω ότι λυπάµαι που δεν έγινε κατανοητό τι
προτείνουµε µ' αυτήν τη νοµοθετική ρύθµιση. Από άλλους διότι
επαρκώς δεν είναι ενηµερωµένοι και από άλλους, επιτρέψτε µου να
πω, που θέλουν να δηµιουργούν σύγχυση.
Προτείνουµε να χορηγηθεί -και τίποτε άλλο- ελάχιστο εισόδηµα
επιβίωσης σε εκείνους που δεν µπορούν να ζήσουν µε τις δικές
τους δυνάµεις ή από άλλες πηγές του κράτους, προφανώς
επιδόµατα. Απαραίτητη προϋπόθεση είναι να καθοριστεί ποια είναι
τα όρια κάτω από τα οποία έχει ανάγκη στήριξης το άτοµο ή η
οικογένεια. Βασική προϋπόθεση είναι να γίνει έρευνα για να
διαπιστώσουµε ποιοι είναι αυτοί. ∆εν προτείνουµε, δηλαδή, τίποτε
λιγότερο ή περισσότερο από το να συµµορφωθούµε, κύριε Πρόεδρε
µε τον ευρωπαϊκό κοινωνικό χάρτη και ιδιαίτερα µε το άρθρο 13,
παράγραφοι 1 και 2. Μάλιστα η παράγραφος 2 λέγει ότι, όταν αυτό
δεν γίνεται περιορίζονται τα κοινωνικά και τα πολιτικά δικαιώµατα
του ατόµου.
Τον ευρωπαϊκό χάρτη, καθώς και αυτό το συγκεκριµένο άρθρο 13,
τα κυρώσαµε µε νόµο το 1984. Κυβέρνηση ήταν το ΠΑΣΟΚ και
υπήρχε συµφωνία όλων των κοµµάτων. ∆ικαιούµαστε ηθικά,
πολιτικά, κοινωνικά, νοµικά, λογικά να τον έχουµε στο
χρονοντούλαπο; Τον ανασύραµε το χάρτη και συντάξαµε αυτήν την
πρόταση νόµου. ∆εν είναι καµία προσωπική επινόηση, ούτε
πρόκειται για δηµαγωγία. Είµαι παλιός κοινοβουλευτικός. Πέρασα
τα βιολογικά εφηβικά µου χρόνια αλλά και τα εφηβικά πολιτικά µου
χρόνια. Πρόκειται για µια πρόταση συγκροτηµένη.
Με το άρθρο 3 καθορίζονται τα όρια του εισοδήµατος, µε το άρθρο
6 γίνεται η καταγραφή των ατόµων, µε το άρθρο 10
προβλέπεταισταδιακή εφαρµογή.
Κύριε συνάδελφε, έχει εφαρµοστεί σε όλες τις χώρες πλην της
Ελλάδος. Εγώ µελέτησα της Κύπρου ιδιαίτερα και δανείστηκα ιδέες
και σκέψεις. Είναι εύκολα να πάρουµε και από τις δικές τους
εµπειρίες και να κάνουµε όλη εκείνη την υποδοµή και όλη εκείνη τη
νοµοθετική διάρθρωση µε διατάγµατα και αποφάσεις, για να το
εφαρµόσουµε. Εφαρµόζεται από το 1965 σε άλλες χώρες.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Πόσα δισεκατοµµύρια χρειάζονται;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: ∆εν υπάρχει κανένα πρόβληµα. Μπορούµε
να δώσουµε αυτά που έχουµε να γίνει σταδιακή εφαρµογή.
Αν είδατε στο άρθρο 10, στρατηγέ, µιλάµε για σταδιακή εφαρµογή
αυτού του νοµοσχεδίου. ∆εν είναι λοιπόν καµία επινόηση της Νέας
∆ηµοκρατίας ή δική µου. Είναι µία συνέπεια και µία υπόθεση
κοινωνική, καθαρά ανθρώπινη αυτό που πάµε να κάνουµε απέναντι
στους οργανισµούς τους διεθνείς, στο Συµβούλιο της Ευρώπης και
απέναντι σ' εκείνους που δεινοπαθούν. ∆εν είναι τίποτε
περισσότερο από αυτό.
Ο κύριος Υφυπουργός ενοχλήθηκε, γιατί έκανε αναφορά στο
νοµοθετικό διάταγµα και ο στρατηγός κ. Σπυριούνης. 'Εκανα µία
αναφορά, πού στηρίζεται η κοινωνική σας πολιτική. Στηρίζεται στο
νοµοθετικό διάταγµα του 5533. Και βεβαίως δεν µπορεί από τη µια
µεριά να εµφανιζόµαστε κοινωνικά ευαίσθητοι, δηµοκράτες -και
καλά κάνουµε και είµαστε βεβαίως όλοι εδώ µέσα- και από την άλλη
µεριά να λειτουργούµε µε νόµους της χούντας.
Κύριε    Υπουργέ,    έπρεπε    να    είστε    καλύτερα
προετοιµασµένος.  Η  επιτροπή  που  συστήσατε  το  1977  στην
πρώτη  αξιολόγηση  -  παρατήρηση  που  κάνει  ξέρετε  τι  λέει;  Για
τους  οικονοµικά  αδυνάτους  συστήθηκε  αυτή  η  επιτροπή  µε
υπογραφή  Γείτονα.  Λέει:  "Το  ισχύον  θεσµικό  πλαίσιο  δεν  κατο-
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χυρώνεται νοµοθετικά, αλλά απλώς εξειδικεύεται σύµφωνα µε τις
διατάξεις ενός αναγχρονιστικού και ξεπερασµένου πλέον
νοµοθετικού διατάγµατος, του 57/73". Αυτό σας λέει η επιτροπή
σας, κύριε Υπουργέ. Γιατί δεν το αλλάζετε; Και χουντικό είναι και
ξεπερασµένο είναι. Αυτό το στοιχείο εσείς µου το καταθέσατε, δεν
είναι δική µου επινόηση.
∆ηµαγωγούµε, λέει ο κύριος Υπουργός µε την πρότασή µας και
κοροϊδεύουµε. Αν αυτό συµβαίνει, κύριε Κοτσώνη, τότε εσείς ως
Κυβέρνηση το 1984, εµείς ως Νέα ∆ηµοκρατία και όλα τα κόµµατα
που υπογράφαµε και κυρώναµε µία σύµβαση, τον Ευρωπαϊκό
Κοινωνικό Χάρτη και το άρθρο 13, κοροϊδεύατε τον ελληνικό λαό.
Γιατί το κυρώσατε µε νόµο; Γιατί αποτελεί κοροϊδία αυτό που
εισηγούµαστε εµείς ή εγώ ως εισηγητής των δεκαπέντε
συναδέλφων και της Νέας ∆ηµοκρατίας και δεν κοροϊδεύατε εσείς
τότε, όταν κυρώνατε µε νόµο τον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη; Και
το αφήσαµε δεκατέσσερα χρόνια στο χρονοντούλαπο και
εµφανιζόµαστε τώρα ότι ασκούµε κοινωνική πολιτική; Γιατί;
Και ο κ. Βλασσόπουλος και ο κ. Κοτσώνης είπαν ότι είναι επαρκές
νοµοθετικό πλαίσιο, είναι επαρκής κοινωνική πολιτική. Μα δεν είναι
έτσι. ∆εν είναι επαρκές νοµοθετικό πλαίσιο. Σας το λέει η επιτροπή.
Η επιτροπή αναφέρει ότι δεν υπάρχει νοµοθετικό πλαίσιο και
προτείνει αποτελεσµατικό νόµο. Αυτό λέει, κύριε Υπουργέ, εδώ σε
µία από τις σελίδες, στη σελίδα 7.
"Η λειτουργία των υφισταµένων προγραµµάτων δεν καλύπτει τα
κενά που δηµιουργούνται". Τι να διαβάσω τώρα; Είναι πολλές οι
παρατηρήσεις. "Το ελληνικό σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης δεν
εξασφαλίζει επαρκείς χώρους συντήρησης για κάθε άτοµο που
βρίσκεται σε κατάσταση ανάγκης". Τα λένε ειδικοί επιστήµονες,
υπάλληλοι που έχουν βιώσει το χώρο της κοινωνικής πρόνοιας,
που εγώ, όταν είδα τα ονόµατά τους, δεν αµφισβήτησα και τις
γνώσεις τους και την αξιοπιστία και µερικούς από αυτούς τους
γνωρίζω έστω εξ αποστάσεως.
Να, η απάντηση, κύριε Βλασσόπουλε, από την επιτροπή που εσείς
συστήσατε. ∆εν είναι δικά µου λόγια να αµφισβητείτε ή να βάζετε το
στοιχείο της αντιπολιτευτικής διάθεσης. Η επιτροπή τα λέει αυτά τα
πράγµατα.
Και βεβαίως υπάρχουν πένητες. Στο Βόλο γίνονται καθηµερινά
συσσίτια για επτακόσια άτοµα από τη Μητρόπολη ∆ηµητριάδος,
από το ∆ήµο Βόλου και Νέας Ιωνίας. Επτακόσιοι 'Ελληνες
σιτίζονται. Τι λέτε; 'Οτι αυτοί πάνε για ένα πιάτο φαγητό, για να
κερδίσουν χρήµατα ή ότι επιδιώκουν κάτι άλλο; ∆εν µπορούν να
ζήσουν! 'Εχουµε φθάσει σε αυτό το σηµείο. ∆εν το βλέπετε αυτό το
θλιβερό φαινόµενο; ∆εν σας έχει τύχει να έρχονται στα πολιτικά
γραφεία και να ζητάνε δύο χιλιάδες (2.000), πέντε χιλιάδες (5.000)
και δέκα χιλιάδες (10.000) δραχµές για να πληρώσουν το ρεύµα και
το νερό; Βέβαια υπάρχουν προβλήµατα.
Είπατε ακόµη -και τελειώνω- ότι κάνουµε διάκριση -ο κ. Κοτσώνης
νοµίζω ότι το είπε αυτό- όπως προκύπτει από το άρθρο 2 της
πρότασης νόµου. ∆εν είστε καλά ενηµερωµένοι και θα παρακαλέσω
άλλη φορά να είστε περισσότερο, για δικό σας καλό.
Κύριε Υφυπουργέ, στη σελίδα 4 η επιτροπή, σε ό,τι αφορά τις
διακρίσεις, λέει: "Από την ανάλυση των διατάξεων του πρωτογενούς
και του παράγωγου κοινοτικού δικαίου προκύπτει ότι η κοινοτική
έννοµη τάξη δεν προβλέπει τη δεσµευτική για τα κράτη-µέλη
αναγνώριση του δικαιώµατος κάθε κοινοτικού υπηκόου σε ελάχιστα
όρια συντήρησης." Και συµπληρώνει παρακάτω: "Ενώ τα όργανα
της Κοινότητας έχουν περιορισµένες αρµοδιότητες παρέµβασης
στην οργάνωση και λειτουργία των εθνικών συστηµάτων κοινωνικής
πρόνοιας."
'Εγκριτοι επιστήµονες, ειδικοί, συνταγµατολόγοι, νοµικοί,
διατυπώνουν την άποψη ότι δεν υπάρχει δέσµευση. Και εµείς βάσει
αυτών των απόψεων, των εκτιµήσεων, επιστηµονικών και
δεδοµένων, κάνουµε τη διατύπωση του άρθρου 2 ειλικρινώς και
ευθαρσώς, για να υπάρχει αυτή η διάκριση. ∆ιότι αλίµονό µας εάν
βάλουµε ελάχιστο εισόδηµα σε όλους εκείνους τους οικονοµικούς
µετανάστες που πένονται. Και αλίµονό µας αν ήταν στις προθέσεις
µας να ασκήσουµε µία πολιτική υπέρ όλων αυτών, όταν προέχει και
πρέπει να προέχει ο 'Ελληνας, αφού από τον 'Ελληνα
φορολογούµενο έρχονται τα χρήµατα και σ' αυτόν πρώτα πρέπει να

πάνε.
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία απάντηση και πάλι στον κύριο
Υφυπουργό. Αυτή είναι η απάντηση που δώσατε, κύριε Κοτσώνη,
στις 23.3.1998 για τα βοηθήµατα σε οικονοµικά αδυνάτους.
Βεβαίως εγκρίθηκαν το 1995 διακόσια σαράντα εκατοµµύρια
(240.000.000) δραχµές και διατέθηκαν περίπου τέσσερα
δισεκατοµµύρια δραχµές για σεισµούς και πληµµύρες. Για τους
οικονοµικά όµως αδυνάτους, µετά από κοινωνική έρευνα, κύριε
Πρόεδρε, µόνο είκοσι εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες (20.200.000)
δραχµές.
Βεβαίως διατέθηκαν εννιακόσια εβδοµήντα εκατοµµύρια
(970.000.000) δραχµές το 1996 για πληµµύρες και σεισµούς. Για
οικονοµικά όµως αδυνάτους, µόνο είκοσι ένα εκατοµµύρια
(21.000.000) δραχµές.
Και βεβαίως διατέθηκαν εννιακόσια τριάντα οκτώ εκατοµµύρια
(938.000.000) δραχµές για πληµµύρες. Για οικονοµικά όµως
αδυνάτους, µόνο δεκαοκτώ εκατοµµύρια (18.000.000) δραχµές,
κύριε Υφυπουργέ.
Είναι δική σας η υπογραφή, δεν είναι δική µου. ∆εν µπορείτε να το
αµφισβητήσετε αυτό. Το καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής, για να
το διαβάσουν και άλλοι συνάδελφοι, γιατί στεναχωρήθηκα όταν
αµφισβήτησε ο κύριος Υφυπουργός τη δική µου αξιοπιστία. Αν
έκανα λάθος, θα το δεχόµουν. ∆εν έκανα όµως λάθος.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Σούρλας καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
Τελειώνουµε µε την εξής πρόταση: Εγώ συµφωνώ µε την πρόταση
της κ. Αλφιέρη, καθώς και µε το στρατηγό. ∆ηλαδή να αποσύρουµε
την πρόταση, κύριε Πρόεδρε, αφού την καταψηφίζουν, για να µην
έρθουν σε δύσκολη θέση. ∆ιότι ξέρω και εγώ τις προθέσεις του κ.
Βλασσόπουλου και των συναδέλφων του Κ.Κ.Ε. και του
Συνασπισµού -ουσιαστικά δεν διαφωνεί κανείς- και δεν φαντάζοµαι
ότι ενοχλήθηκαν, γιατί αυτήν την πρόταση την έκανε η Νέα
∆ηµοκρατία και εισηγητής είναι ο Σούρλας. Να αποσύρουµε την
πρόταση αυτή, να σταµατήσουµε τη συζήτηση εδώ να µην
καταψηφισθεί, κύριε Υφυπουργέ και να συσταθεί µία διακοµµατική
επιτροπή, να συνταχθεί µία πρόταση, όπως νοµίζουν όλα τα
κόµµατα προς εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας στο άρθρο 13
του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη.
Πάντως να είστε σίγουροι ότι θα υποχρεωθούµε κάποια µέρα
σύντοµα να το κάνουµε αυτό. Θα µας υποχρεώσουν. Ξέρετε πολύ
καλά πόσες καταγγελίες έχουν έρθει στο Υπουργείο Υγείας και
Πρόνοιας, κύριε Υπουργέ.
Ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Βλασσόπουλος
έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κατ' άρχήν, ευχαριστώ πολύ. ∆εν
νοµίζω ότι πρέπει να επεκταθώ και να πω πολλά.
Θέλω να σταθώ µόνο στην επίθεση που δέχθηκα σε σχέση µε το
ρατσισµό. Εγώ δεν µίλησα όµως...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας βλέπω ακµαιότατο
όµως! Αντισταθήκατε και αντέξατε!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν είπα ότι οι συνάδελφοι της
Νέας ∆ηµοκρατίας είναι ρατσιστές. 'Ισα-ίσα που επαίνεσα την
ευαισθησία τους και είπα ότι η ευαισθησία η δική τους είναι
ευαισθησία όλων. Αλλά εάν στο άρθρο 2 που µπήκαν µόνον οι
'Ελληνες αναξιοπαθούντες έµπαιναν και άλλοι, έστω και ως
πλεονασµός, ίσως δεν θα υπήρχε ο κίνδυνος άλλοι να θεωρήσουν
εµάς ή κάποιους από εµάς ότι είµαστε ρατσιστές."
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Θα ήταν λαϊκισµός τότε αυτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: 'Οχι, δεν το νοµίζω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Σούρλα, είπατε
αυτά που θέλατε να πείτε. Αφήστε και τους υπόλοιπους να
µιλήσουν.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Είπα, επίσης, στην πρω-
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τοµιλία µου ότι η πολιτεία έχει υποχρέωση και το κράτος έχει
υποχρέωση να εντοπίζει και να θεραπεύει τις αιτίες που
δηµιουργούν όλα αυτά τα κοινωνικά προβλήµατα: τη φτώχεια, τον
αποκλεισµό, το περιθώριο, τους οικονοµικά αδύνατους. Επιµένω ότι
υπάρχει κίνδυνος, πέραν όλων των άλλων, η χορήγηση ενός ακόµη
επιδόµατος να προκαλέσει µια κοινωνική νοθρότητα, µια κοινωνική
αδιαφορία.
Θέλω επίσης να τονίσω ότι υπάρχει ένα κατάλληλο, ένα πλήρες
νοµοθετικό πλαίσιο, µε το οποίο παρέχονται προνοιακές υπηρεσίες
σε όλους αυτούς που έχουν πραγµατική ανάγκη.
Και βέβαια να θυµίσω ακόµη πως αυτό το πλαίσιο, όπως και το
κράτος-πρόνοιας, θεµελιώθηκε µετά το 1974, αλλά κυρίως από το
1981 και εδώ. Και γι'αυτό είµαστε υπερήφανοι που ανήκουµε στο
ΠΑ.ΣΟ.Κ. και που το κράτος-πρόνοιας είναι έργο του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
∆εν θέλω να προκαταλάβω την άποψη του κυρίου Υπουργού, που
θα πάρει το λόγο. Νοµίζω ότι η πρόταση του κ. Σούρλα να
αποσύρει το νοµοσχέδιο είναι µια ικανοποιητική πρόταση και λύση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Με προϋπόθεση όµως.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εξάλλου, τελειώνοντας την οµιλία
µου παρεκάλεσα τον κ. Σούρλα να αποσύρει την πρόταση νόµου
και να δούµε και να αντιµετωπίσουµε και αυτήν την ανάγκη των
οικονοµικά αδυνάτων και µέσα στα πλαίσια της δηµοσιονοµικής
δυνατότητας της χώρας να δώσει η πολιτεία ένα επίδοµα, ένα
"βοήθηµα επιβίωσης", όπως το λέτε, σ' αυτούς.
Ευχαριστώ πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Μια παρέµβαση ενός δευτερολέπτου, κύριε
Πρόεδρε, να το διευκρινίσω. Να την αποσύρουµε µε την
προϋπόθεση ότι θα αποφασίσουµε σήµερα -να δεσµευτεί ο κύριος
Υπουργός- τη σύσταση µιας διακοµµατικής επιτροπής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε Σούρλα.
Ο κ. Σκοπελίτης έχει το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, και µετά τη δευτερολογία
του κ. Σούρλα εµείς εξακολουθούµε να επιµένουµε ότι η πρόταση
νόµου έχει αυτά τα χαρακτηριστικά που προσπαθήσαµε να
προσδιορίσουµε στην παρέµβασή µας. Ως εκ τούτου επιµένουµε
στη θέση µας και στην άποψή µας για την καταψήφιση της
πρότασης νόµου.
'Οσον αφορά την πρόταση για την απόσυρση, εµείς τονίσαµε την
ανάγκη µιας πολιτικής πρόνοιας. 'Οµως έχουµε τη γνώµη ότι
ξεκινάµε για την αντιµετώπιση αυτού του θέµατος από διαφορετικές
αφετηρίες. Και αυτό πάλι προσπάθησα να το δώσω στην οµιλία
µου.
'Οσον αφορά εκείνο που είπε ο κύριος Υπουργός, ότι η
καταπολέµηση του φαινοµένου της φτώχειας και της εξαθλίωσης
µπορεί να γίνει µε µια αναπτυξιακή πολιτική, εµείς συµφωνούµε
απόλυτα. 'Οµως γεννάται ένα ερώτηµα. Γιατί δεν εφαρµόζεται αυτή
η πολιτική; Και γιατί έχουµε µια πολιτική που κινείται στην ακριβώς
αντίθετη κατεύθυνση µε αυτά τα οδυνηρά αποτελέσµατα που
αναφέραµε και που αναφέρθηκαν σήµερα στην Αίθουσα αυτή;
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η κ. Αλφιέρη έχει το
λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κύριε Σούρλα, χαίροµαι που αποδέχεσθε
την πρότασή µου.
Κάνω αυτήν την πρόταση στον Πρόεδρο και στον κύριο
Υφυπουργό, γιατί πιστεύω ότι µέσα από µία διακοµµατική επιτροπή
θα επισηµάνουµε αυτό το σύγχρονο φαινόµενο της φτώχειας και θα
φέρουµε µία πιο ολοκληρωµένη πρόταση. Εγώ αποδέχοµαι την
πρόταση.
Από εκεί και πέρα θα ήθελα να επισηµάνω δύο πράγµατα που είπε
ο κύριος Υφυπουργός.
Κύριε Υφυπουργέ, πιστεύω ότι όλοι, όπως και η Νέα ∆ηµοκρατία
υποστηρίζουµε, τις πολιτικές ανάπτυξης και ένταξης των πολιτών
στην κοινωνία. 'Οµως δυστυχώς -και είναι αλήθεια αυτό- αυτές οι

πολιτικές δεν υπάρχουν σήµερα και ούτε αυτές τις πολιτικές
υπερασπίζεται η Κυβέρνηση. Θα το αιτιολογήσω αυτό µε µερικά
νούµερα. 'Εχουµε τετρακόσιους εβδοµήντα πέντε χιλιάδες
άνεργους. Τι έχει να πει η Κυβέρνηση γι'αυτό και ποιες πολιτικές
αναπτύσσει για την ένταξή τους στην κοινωνία; Τρία εκατοµµύρια
ζουν κάτω από τα όρια της φτώχειας και µεταξύ αυτών τριακόσιες
ογδόντα χιλιάδες παιδιά. Και αυτό δεν το λέω εγώ, είναι από
στοιχεία της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Τι απαντά η Κυβέρνηση σε αυτό
και τι πολιτικές αναπτύσσει για να αντιµετωπισθούν αυτά τα
φαινόµενα;
Υπάρχει ένα άλλο θέµα που πρέπει να µας απαντήσετε, γιατί δεν
µας απαντήσατε. Είµαστε οι τελευταίοι στο κράτος πρόνοιας και
στις υποδοµές και στα χρήµατα. Ποιες είναι οι πολιτικές που
αναπτύσσει η Κυβέρνηση για να αποκρούσει ή να αποµακρύνει τη
χώρα µας από αυτά τα φαινόµενα.
Υπάρχουν, λοιπόν, µερικά πρακτικά πράγµατα, µερικοί αριθµοί,
µερικά γεγονότα. Στην πόλη του Πειραιά έχουµε 75% ανεργία στη
ναυπηγοεπισκευαστική βάση Περάµατος. Και δεν είναι τυχαία τα
γεγονότα που συµβαίνουν αυτές τις ηµέρες εκεί. 'Εχουµε 45%
πτυχιούχους ανέργους, 60% γυναίκες άνεργες. Σε αυτά τι έχετε να
µας απαντήσετε, κύριε Υφυπουργέ;
Εδώ µας δώσατε κάποια στοιχεία, τα οποία είναι λίγο µπερδεµένα.
'Οταν συνδέετε τα στοιχεία της κοινωνικής πολιτικής µε τα στοιχεία
των φυσικών καταστροφών, πιστεύω ότι κάνετε σοβαρό λάθος,
κύριε Υφυπουργέ. Η φυσική καταστροφή σαφώς πρέπει να
αντιµετωπισθεί από την Κυβέρνηση και είναι ένα γεγονός που
προκύπτει. 'Οµως η φτώχεια και όλα αυτά τα προβλήµατα που θίγει
η πρόταση του κυρίου συναδέλφου είναι διαχρονικά προβλήµατα
της ελληνικής κοινωνίας, τα οποία διαχρονικά δεν τα αντιµετωπίζετε
κιόλας.
'Αρα, λοιπόν, τις απαντήσεις που έπρεπε να δώσετε και τις "λύσεις",
γιατί δεν είµαστε άνθρωποι του απόλυτου, δεν τις δώσατε.
∆ροµολόγηση, όµως, λύσεων µπορεί να προκύψει από αυτήν τη
διακοµµατική επιτροπή. Και θα έχει πολύ ενδιαφέρον να ξεκινήσει
µία µελέτη, η οποία δεν έχει γίνει από τη µεριά της Κυβέρνησης. Και
θα έχει ενδιαφέρον να ξεκινήσει από το ελληνικό Κοινοβούλιο, γιατί
τα κόµµατα ξεκινούν από διαφορετικές αφετηρίες. 'Οµως στα
βασικά κοινωνικά προβλήµατα πρέπει να συγκλίνουµε. Πιστεύω ότι
το ελληνικό Κοινοβούλιο πρέπει να έχει αυτήν τη δυνατότητα, να
συγκλίνει σε µερικά πράγµατα που συµφωνούµε.
Εγώ αποδέχοµαι την πρόταση και πιστεύω να γίνει
πραγµατικότητα. Από εκεί και πέρα, όµως, κύριε Υφυπουργέ, θα
πρέπει να µας απαντήσετε για συγκεκριµένα προγράµµατα, που
εµείς δεν τα βιώνουµε.
Τα παιδιά των φαναριών είναι µία πραγµατικότητα για τη χώρα µας.
Εσείς αντί να αναπτύξετε πολιτικές ένταξης στην παιδεία, στην
υγεία κλπ., τα παιδιά αυτά συλλαµβάνονται από τη µεριά της
Αστυνοµίας. ∆ηλαδή, την κοινωνική πολιτική την ασκεί η Αστυνοµία.
Και επειδή κατά καιρούς έφερα το θέµα αυτό στη Βoυλή, ποτέ δεν
µας είπατε πού πάνε αυτά τα παιδιά, τι γίνονται και τι κάνετε. Είναι
πράγµατα στα οποία θα πρέπει να µας απαντήσετε. Βιώνουµε την
ελληνική κοινωνία, δεν ζούµε κάπου αλλού. Πιστεύω ότι στην
παρέµβαση που κάνατε δεν µας απαντήσατε. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Ζαφειρόπουλος
έχει το λόγο.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,
αναδεικνύεται ότι όλες οι πτέρυγες της Βουλής συµφωνούν ότι
υπάρχει πρόβληµα και πρέπει να επιλυθεί.
'Ολες οι πτέρυγες αναφέρονται στην αναβολή της συζήτησης ή, αν
θέλετε, την απόσυρση της προτάσεως, για να συσταθεί, όµως, µια
επιτροπή. Ο κ. Σκοπελίτης του Κ.Κ.Ε. λέει να καταψηφιστεί η
πρόταση, αλλά διαπιστώνει ότι υπάρχει πρόβληµα. Από άλλη
πολιτική σκοπιά το εκφράζει, δικός του είναι ο λόγος.
Το πρόβληµα είναι υπαρκτό και ρωτάµε τον κύριο Υπουργό αν
δέχεται να αποσύρουµε την πρόταση µε τις υπάρχουσες
προϋποθέσεις του προβλήµατος και να δεσµευτούµε ότι θα
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συσταθεί επιτροπή, η οποία µπορεί να προχωρήσει σύµφωνα και
µε την πρόταση, αλλά και µε τα όσα ψηφίστηκαν τους τελευταίους
δύο νόµους, µε το νόµο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων. Πρέπει να δούµε πώς µπορούµε να συνθέσουµε µία
άποψη, προς την κατεύθυνση όµως του κοινωνικού χάρτη που έχει
ψηφιστεί από όλα τα κράτη-µέλη της Ευρώπης.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, µε στενοχώρησε πραγµατικά η τοποθέτηση της κ.
Αλφιέρη, διότι φαίνεται ότι δεν έχει ενηµερωθεί γι' αυτά τα οποία
κάνουµε και αισθάνοµαι ότι έχω ποσοστό ευθύνης για το ότι δεν
έχει ενηµερωθεί, αν και το έγραψαν όλες οι εφηµερίδες, το είπαν τα
περισσότερα ραδιόφωνα και έχει ασχοληθεί η τηλεόραση
επανειληµµένα µε αυτό το θέµα.
Και εγώ από του Βήµατος της Βουλής ασχολήθηκα µε το θέµα, όταν
αυτό υπήρχε σε µεγάλη έκταση, γιατί ποτέ δεν φιλοδόξησα και δεν
δήλωσα ότι θα εξαλείψω εντελώς το πρόβληµα των παιδιών των
φαναριών. Είχα πει, λοιπόν, επανειληµµένα ότι το πρόβληµα των
παιδιών των φαναριών δεν είναι θέµα δηµόσιας τάξης, αλλά είναι
θέµα πρόνοιας. 'Ετσι το αντιµετωπίσαµε.
Σας λέω τώρα και ελπίζω να τελειώνουµε µε αυτό το θέµα ότι τα
συγκεντρώνει η Αστυνοµία, -δεν υπάρχει άλλο Σώµα εκτός από την
Αστυνοµία, αφού η πρόνοια δεν έχει ειδικές δυνάµεις για να το
κάνει-τα πηγαίνει στο 'Ιδρυµα "Αγία Βαρβάρα" στη Νέα Σµύρνη,
όπου αναζητούνται οι οικογένειές τους, αφού πρώτα τα πλύνουν, τα
ταϊσουν. 'Οσα έχουν οικογένειες, προσπαθεί η κοινωνική λειτουργός
και η ψυχολόγος να τα επανασυνδέσει και να πείσει τους γονείς ότι
δεν είναι καλό πράγµα να στέλνουν τα παιδιά στα φανάρια για να
συµβάλλουν στο οικογενειακό εισόδηµα. Είναι τέτοιο το µορφωτικό
επίπεδο, που θεώρησαν οι γονείς πολύ φυσικό να πηγαίνουν τα
παιδιά στα φανάρια για να συµβάλλουν στο χαµηλό οικογενειακό
εισόδηµα. Είναι τα περισσότερα, παιδιά αθιγγάνων.
'Οσα παιδιά δεν γίνει κατορθωτό να βρεθούν οι οικογένειές τους, τα
στέλνουµε στις παιδουπόλεις του Εθνικού Οργανισµού Κοινωνικής
Φροντίδας, όπου κάτω από τον έλεγχο και την προστασία
εξειδικευµένου προσωπικού έχουν τη φροντίδα της οικογένειας που
τους λείπει. 'Ετσι, λοιπόν, το πρόβληµα των παιδιών των φαναριών
το αντιµετωπίζουµε σαφώς σαν πρόβληµα πρόνοιας, σαν
πρόβληµα ανθρώπινο, που αφορά ιδιαίτερα ευαίσθητο τµήµα του
πληθυµού. 'Οποτε θέλετε, είµαι στη διάθεσή σας, να σας δώσω
αριθµούς, πόσα παιδιά έχουν περάσει από το 'Ιδρυµα "Αγία
Βαρβάρα", πόσα παιδιά βρίσκονται στις παιδουπόλεις και µπορείτε
να πάτε µόνοι σας να τα επισκεφθείτε, για να δείτε ποιας φροντίδας
τυγχάνουν αυτά τα παιδιά.
Γενικά η Αντιπολίτευση και κυρίως η πτέρυγα της Νέας
∆ηµοκρατίας προσπάθησε να πείσει τη Βουλή και διά της Βουλής
το πανελλήνιο ότι ζούµε σε µία χώρα όπου η κοινωνία και ο λαός
έχει εξαθλιωθεί. Εγώ δεν υποστήριξα στην τοποθέτησή µου ότι
ζούµε στον παράδεισο. Σίγουρα είµαστε σε µία χώρα όπου υπάρχει
φτώχεια, υπάρχει νέα φτώχεια, υπάρχουν όλα τα φαινόµενα µιας
σύγχρονης κοινωνίας. ∆εν είµαστε όµως µία εξαθλιωµένη κοινωνία.
Ακόµα και σε εκείνες τις εποχές που ήταν δύσκολες οι οικονοµικές
καταστάσεις υπήρχε ένα µέτρο. ∆ηλαδή οι 'Ελληνες αναζητούσαν
στην Ευρωπαϊκή 'Ηπειρο ή και σε άλλες ηπείρους τύχη, δουλειά και
ξενιτεύονταν.
Σήµερα κανένας 'Ελληνας δεν πάει να αναζητήσει το ψωµί του έξω
από τα σύνορα της χώρας. Εδώ αναζητούν την τύχη τους και το
καθηµερινό τους. Αυτή η χώρα, που την παρουσιάζετε να
κατοικείται από έναν εξαθλιωµένο λαό -µόνο στα σκουπίδια δεν
είπατε ότι ψάχνουν οι 'Ελληνες για να εξασφαλίσουν το καθηµερινό
τους- έχει γίνει χώρα υποδοχής ενός εκατοµµυρίου εξαθλιωµένων
ανθρώπων από τα Βαλκάνια και από άλλες χώρες. Αυτοί για να
έρχονται εδώ και να κάθονται εδώ πάει να πει ότι βρίσκουν δουλειά,
γιατί αλλιώς δεν θα κάθονταν. ∆εν φαντάζοµαι να πιστεύετε ότι
βρίσκονται εδώ επειδή τους αρέσει ο ήλιος και η οµορφιά της
χώρας µας.

Μια χώρα λοιπόν που εξασφαλίζει ψωµί σε ένα εκατοµµύριο
οικονοµικούς µετανάστες δεν είναι δυνατόν να είναι εξαθλιωµένη.
Αυτή η Κυβέρνηση δεν έχει οδηγήσει τη χώρα σε εξαθλίωση.
Αντίθετα, η Ελλάδα έχει γίνει η γη της επαγγελίας για όλους τους
γείτονες.
'Οσον αφορά τη συγκεκριµένη πρόταση νόµου, έχει περάσει πολύς
χρόνος από τότε που τη συζητήσαµε στη ∆ιαρκή Επιτροπή. Εν τω
µεταξύ µε το νόµο για την οργάνωση του Εθνικού Συστήµατος
Κοινωνικής Φροντίδας στο άρθρο 22, όπου αναφερόµαστε στα
προγράµµατα εισοδηµατικών ενισχύσεων, λέµε ότι αυτά τα
προγράµµατα που αφορούν την οικογένεια, τη µητρότητα, το παιδί,
τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, τους παλιννοστούντες οµογενείς,
επαναπατριζόµενους και τους οικονοµικά αδυνάτους, όπως επίσης
τους όρους και τις προϋποθέσεις χορήγησης και το ύψος αυτών
των ενισχύσεων, καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών και Υγείας και Πρόνοιας.
Πληροφορώ τον κ. Σούρλα ότι αυτή η απόφαση βρίσκεται στο
τελικό της στάδιο και ότι µέχρι το τέλος Αυγούστου θα έχει
υπογραφεί και από µένα και από τον κ. Χριστοδουλάκη.
Πριν τελειώσω, κύριε Σούρλα, θέλω να πω ότι ξέρω πόσο υψηλή
είναι η ευφυϊα σας. Γι'αυτό λέω ότι το κάνετε επίτηδες. Προσπαθείτε
να δηµιουργήσετε εντυπώσεις µέσα στη Βουλή. Αναφερόµενος στο
άρθρο 13 είπατε ότι η µη χορήγηση των επιδοµάτων δηµιουργεί
περιορισµό στα πολιτικά και κοινωνικά δικαιώµατα των πτωχών.
∆εν είναι έτσι και θα σας το διαβάσω. ∆εν µπορώ να καταλάβω
πώς δώσατε αυτήν την αυθαίρετη ερµηνεία. Λέει η παράγραφος 2
του άρθρου 13: "να µεριµνούν ώστε τα πρόσωπα που δικαιούνται
παρόµοια βοήθεια να µη βλέπουν να τους περιορίζονται από το
λόγο αυτό τα πολιτικά και κοινωνικά δικαιώµατά τους". ∆ηλαδή, να
µην τα χρησιµοποιώ εγώ ή ο νοµάρχης αυτά τα επιδόµατα για να
εξασφαλίσω την ψήφο τους στις εκλογές.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Είπα ό,τι αναφέρει η παράγραφος 2.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
'Οχι δεν λέγατε αυτό. Ακούσαµε όλοι τι λέγατε.
Αυτό δείχνει ότι η πρόταση που κάνατε δεν ήταν επαρκώς
προετοιµασµένη. ∆εν µου αρέσει να επεκτείνοµαι σε κάθε σκέψη,
αλλά έχω την εντύπωση ότι εάν αποφασίσει η πλειοψηφία του
ελληνικού λαού να σας επαναφέρει στην κυβέρνηση, όταν φέρνετε
τέτοιας ποιότητας προτάσεις νόµων, φοβάµαι ότι η διακυβέρνηση
της χώρας από εσάς δεν θα είναι και τόσο επιτυχής. Ευτυχώς που
θα αργήσει αρκετά να έρθει αυτή η ώρα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν έχετε δικαίωµα να
λάβετε το λόγο, κύριε Σούρλα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός έθεσε
θέµα προσωπικής µου αξιοπιστίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν υπάρχει
προσωπικό θέµα, κύριε Σούρλα.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Ζαφειρόπουλος έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: ∆ώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: ∆ώστε του ένα λεπτό, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Το Προεδρείο κρίνει ότι
δεν υπάρχει προσωπικό θέµα. ∆ιαβάστε τον Κανονισµό. Θα δείτε
ότι το Προεδρείο κρίνει εάν υπάρχει προσωπικό θέµα.
∆εν έθεσε θέµα αξιοπιστίας σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Ο Κανονισµός λέει...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆ιαβάστε τον
Κανονισµό.
Σας παρακαλώ, να µη γράφεται τίποτα στα Πρακτικά από αυτά που
λέει ο κ. Σούρλας.
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Ορίστε, κύριε Ζαφειρόπουλε, έχετε το λόγο.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, καµιά φορά
έχω την άποψη από την εµπειρία που έχω -εσείς έχετε µεγαλύτερη
από µένα, ίσως, εδώ µέσα-ότι καλό είναι, αντί να είναι σε διάλογο το
Προεδρείο µε τον αιτούντα Βουλευτή, να δίνει το λόγο για ένα
λεπτό. Λιγότερος θα είναι ο χρόνος και πιο παραγωγικός. Αυτό ας
το έχουµε πάντοτε υπόψη µας, να µην αναλισκόµεθα σε
αντεγκλήσεις που δηµιουργούν τυχόν και παρεξηγήσεις, τις οποίες
δεν τις θέλει ούτε η µια πλευρά ούτε η άλλη.
Ο κ. Σούρλας κατέθεσε µία πρόταση, µαζί µε τους δεκαπέντε
συναδέλφους, µε την ευαισθησία που τους διακατέχει, αλλά και µε
αυτό που αναδείχθηκε µέσα από το Κοινοβούλιο, ότι δηλαδή
υπάρχει πρόβληµα. 'Οσο και να θέλει ο κύριος Υπουργός να
µεταθέσει από τους ώµους του µια πρόταση, η οποία του έγινε για
να αποσυρθεί η πρόταση νόµου αυτή και να συσταθεί µία επιτροπή,
δεν θέλει να αναλάβει αυτήν την υποχρέωση, γιατί φαίνεται ότι η
πολιτική βούληση η κυβερνητική δεν θέλει να στέρξει πάνω σε
προτάσεις οι οποίες θα είναι παραγωγικότερες τυχόν από τη
µονοµέρεια της πολιτικής της βούλησης.
Εκείνο το οποίο είπαµε εµείς είναι ότι υπάρχει ένα τεράστιο
πρόβληµα και το επισηµάναµε. Είπαµε ότι η κοινωνική πολιτική, την
οποία ασκεί η Κυβέρνηση πάνω σ' αυτό το θέµα στηρίζεται στο π.δ.
57/73. Είναι καθαρό. Είπαµε ότι ο ελληνικός λαός πράγµατι
υποφέρει µε το να βλέπει, αν θέλετε, αλλά και µε το να συνδράµει
πολλές φορές κοινωνικές οµάδες, οι οποίες έχουν αγγίξει τα όρια
όχι της φτώχειας, αλλά δεν υπάρχει λέξη να περιγράψεις αυτόν που
είναι κάτω από τη φτώχεια, ας τον πούµε ο νεόπτωχος κλπ., εν
πάση περιπτώσει, της ένδοιας, τη στιγµή κατά την οποία µοιάζει να
µην έχει πού την κεφαλήν κλίναι, που έλεγαν παλιά, δεν έχουν ούτε
ψωµί να φάνε. Αυτά τα όρια προσπαθεί να επουλώσει η πρόταση η
οποία κατετέθη. ∆εν τα έχει αντιµετωπίσει η Κυβέρνηση. Τώρα µε
διάφορες αποφάσεις -αναµένεται ακόµη η απόφαση του Υπουργού
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να εκδοθεί σύµφωνα µε
κάποιες διατάξεις, αλλά και από αυτές τις διατάξεις- προκύπτει ότι
δεν αγγίζει αυτά τα όρια. ∆ηλαδή, εκείνο το καθηµερινώς σίγουρο,
το οποίο µε τις προϋποθέσεις του προεδρικού διατάγµατος που
υπάρχει και µε όσα λένε, το σίγουρο που έχει ο άνθρωπος είναι
πως ξέρει ότι την επόµενη µέρα θα αναπνεύσει αέρα. Αυτό είναι το
σίγουρο. Σίγουρο δεν είναι αν θα µου δώσεις επίδοµα και αν θα µε
έχεις µέσα στις κλίµακες των επιδοµάτων και όποτε θέλεις το
Πάσχα ή τα Χριστούγεννα θα µου δώσεις ένα κοµµάτι ψωµί να
φάω. ∆εν είναι αυτό το πνεύµα, πρέπει να το καταλάβουµε. Γι' αυτό
κάνουµε την πρόταση. Νοµίζω ότι ήταν παραγωγική η πρόταση.
Εκφράστηκε από όλες τις πτέρυγες της Βουλής κάτι το
συνολικότερο. Το σύνολο της δηµοκρατίας εκφράζεται εδώ, το
σύνολο της βούλησης του ελληνικού λαού είναι πολύ καλύτερο και
µεγαλύτερης αποδοχής και τιµάει µια κυβέρνηση. Στο κάτω-κάτω
της γραφής να συµβάλουν όλα τα κόµµατα να διορθωθεί µια
τεράστια ατέλεια η οποία υπάρχει. ∆εν νοµίζω ότι είναι προς ψόγο
µιας κυβέρνησης.
Αλλά, κύριε Υπουργέ, βλέπετε ότι ούτε µε κραυγές ούτε µε
παρελθοντολογίες ασκούµε την πολιτική µας µέσα στην Αίθουσα
αυτή. Εγώ τοποθετούµενος, και πάρα πολλές φορές ο ιδρυτής και
Πρόεδρος του κόµµατος τότε Κωνσταντίνος Καραµανλής µέχρι και
όλοι οι αρχηγοί του κόµµατος και ο σηµερινός Αρχηγός του
κόµµατος κ. Κώστας Καραµανλής και όλοι µας, που δεν κοιτάξαµε
ποτέ εκφράζονταςτην πολιτική µας βούληση µέσα στη Βουλή να
χρωµατίσουµε τις πτέρυγες ή να χρωµατίζουµε τον ελληνικό λαό.
'Οµως, από τα επίσηµα πρωθυπουργικά χείλη, τρεις, τέσσερις
φορές έχει χρωµατιστεί ο ελληνικός λαός µέσα σ' αυτήν τη Βουλή.
Ποιος κραυγάζει λοιπόν και ποιος αρχίζει να φωνάζει εδώ µέσα και
ποιος θέλει την παρελθοντολογία; Εµείς ή η Κυβέρνηση;
Αυτό να το δείτε και ανατρέξτε στα Πρακτικά, να δείτε ποιες είναι οι
εκφράσεις του κυρίου Πρωθυπουργού, οσάκις ζορίζουν τα
πράγµατα και οσάκις ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
του θέτει και ερωτήµατα αλλά και προτάσεις τις οποίες δεν θέλει να
αποδεχθεί και µε µία κραυγή αυτής της περίφηµης "∆εξιάς"
προσπαθεί να χρωµατίσει και να αναµοχλεύσει πάθη περασµένα,

ξεχασµένα και πάθη τα οποία ο ίδιος ο Κωνσταντίνος Καραµανλής
µε το Σύνταγµα του 1975 κατόρθωσε να τα απαλείψει και
κατόρθωσε ο 'Ελληνας πολίτης να είναι πολίτης αυτής της χώρας
χωρίς χρώµατα, αλλά µε προβλήµατα και µε επιδιώξεις τις οποίες
θέλει για να έχει το αύριό του σίγουρο, όπως σίγουρος πρέπει να
είναι και αυτός ο τόπος. Και ο 'Ελληνας είναι πράγµατι και φιλόξενος
και φιλεύσπλαχνος.
Λέτε ότι δεν πεινάει ο ελληνικός λαός. Την ανεργία πού την πάτε;
Είναι πατριώτες οι άνεργοι και µένουν από πατριωτικό σοβινισµό
στην Ελλάδα και δεν βγαίνουν έξω για να δουλέψουν; Και
προσπαθούν να πάνε, αλλά προσπαθούν να βρουν και µία δουλειά.
Εκτιµήστε το αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θέλετε να
τριτολογήσετε, κύριε Υπουργέ;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
'Οχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, για να
µην τεθεί σε ψηφοφορία η πρόταση νόµου, έγινε η πρόταση να γίνει
µία επιτροπή. ∆έχεσθε αυτήν την πρόταση ή θέλετε να µπει σε
ψηφοφορία;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, όπως σαφώς δήλωσα µε τη δευτερολογία µου, το
θέµα αυτό βρίσκεται στο τελικό στάδιο της επίλυσής του µε τον
καθορισµό του ελαχίστου εισοδήµατος κάτω του οποίου βέβαια ο
κάθε 'Ελληνας πολίτης και ο κάθε νοµίµως ευρισκόµενος πολίτης σε
αυτήν τη χώρα θα τυγχάνει του πλέγµατος προστασίας από άποψη
υγείας, βοηθηµάτων, ασφάλειας, πρόνοιας κλπ.
Εποµένως δεν νοµίζω ότι έχει να προσφέρει τίποτα µία επιτροπή σε
ένα θέµα, το οποίο θα είναι λήξαν εντός του εποµένου µηνός.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Σούρλα,
επιµένετε να θέσετε την πρόταση σε ψηφοφορία;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Εάν αυτό που λέει ο κύριος Υπουργός θα
υλοποιηθεί, δεν έχουµε κανένα πρόβληµα. Επιτρέψτε µου όµως να
πω ότι έρχεται σε αντίθεση µε τα λεγόµενά του. Μέχρι τώρα
επιχειρηµατολογούσε ότι αν η πρότασή µας για το ελάχιστο
εισόδηµα τεθεί σε εφαρµογή, τινάζεται η οικονοµία της χώρας στον
αέρα. Τώρα που θα προστεθούν και οι αλλοδαποί, για να χορηγηθεί
το ελάχιστο εισόδηµα, κύριε Υφυπουργέ, τι µέλλει γενέσθαι;
Εγώ εκφράζω την επιφύλαξη, λοιπόν, ότι αυτή η απόφαση οδεύει
προς αυτήν την κατεύθυνση, κύριε Υπουργέ. Απορώ λοιπόν, πώς
το είπατε αυτό, έχει καταγραφεί στα Πρακτικά και θα το δούµε.
Μακάρι να είναι έτσι και να διαψευσθώ. Επειδή όµως πεποίθησή
µου είναι ότι δεν θα γίνει αυτό, θα παρακαλέσω να τεθεί σε
ψηφοφορία η πρότασή µας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής της πρότασης
νόµου: "Περί κοινωνικής προστασίας των οικονοµικά αδυνάτων".
Οι αποδεχόµενοι την πρόταση νόµου, παρακαλώ, να εγερθούν.
(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την πρόταση νόµου)
∆εν ηγέρθη ο απαιτούµενος και προβλεπόµενος από τον
Κανονισµό της Βουλής αριθµός Βουλευτών και η πρόταση νόµου:
"Περί κοινωνικής προστασίας των οικονοµικά αδυνάτων",
απορρίπτεται.
'Εχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα ότι οι Υπουργοί
Ανάπτυξης, Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας
και ∆ηµοσίων 'Εργων, Υγείας και Πρόνοιας, Γεωργίας, ∆ικαιοσύνης
και ∆ηµόσιας Τάξης κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Ενιαίος Φορέας
Ελέγχου Τροφίµων και άλλες ρυθµίσεις θεµάτων αρµοδιότητας του
Υπουργείου Ανάπτυξης".
Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Επίσης έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Τµήµα ότι η ∆ιαρκής
Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, ∆ηµόσιας Τάξης και
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∆ικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης:
"Συλλογικές ∆ιαπραγµατεύσεις στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση,
µονιµοποιήσεις συµβασιούχων αορίστου χρόνου και άλλες
διατάξεις".
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 13.30' λύεται η συνεδρίαση
για την προσεχή Τρίτη 3 Αυγούστου 1999 και ώρα 18.30' µε
αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος νοµοθετική εργασία, σύµφωνα
µε την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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